
رهبر انقلاب اسلامی مردم را به رعایت توصیه ها و دستورالعمل های 
ویروس  به  آلودگی  از  جلوگیری  و  پیشگیری  خصوص  در  مسئولان 
کرونا توصیه کرده و فرمودند: از این دستورها نباید تخطی شود، چرا که 
خداوند ما را موظف کرده است در قبال سلامت خود و دیگران احساس 
مسئولیت کنیم.  به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری، 
حضرت آیت الله خامنه ای روز سه شنبه پس از کاشتن دو نهال میوه به 
مناسبت روز درختکاری در سخنانی، کاشت درخت را حرکتی با برکت 

خواندند و در خصوص بیماری شایع شده در کشور، گفتند: همچنان که

 رییس انجمن علمی مددکاری اجتماعی ایران با یادآوری تاثیرگذاری 
گروه های مرجع مثل خبرنگاران، سلبریتی ها، سیاستمداران و روحانیون 
در آگاهی بخشی به مردم، از آنها خواست به دولت در مهار بیماری کرونا 
کمک کنند.  »مصطفی اقلیما« ، آگاهی بخشی و دادن اطلاعات درست 
درباره نحوه پیشگیری از بیماری کرونا را مهمترین موضوع برای مهار آن 
در سطح ملی دانست. استاد دانشگاه علوم بهزیستی و توانبخشی به 
استفاده مردم از فضای مجازی برای کسب اطلاعات در خصوص ویروس 

کرونا اشاره کرد و افزود: یکی از اشکالات فضای مجازی این است که

پس از کاشتن دو نهال میوه به مناسبت روز درختکاری انجام شد؛ 

توصیه های مهم رهبر انقلاب به مردم 
درباره بیماری کرونا

رییس انجمن علمی مددکاری اجتماعی ایران:

گروه های مرجع برای مهار کرونا به 
دولت کمک کنند
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شهردار قم با صدور پیامی درگذشت سید محمد میرمحمدی عضو 
فقید مجمع تشخیص مصلحت نظام را تسلیت گفت.

دکتر سیدمرتضی سقائیان نژاد با صدور پیامی ضمن پاسداشت 
خدمات و مقام شامخ علمی سید محمد میرمحمدی، عضو فقید 
مجمع تشخیص مصلحت نظام، فقدان ایشان را به بازماندگان تسلیت 

گفت.
متن پیام شهردار قم به این شرح است:

غم از دست دادن یکی دیگر از بزرگان و سرآمد مردان خدمتگزار 
نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران در اثر ابتلا به بیماری های شایع 
در روزهای اخیر، غمی سنگین و اندوهی سهمگین را برای مردم ایران 

و به خصوص شهروندان شهر مقدس قم در پی داشت.
ثمره و ماحصل عمری مجاهدت مرحوم میرمحمدی در خدمت به 
ملت سرافراز ایران اسلامی در دوره های مختلف این نطام مقدس به 
ویژه در آغازین سال های پیروزی انقلاب اسلامی، اجر اخروی و قدر و 
منزلت ابدی است که در نزد حضرت حق برای او محفوظ و مفروض 

است.
مرتبه ی علمی و جایگاه اجرایی آن مرحوم در کنار خضوع و خشوع 
مثال زدنی ایشان ریشه در تربیت مکتب انسان ساز اسلام و مذهب 
والای شیعه و بهره مندی از فضائل و آموزه های حضرات معصومین 

علیهم السلام دارد که به حق برازنده این جایگاه و مرتبه بودند.
بدون شک خدمات ارزنده آن عزیز از دست رفته برای نظام مقدس 
جمهوری اسلامی ایران و بالاخص شهر مقدس قم در کسوت چندین 
دوره نمایندگی مجلس شورای اسلامی بر کسی پوشیده نیست و در 
تاریخ این مرز و بوم ثبت خواهد بود و دوستداران این نطام مقدس و 

همشهریان قمی برای همیشه سپاسگزار آن خواهند بود.

و  آمرزش  طلب  مغفور  مرحوم  آن  برای  تعالی  حق  حضرت  از 
سعادت اخروی درخواست داشته و از صمیم قلب فقدان ایشان را به 
بازماندگان و خانواده ایشان از جمله حضرت ایت الله العظمی شبیری 
زنجانی )دامت برکاته( تسلیت عرض می نمایم و آرزوی سلامتی و صبر 

بر این مصیبت برایشان مسئلت دارم.
دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد
شهردار قم
سیزدهم اسفند ماه ۱۳۹۸

پیام تسلیت شهردار قم در پی درگذشت سیدمحمد میرمحمدی

مسعود پزشکیان:

باید از روز اول قم را قرنطینه می کردند
اذن رهبر انقلاب به استفاده از اصل ۸۵ برای بودجه ؛

 حکم حکومتی؛ تکلیف بودجه ۹۹ 
را بین دولت و مجلس روشن کرد
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روزنامه صبح ایرانروزنامه صبح ایران

قائم مقام دانشگاه علوم پزشکی قم تاکید کرد :

قمی ها قرنطینه خانگی 
را جدی بگیرند 

مجوز دورکاری کارمندان صادر شد
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اجرای طرح تب سنجی
قائم مقام دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: با توجه به اینکه روند بستری در بیمارستان های قم همچنان صعودی است از  در عوارضی اتوبان قم _ تهران

مردم استان تقاضا داریم تا بهداشت فردی را رعایت کرده و قرنطینه خانگی را جدی بگیرند.  دکتر علی ابرازه افزود: سیر 
صعودی ابتلا به بیماری کرونا تا زمانی که مردم مسائل بهداشتی را رعایت نکنند، ادامه می یابد و اگر خود مردم به این امر توجه 

داشته باشند، به طور قطع شاهد سیر نزولی خواهیم بود.

در جلسه ی فوق العاده ستاد تسهیلات زائرین و خدمات سفر شهرداری قم، بر لزوم بازنگری 
در طرح ها و برنامه ها با توجه به شیوع بیماری های واگیردار و به خصوص ویروس کرونا در 
سطح کشور و همچنین شهر قم تأکید شد. دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد شهردار قم در 
این جلسه، تلاش در جهت حفظ روحیه امید و همدلی در بین شهروندان و زائران را در شهر 
قم از جمله سیاست های اصلی و اجرایی این ستاد عنوان کرد گفت : علاوه بر تلاش در جهت 
خدمت رسانی شایسته در ایام پایانی سال و نوروز، رعایت دقیق نکات و دستورالعمل های 
بهداشتی توسط کارکنان بخش های مختلف نیز باید به صورت جدی دنبال شود. وی شرایط 
ویژه شهر و استان قم به علت شیوع این بیماری و درگیری بخش های مختلف برای کنترل، 
درمان، آموزش و پیشگیری از شیوع بیشتر بیماری را یادآور شد و افزود: مجموعه شهرداری قم

مردم قم با وجود وضعیت بحرانی در زمینه شیوع کروناویروس برای تهیه ماسک، ژل 
ضدعفونی کننده و الکل به داروخانه ها می روند که با تابلوی نداریم مواجه می شوند. 
چند هفته ای است استان قم درگیر شیوع بیماری کرونا ویروس است و بیمارستان ها 
و اورژانس این شهر هم دیگر ظرفیت بستری بیماران مشکوک به کرونا را ندارند؛ این 
روزها با توجه به اطلاع رسانی هایی که می شود مبینی بر استفاده از ماسک در اماکن 
عمومی و استفاده از ژل و مواد ضدعفونی کننده برای جلوگیری از شیوع این ویروس 
موذی آمار مراجعات مردم به داروخانه ها زیاد شده است. ترس از کرونا قبل از ورود این 
ویروس به کشور، به اندازه ای نبود که مردم را روانه داروخانه ها کند اما بعد از شیوع این 

بیماری در شهری مانند قم که جزو استان های درگیر با این بیماری است مراجعه به

شهردار قم تأکید کرد

 اجرای برنامه های نوروزی با هدف افزایش
 نشاط اجتماعی 

چرا برای حل این مشکل درقم تدبیراساسی اندیشیده نمی شود؟ 

خودنمایی تابلوهای »ماسک و ژل ضد عفونی نداریم« 
درداروخانه ها
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ظریفیان فعال سیاسی اصلاح طلب:

 مجلس یازدهم مشکل قوانین
 متعارض را حل کند

یک فعال سیاسی اصلاح طلب با بیان اینکه حل تعارض قوانین بویژه در عرصه کسب و کار 
نیز یکی از مطالبات از مجلس یازدهم است، گفت: در کشور قوانین زیادی داریم که بخشی از 

آنها در تعارض با یکدیگر هستند. 
غلامرضا ظریفیان درباره مهمترین مطالبات جامعه از مجلس یازدهم اظهار کرد: مطالبه 
باید براساس وظایف ذاتی هر دستگاهی باشد. قانونگذاری متناسب با نیازهای جامعه و کشور 
و همچنین نظارت خوب و ملی بر روند اجرایی کشور از وظایف ذاتی مجلس شورای اسلامی 
است. وی ادامه داد: نحوه فکر و نظر، اخلاق و عمل کارگزاران موب افزایش یا کاهش سرمایه 
اجتماعی و اعتماد عمومی می شود و نمایندگان مجلس یازدهم باید به سوی افزایش اعتماد 
جامعه حرکت کنند. این فعال سیاسی خاطرنشان کرد:  مجلس یازدهم همچنین باید به روند 
کار کارشناسی مجالس گذشته توجه کند، نه اینکه به عملکرد مجالس گذشته کاملا بی توجه 
باشد. متاسفانه در کشور ما وقتی مسئولی سر کار می آید فکر می کند که در نقطه تاریخی 
آغازین آن مسئولیت قرار داشته و به تجارب و دستاوردهای گذشته توجه نمی کند. ظریفیان با 
اشاره به اینکه مجلس یازدهم باید به چالش هایی که به ابرچالش تبدیل شده اند، رسیدگی کند، 
تصریح کرد: حل مشکلات معیشتی مردم باید با نگاه عالمانه دنبال شده و از نگاه اندیشمندان 
بهره برد و به مقتضیات نظام اقتصادی جهانی توجه کرد. حل چالش های محیط زیستی، 
اجتماعی و مسائل زنان و جوانان هم در دستور کار مجلس یازدهم باشد. حل تعارض قوانین 
بویژه در عرصه کسب و کار نیز یکی از مطالبات است زیرا ما کشوری هستیم که قوانین زیادی 
داریم که بخشی از آنها در تعارض با یکدیگر هستند. وی همچنین ادامه داد: نظارت بر روند 
اجرایی کشور باید از نظارت غیرعملی به عملی، از سخت افزاری به نرم افزاری و از جناحی به 
ملی تبدیل شود. جامعه بیش از هر زمانی به کارآمدی، وحدت انسجام ملی و استفاده از همه 
ظرفیت های کشور نیاز دارد اگر مجلس یازدهم چنین نگاهی داشته باشد، می تواند به وظایف 
خود به خوبی عمل کند، در غیر این صورت، مشکلی به سایر مشکلات می افزاید.  ظریفیان در 
پایان گفت: درباره چگونگی رفتار مجلس یازدهم نباید پیش داوری کرد. منتخبین مردم باید 

زودتر خود را با نظام تقنینی تطبیق داده و متوجه مسئولیت ملی خود شوند.

توصیه معاون وزیر بهداشت به مردم: 

بی دلیل به بیمارستان ها مراجعه نکنید
معاون درمان وزارت بهداشت با تاکید بر اینکه تمام مبتلایان به کرونا ویروس نیاز به بستری در 
بیمارستان ندارند، گفت: تا زمانی که دچار تنگی نفس نشده اید، نیازی به بستری در بیمارستان 
نیست.  دکتر قاسم جان بابایی با بیان اینکه درمان کرونا ویروس نیز مانند تمام بیماری های 
ویروسی دیگر مراقبت در منزل است، گفت: باید همان اصولی که برای درمان سرماخوردگی 
رعایت می کنیم، اکنون نیز در منزل انجام دهیم. وی افزود: ۸۰ درصد این بیماری در منزل 
قابل درمان است. مصرف مسکن برای کاهش درد و تنفس راحت، نوشیدن مایعات فراوان برای 
جبران آب از دست رفته  بدن و شست و شو و تعویض لباس ها از مواردی است که در هیچ نقطه ای 
نمی توان به خوبی منزل آن ها را انجام داد. وی با اشاره به نظام ارجاع و خدماتی که در این 
قالب انجام می شود، خاطرنشان کرد: از مردم خواهش می کنیم به بیمارستان ها مراجعه نکنند؛ 
چرا که احتمال ابتلا به بیماری به دلیل آلودگی های موجود در محل افزایش می یابد. معاون 
درمان وزارت بهداشت ادامه داد: گزارشی داشتیم از یکی از بیمارستان های استان اصفهان 
که نشان می داد از هر ۱۰۰ نفری که علائم منطبق با کرونا داشتند، تنها ۲۰ درصد آنها به کرونا 
مبتلا بودند که آنها نیز حال شان خیلی بد نبود. ذکر این نکته نشان می دهد مراجعه بی دلیل به 
بیمارستان ها می تواند بستر بروز بیماری را فراهم کند. همچنین دقت کنید تا زمانی که دچار 

تنگی نفس نشده اید نیازی به بستری در بیمارستان نیست.
 

سخنگوی کمیسیون حقوقی و قضایی عنوان کرد؛

مجازات کسانی که در بقاع متبرکه اقدام 
غیرمتعارف داشتند، چیست؟ 

سخنگوی کمیسیون حقوقی و قضایی مجلس انتشار تصاویر و فیلم های رفتارهای نامتعارف 
اخیر در زیارت بقاع متبرکه را مصداق نشر اکاذیب و امر خلاف واقع علیه تصمیم نهادهای 
رسمی کشور دانست و گفت: در این خصوص مجازات از دو ماه تا دو سال زندان و تا ۷۴ ضربه 
شلاق برای افراد در نظر گرفته می شود.  حجت الاسلام حسن نوروزی ، در واکنش به برخی 
رفتارهای نامتعارف برخی افراد در زیارت بقاع متبرکه با توجه به شرایط فعلی کشور گفت: 
این موضوع از موارد نشر اکاذیب است چرا که نشر اکاذیب نشر دروغ علیه شخص یا نشر یک 
موضوع خلاف واقع در جامعه است که بتواند علیه افراد یا نهادهای رسمی تاثیر بگذارد. وی 
افزود: نشر این گونه اعمال که شاهد آن بودیم نشر یک کار خلاف واقع علیه نهاد رسمی یعنی 
دولت است، چرا که دولت تصمیم گرفته است با تشکیل ستادی از شیوع این ویروس در جامعه 
جلوگیری کند، پس افرادی که به این رفتارهای نامتعارف دست می زنند و این موضوع را منتشر 
می کنند با نشر این کذب و این امر خرافه علیه مقامات رسمی کشور کار خلاف واقع انجام می 
دهند؛ در این خصوص برای این افراد مجازات از دو ماه تا دو سال زندان و تا ۷۴ ضربه شلاق 
در نظر گرفته می شود.البته در روزهای گذشته افرادی که مرتکب اقدام غیر متعارف در حرم 

حضرت معصومه )س( و حرم امام رضا )ع(شده بودند، بازداشت شدند.

ما و امروز و فردای بحران کرونا
زیست  به  کرونا،  تلخ  ماجرای  پایان  تا  مطمئنم  »من 
جدیدی از حرکت جمعی، در سایه سار هم قرار گرفتن و 

پشت و پناه یکدیگر بودن می رسیم.« 
بحران  مدیریت  درس  جلسه  نخستین  در  معمولا   

اجتماعی، مفهوم بحران را تشریح می کردم. در زبان چینی، مفهوم بحران معنای فرصت 
و تهدید دارد. در این روزها که بحران کرونا کشور مار ا تحت تاثیر قرار داده است در  میان 
تلخی های آن، رفتارهایی که کام جانمان را نیز شیرین می کند زیاد می بینم. از فداکاری 
پرستاران گرفته تا گروهی از خیریه ها که به نگهداری مبتلایان بی کس و ناتوان می پردازند. 
از  آنها که به کودکان کار دستکش و ماسک هدیه می دهند تا آنان که بصورت خود جوش 
دستگاه های عابر بانک را ضدعفونی می کنند. در این میان، تعدادی از اعلامیه های مراسم 
ختم برایم جالب توجه بود. در یک مورد پنجاه میلیون تومان هزینه مراسم چهلم یک پدر 
برای مقابله با کرونا به بیمارستانی اهدا شده بود. برخی از سمن ها به افراد مبتلا به این 
بیماری که حامی ندارند کمک رسانی می کنند. برخی نیز با تهیه و توزیع ماسک تحت 
نظارت وزارت بهداشت به یاری هموطنان خود شتافته اند. شاهد بودم با توجه به مشکلات 
کادر خدماتی بیمارستان ها تعدادی از سمن ها در تهران اقدام به آماده کردن فضای 
استراحت و پخت غذای تازه و بهداشتی برای  کادرهای در صف مقدم درمان نموده اند. 
معتقدم در دوران پسابحران کرونا، حداقل چند دستاورد روشن حاصل می شود: نخست 
اینکه ایرانیان، سبک زندگی سلامت جدیدی را تجربه می کنند که می تواند نهادینه شود و 
ادامه یابد. در واقع ما با رفتارهای بهداشتی و سلامت محور، زیست نوینی را تجربه خواهیم 
کرد.   دیگری، ابعاد جدیدی از خیر جمعی است که در جامعه تسری پیدا کرده است و امید 
ادامه آن می رود. سمن ها بُعد جدیدی از اقدامات را برای مردم روشن کرده اند و خود تجربه 
جدیدی آموخته اند. پیش از این هم سمن ها تجربه های خوبی در زلزله، سیل و بلایای 
طبیعی به دست آورده بودند و اکنون در خصوص مسائل مربوط به بیماری های فراگیر نیز 
تجارب ارزشمندی کسب می کنند.   ما در پسا بحران سمن های توانمندتر و با دانش بیشتر 
و همیارتر خواهیم داشت.   سوم و از همه مهم تر برخی شواهد علمی از شیوع فردگرایی 
منفی در جامعه ایران، به  ویژه در شهرهای بزرگ مثل تهران خبر می داد. من مطمئنم تا پایان 
ماجرای تلخ کرونا، به زیست جدیدی از حرکت جمعی، در سایه سار هم قرار گرفتن و پشت و 
پناه یکدیگر بودن می رسیم. اطمینان دارم بازگشت به ارزش های همیاری که از سنت های 
ارزشمند قدیم ایرانی بوده، باز با قدرت بیشتری متبلور خواهد شد.   بحران ها فراز و فرود 
دارند این بحران نیز از این قاعده مستثنی نیست قطعا با روح جمعی که در جامعه ایجاد 
شده و با خروج از شک اولیه مواجه با کرونا همه به خود آمده ایم در کنار هم قرار گرفته ایم، 

زیست های نوینی را تجربه می کنیم ما به امید خدا از تلخی ها عبور خواهیم کرد.
دستیاررییس جمهوروسخنگوی دولت

معاون بهداشت وزارت بهداشت اعلام کرد: 
آخرین آمار مبتلایان و فوتی های کرونا درایران

معاون بهداشت وزارت بهداشت اعلام کرد: تاکنون مجموع ابتلای قطعی به ویروس 
کرونا به ۲ هزار و ۳۳۶ نفر و فوتی در اثر کرونا به ۷۷ نفر رسیده است و ۴۳۵ نفر در 
مجموع بهبود یافته اند.  علیرضا رئیسی روز سه شنبه درباره آخرین آمار ابتلای قطعی به 
ویروس کرونا در کشور بیان کرد: تعداد مبتلایان جدید به ویروس کرونا در کشور ۸۳۵ نفر 

هستند که ۱۱ نفر از این افراد فوت کرده اند.
روند بیماری  کرونا در قم ثابت شده است

وی ادامه داد: استان گیلان، قم و تهران در صدر درگیری با ویروس کرونا هستند. هرچند 
روند بیماری در قم ثابت شده، اما موارد ابتلا در این سه استان بیشتر است. رئیسی گفت: 
از ابتدا تاکنون بیش  از ۸ هزار و ۵۳۲ نفر به علت ابتلا به این ویروس بستری شدند که برای 
۵ هزار و ۷۳۷ نفر تست انجام شده و دو هزار و ۳۳۶ نفر به طور قطعی به ویروس کرونا مبتلا 
شده اند. معاون بهداشت وزیر بهداشت افزود: در نشستی با جمعی از مدیران، کارشناسان 
و متخصصان سازمان جهانی بهداشت، منطقه مدیترانه شرقی این سازمان و کشور چین 
داشتیم که در این نشست بحث های فنی و تکنیکی در مورد غربالگری و تشخیص کووید 
۱۹ بررسی شد. وی بیان کرد: تاکید سازمان جهانی بهداشت و کارشناسان و متخصصان 
این سازمان این است که با توجه به جدید بودن ویروس، همه کشورها، تجربیات خود در 
پیشگیری و کنترل این بیماری را در اختیار همدیگر قرار دارند. همچنین در این نشست 
مسائل مرزها و چگونگی پیشگیری، ایزولاسیون، خدمات مراقبت در منزل و داروهای 
بررسی قرار گرفت. کیانوش  به کووید ۱۹ مورد  بیماران مبتلا  جدید مورد استفاده در 
جهانپور، رئیس مرکز روابط عمومی وزارت بهداشت نیز: از مجموع ۸۳۵ مبتلای جدید به 
ویروس کرونا، ۴۶۸ نفر در تهران، ۵۲ نفر قم، ۵۵ نفر گیلان، ۵۶ نفر استان مرکزی، ۵۲ نفر 
اصفهان، ۳۶ نفر البرز، هفت نفر مازندران، چهار نفر خوزستان، ۳۴ نفر آذربایجان شرقی، 
۲۹ نفر قزوین، سه نفر خراسان رضوی، هشت نفر فارس، ۱۷ نفر سمنان، دو نفر لرستان، دو 
نفر اردبیل، یک نفر یزد، یک نفر کرمانشاه، یک نفر سیستان و بلوچستان، پنج نفر همدان، 

و دو نفر زنجان هستند.

علی ربیعی*

 رهبر انقلاب اسلامی با درخواست رییس مجلس شورای 
اسلامی مبنی بر تصویب بودجه سال ۹۹ کل کشور بر مبنای 
اصل ۸۵ قانون اساسی موافقت کردند.  در پی طی تماس های 

مکرر و ابلاغ نامه رسمی ستاد ملی مقابله با کرونا به رییس 
مجلس، مبنی بر  به صلاح نبودن  تشکیل جلسات مجلس 

به دلیل احتمال تسری بیماری کرونا از نمایندگان بازگشته از

بستری 840 کرونایی ، 85 نفر بهبودی کامل یافتند
روند بستری در بیمارستان ها همچنان صعودی است

استقراردوبیمارستان صحرایی توسط ارتش وسپاه درقم
لغو ماموریت ها و مرخصی های مدیران اجرایی قم 
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شفافیت و صداقت،راه 
بازگشت امید

پس از کاهش التهاب و غافلگیری اولیه شیوع کرونا در 
کشور که در سطح جامعه و مدیران وجود داشت به رغم 

تلاش های صورت گرفته هنوز به لحاظ ذهنی و سیاستی مقابله با این بیماری همه 
گیر به ثبات و نقطه مطلوب نرسیده است.

آنچه در این زمینه مهم است اطلاع رسانی درست و اتخاذ شیوه های صحیح در 
مقابله با بحران است که به رغم تلاش ها و اقدامات صورت گرفته بخصوص فداکاری 
و کوشش شبانه روزی کادر درمانی مراکز پزشکی برای ارائه خدمات به بیماران 

هنوزدر برنامه های دولت ضعف وجود دارد .
واقعیت این است که مهار پدیده سرسخت و پیچیده ای چون ویروس کرونا صرفا با 
خوش بینی ممکن نمی شود و اگر خوش بینی صرف و برخورد سرسری و سطحی با 
این پدیده در رفتار ها و سیاست ها حاکم شود نتیجه ای جز اشاعه و گسترش بیشتر 

بیماری در انتظار ما نیست .
در حالی که اکثر استان های کشور درگیر این اپیدمی هستند ضرورت در پیش 
گرفتن رویه ها و سیاست های درست اهمیتی فراتر و بالاتر از پیش پیدا کرده است 
. بدیهی ست  کلید حل این بحران هم مانند سایر بحران ها در" محرم دانستن مردم 
" است .در شرایطی که جامعه و افکار عمومی شناخت کافی از این ویروس پیدا 
نکرده است و نوعی هراس اجتماعی و ذهنی در لایه های جامعه وجود دارد " امید 
اجتماعی و آگاهی عمومی " تنها راهکاری است که می تواند در کنترل بحران به 
کمک دولت بیاید و ایده حکمرانی خوب را چه در سطح جامعه و چه در سطح مدیران 

و مسئولان اعمال کند .
دشمن درجه یک "  امید اجتماعی " هراس عمومی است که با اعمال سیاست 
های درست و شفاف و بیان شواهد و تجربیات مثبت به آرامش نسبی و حتی تغییر 
رفتار اجتماعی می توانیم به جنگ آن برویم  . همین تغییر رفتار اجتماعی است که 
هر زمانی جامعه را در کنار دولت قرار داده است ظرفیت بزرگی را برای عبور کم هزینه 
از مشکلات ایجاد کرده و در مورد ویروس کرونا و مهار تبعات اجتماعی و روانی آن هم 

همین قاعده صادق است .
باید از سیاسی کردن پدیده کرونا دوری کرد . کرونا از کسی سلیقه سیاسی اش 
را نمی پرسد  و راهی جز هوشیاری عمومی و همبستگی ملی برای عبور از این 
کابوس اجتماعی نمی توان تصور کرد . چه جریان هایی که پس از شیوع این ویروس 
و گرفتاری ملت و دولت ایران از  بیان خوشحالی خود ابایی نداشتند و چه جریان 
هایی که  تلاش می کنند با سطحی نگری تاکید بر مراقبت های فردی و بهداشتی 
و برجسته کردن تبعات این بیماری را پروژه سیاسی در داخل جا بزنند هر دو در 

اشتباهند .اولی خائن است و دومی جاهل .
زمانی که پدیده بهداشتی را سیاسی ببینیم در ابتدا دولت مقصر معرفی می شود و 
چون نظام اطلاع رسانی ما در شفافیت و اطلاع رسانی درست و به موقع دچار ضعف 
است ،نهادینه شدن  و حاکمیت این تفسیر و نگاه به نهاد های کشور نه تنها کمکی 
به کنترل بیماری نمی کند چه بسا دامنه و عمق گرفتاری های کشور و جامعه را 

بیشتر هم می کند .
به نظر می رسد گرفتاری کشور و مشکلات مردم در این روزها با تمام مشقت ها 
و سختی هایی که  تحمیل کرده ، می تواند فرصتی باشد که "  امید اجتماعی " 
را با " شفافیت و صداقت "  به همه ی عرصه ها باز گرداند . کرونا با همه مصائبی 
که دارد توانسته نارسایی های ساختاری مانند تنوع مراکز تصمیم گیری و موازی 
کاری ، بحران اعتماد و تضعیف سرمایه اجتماعی را برجسته تر کند . شاید در پرتو 
این بیماری فرصتی برای اصلاح رفتار ها و روند های غلط پیدا کنیم . امید و اعتماد 
اجتماعی مهمترین و بزرگترین و نافذ ترین سرمایه کشور در عبور از مشکلات و 
سختی هاست . بدون شک  رمز عبور از این بحران  " صداقت در گفتار و شفافیت 
در کردار " است . کلام حضرت علی ) ع ( در این مسیر راهنما ست آنجا که می 
فرمایند؛ حسنُ التدبیر یُمِنی قلیل المال و سوء التدبیر یُفنِی کثیره ؛ برنامه ریزی و 
تدبیر درست دارایی کم را افزایش می دهد و بی برنامگی و بی تدبیری دارایی بسیار 

را نابود می کند.

بحران مؤخر کرونا
 ایران ما روزهای سختی را سپری می کند. سال سخت 
اقتصادی ای را به انتها می رساندیم که موج شیوع بیماری 
وارداتی به جامعه و اقتصاد نحیف ما برخورد کرد و شرایط را 

برای  باید  مقاومتی دولت حالا  و  بودجه محدود  نمود.  نیز سخت تر  بود  آنچه  از 
پیشگیری و درمان نیز هزینه شود و جامعه را در کوتاه ترین مدت به جریان عادی 

زندگی و تلاش بازگرداند. 
مطالعه آثار و تبعات شیوع ویروس کرونا از ابعاد مختلف اقتصادی و اجتماعی 
نیازمند کار کارشناسی علمی و عمیقی است که می بایست از همین امروز آغاز شود 
و مبنا و پایه برنامه ریزی های فعلی و آتی قرار بگیرد و اساسا بحثی بسیار فراتر از این 

نوشتار است.
بر هیچکس پوشیده نیست که اقتصاد کشور در شرایطی نیست که بتواند تمام 
آثار و ضررهای هیچ عارضه ای – خواه سیل و زلزله و خواه بیماری فراگیر- را پوشش 
دهد و با وقوع هر یک از این بلایا قشری از جامعه برای همیشه از مدار زندگی عقب 
می افتند و دیگر به حال پیش از ابتلا به عارضه باز نمی گردند و گویی بعد از فروکش 
کردن موج رسانه ای و پس از بازدیدهای مقامات و اتخاذ تصمیمات زیبا و تخصیص 
اعتباراتی که هیچ گاه محقق نمی شوند همه چیز فراموش می شود و مردم می مانند و 

شرایط جدیدی که به ناگاه بر سر آنها آوار شده است.
طبعا شیوع ویروس کرونا و مبتلایان به آن نیز از این روند مستثنا نیستند. در روزهای 
اخیر بحث های بسیار در مورد نحوه پیشگیری و مدیریت بحران شده است که قاعدتا 
ایرادات جدی به آن وارد است و تصمیم سازان و سیاست گذاران به مانند بسیاری 
دیگر از موارد اینچنینی، اشتباهات خود را پشت همت بلند و ایثار و از خودگذشتگی 
پیاده نظام مبارزه با بحران پنهان کردند و قاعدتا هر منتقد منصفی برای آنکه به چنین 
سپرِ انسانیِ شریفی آسیب نزند، زبان بر کام می گیرد و این قلم نیز چنین خواهد 
نمود تا انتقادات مطرح به حوزه سیاست گذاری، گزندی به سفیدپوشان جهادگر در 
خط مقدم خدمت به مردم وارد ننماید. درست مانند آن هنگام که به حرمت ایثار 
آتش نشانان و جهادگران و نیروهای امدادی و به امید دادرسی عادلانه، زبان به نقد 
نحوه مواجهه با حوادثی مانند پلاسکو و سیل و زلزله نگشودیم. اما آنچه را که در این 
یادداشت در پی انذار آن هستم لزوم شناسایی فوری و چاره اندیشی برای نیازهای 
غیربهداشتی و غیردرمانی عموم مردم – اعم از مبتلایان و غیرمبتلایان- است. دامنه 
تاثیرات شیوع ویروس کرونا بسیار فراتر از حوزه بهداشت و درمان است. به بیان بهتر، 
مبتلایان و آثار بهداشتی-درمانی ویروس کرونا بحران مقدم هستند و بحران موخر که 
دامنه تاثیرش روی آحاد جامعه است، تاثیرات و ضربات مهلک اقتصادی و روانی آن 
است و هم زمانی آن با روزهای پایان سال که در حکم موتور محرک و ضربه گیر اقتصادِ 

مبتلا به رکودِ ایران است، دامنه این دست آسیب ها را دو چندان می کند.
ما در ماه های پیش رو با موجی از دعاوی حقوقی ناشی از عدم امکان تحقق 
پروژه ها و فعال شدن مکانیزم فورس ماژور قراردادها از یکسو و موجی از بیکاران و 
تعدیل نیرو از سوی دیگر و ورشکستگی کسب و کارهای کوچک -که آثار و تبعات 
بسیار سنگینی در پی خواهد داشت- مواجه خواهیم شد. چه »چک ها« که به امید 
بازار شب عید نوشته شده بودند و در روزهای آتی »برگشت« خواهند خورد و چه 

کرکره ها که برای همیشه در اسفند ۹۸ پایین کشیده خواهند شد. 
شناسایی دامنه این بحران موخر یک ضرورت جدی است که باید از همین امروز 
آغاز شود و با توجه به گستردگی بحران در سراسر پهنه کشور، مستلزم عزمی ملی 
و فرادستگاهی است. چه بسیار دستورالعمل ها که باید برای شرایط ویژه یک سال 
آینده با رعایت همه جوانب حقوقی و اجرایی در دستگاه های مختلف از قبیل 
دادگستری و اداره دارایی و تامین  اجتماعی و اداره کار و شهرداری ها و ... نگاشته 
شود و مایه افسوس آنکه چه کثیرند سوداگرانی که با سواستفاده از معافیت ها 
و تسهیلات  احتمالی بر کوه های ثروت خود می افزایند و باعث می شوند آسیب 
دیده گان واقعی این حوادث نتوانند از حمایت ها برخوردار شوند که از این دست 

مسایل کم ندیده ایم!
صنایع و اصناف بسیاری که سالِ سختِ اقتصادیِ گذشته را تحمل کرده بودند و 
چشم امید به بازار گرم اسفند داشتند، اکنون ناباورانه شاهد آب شدن کوه کسب و کار 
و کوچک و کوچک تر شدن منابع درآمدی شان هستند. صنایع مرتبط با گردشگری 
و بازارهای مختص شب عید از قبیل پوشاک و خشکبار و ... با واقعیتی سخت و 
غیرقابل پیش بینی روبرو شده اند و باید برای سرپا ماندن آنها اقدامی عاجل نمود. 
اما در کنار کارگران تعدیل شده – که بواسطه سابقه بیمه تامین اجتماعی و از محل 
بیمه بیکاری قابل شناسایی هستند- و کسب وکارهای کوچک – که شناسنامه دارند 
و تشکل های صنفی منسجم دارند و شناسایی آنها با تولیت اتحادیه ها و اصناف کار 
سختی نخواهد بود- بسیاری از صاحبان مشاغل فصلی و کاذب و کارگران روزمزد و 
دست فروشان و رانندگان تاکسی و مسافرکش های آنلاین و سنتی و دست فروشان 
-که نه بیمه ای دارند و نه تشکلی و نه به راحتی قابل شناسایی ند- هستند که همین 
امروز هم برای کمک به آنها دیر است. کمیته امداد امام)ره(، بهزیستی و وزارت کار، 
تعاون و رفاه اجتماعی باید با سرعت به شناسایی دقیق این قشر آسیب پذیر بپردازند 
و خدمات جبرانی به آنها ارائه دهند که بحران موخر برای اینان از چند روز پیش آغاز 
شده است. مگر توان و ظرفیت تحمل و پشتوانه مالی دهک های پایین جامعه چند 
روز است؟ بالانس زندگی روزمره آنها همین امروز ضربه جدی خورده است و باید 
تمام توان رفاهی کشور را با تصمیمات ویژه که در ید سران قوای سه گانه است به پای 

این موضوع کشاند.
فعال اقتصادی و اجتماعی

رییس انجمن علمی مددکاری اجتماعی ایران:

گروه های مرجع برای مهار کرونا به دولت 
کمک کنند

 رییس انجمن علمی مددکاری اجتماعی ایران با یادآوری تاثیرگذاری گروه های مرجع مثل 
خبرنگاران، سلبریتی ها، سیاستمداران و روحانیون در آگاهی بخشی به مردم، از آنها خواست 

به دولت در مهار بیماری کرونا کمک کنند. 
»مصطفی اقلیما« ، آگاهی بخشی و دادن اطلاعات درست درباره نحوه پیشگیری از بیماری 

کرونا را مهمترین موضوع برای مهار آن در سطح ملی دانست.
استاد دانشگاه علوم بهزیستی و توانبخشی به استفاده مردم از فضای مجازی برای کسب 
اطلاعات در خصوص ویروس کرونا اشاره کرد و افزود: یکی از اشکالات فضای مجازی این 
است که خبر درست و غلط در هم آمیخته است و برخی در راستای منافعشان، خبرهایی را در 

این فضا منتشر می کنند که اگر ضرر نداشته باشد، نفعی هم برای مردم ندارد.
اقلیما، کلیپ لیسیدن ضریح یکی از اماکن مقدسه توسط فردی در فضای مجازی را یادآور 
شد و افزود: در فضای مجازی، هر کسی هر عمل موهنی را انجام می دهد و در نهایت مردم 

نمی فهمند که چه کاری خوب و چه کاری بد است.
وی از گروه های مرجع مثل معتمدان محلی، روحانیون، خبرنگاران، سلبریتی ها و دیگر افراد 
صاحب نفوذ خواست برای دادن اطلاعات درست و آگاه کردن مردم به کمک دولت بشتابند.

مسئولان نباید از وحشت مردم بترسند 
عضو هیات علمی دانشگاه علوم بهزیستی و توانبخشی با بیان اینکه مردم باید بهترین خبر را 
از دستگاه های مسئول بگیرند، تصریح کرد: مسئولان باید با مردم صادق باشند و اگر به مردم 
نگویند چند نفر مبتلا شده اند، خیلی از افراد ممکن است مراقبت های بهداشتی لازم را رعایت 
نکنند. اقلیما تاکید کرد: مسئولان نباید از وحشت مردم بترسند و به آنها اطلاعات دقیق و 
درست بدهند و اگر راجع به بیماری، آگاهی کاملی به مردم داده شود که بیماری کجا رشد 

پیدا می کند و چگونه باید پیشگیری کنیم، مهار آن بسیار آسان می شود.
این فعال اجتماعی افزود: دادن اطلاعات مردم را نگران نمی کند بلکه ناآگاهی و تردید 

درباره وضعیت موجود است که آنها را نگران می کند.
وی با اشاره به نامه وزیر بهداشت به رییس جمهوری درباره کمبود اقلام پزشکی و دستور 
رییس جمهوری برای پیگیری این موضوع گفت: وقتی به حرف رییس جمهوری توجهی 
نمی شود و دلالان اقلام پزشکی و بهداشتی را در بازار آزاد می فروشند از مردم نمی توان انتظار 
زیادی برای تبعیت از فرامین دولت داشت. اقلیما، تناقض در صحبت های مسئولان درباره 
وضعیت کرونا در کشور را باعث سردرگمی مردم دانست و افزود: اقدامات و صحبت های 
مسئولان در بهبود شرایط بسیار موثر است و باید همه یک حرف را بزنند و در مبارزه با کرونا 

همدل و همصدا باشند.
این استاد دانشگاه درباره بی اعتمادی برخی از مردم به رسانه ها یا دستگاه های رسمی نیز 
گفت: این بی اعتمادی در نتیجه ندانم کاری برخی مسئولان و رسانه ها در طول زمان به وجود 
آمده و از بین بردن آن هم زمان بر است و راه حل آن این است که مسئولان و رسانه های رسمی، 

مردم را امین خود بدانند و به آنها اعتماد کنند.

وزیر بهداشت: 

قرار نیست به خانه های مردم مراجعه کنیم
 وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی اعلام کرد که قرار نیست اکیپ های ۳۰۰ هزار نفری 
به خانه های مردم مراجعه کنند و ارتباط با مردم از طریق پرونده الکترونیک سلامت انجام 

می شود. 
سعید نمکی روز سه شنبه درباره برداشت هایی که از صحبت های او مبنی بر مراجعه 
اکیپ های ۳۰۰ هزار نفری به خانه های مردم برای غربالگری ویروس کرونا شده بود، بیان کرد: 
از اینکه اعلام کردیم به خانه مردم مراجعه می کنیم، این برداشت انجام شد که قرار است به تک 
تک خانه های مردم مراجعه کنیم یا افراد را از خانه بیرون بکشیم یا خودمان داخل خانه مردم 
برویم. این مثل این است که بگوییم با وجود ماشین حساب، می خواهیم از چرتکه استفاده 

کنیم.
وی ادامه داد: در حال حاضر زیرساخت پرونده الکترونیک سلامت وجود دارد که بعد از 
مدت ها بر زمین ماندن، با کمک همکاران ما در خرداد امسال راه اندازی شد. با ظرفیت پرونده 
الکترونیک سلامت و با داشتن اطلاعات خانوارها، ۳۰۰ هزار اکیپ در سراسر کشور برای 

حضور در مراکز بهداشتی و درمانی و پایگاه های بسیج و مدارس آماده می شوند.
نمکی گفت: به این وسیله می توانیم توسط پرونده الکترونیک سلامت و سامانه ای با مردم 

ارتباط برقرار کرده و اطلاعات خانوارها را کسب کنیم.
وی ادامه داد: ممکن است در یک محله و در هزاران خانوار، دو مورد مبتلا باشند که پس 
از طی مراحل و ارتباطات و تاییدیه دو طرف و اعلام کد و شناسه واحد، به منزل آن فرد با 
لباس و امکانات مخصوص مراجعه می شود. اگر در یک محله دو خانوار باشد، ماموران ما با یک 
لباس به دو خانواده سر نخواهند زد و حتما لباس و کاور جدا خواهد بود. نمکی بیان کرد: در 
اجرای این طرح هیچ هزینه ای از افراد دریافت نمی شود. وزیر بهداشت گفت: همکاران من و 
بقیه دستگاه ها نیز به صحنه آمده اند. قوه قضاییه و دادستانی پشت ما ایستاده اند. نیروهای 
امنیتی و اطلاعاتی هم مکشوفاتی انجام داده اند. تعدادی انبار احتکار شده در روزهای 
گذشته کشف شده است. این موارد در حال توزیع است. شوینده ها نیز با تولید سه شیفت به 
بازار می آید. برآورد ما از افق جدید این است که در روزهای آینده، وضعیت بسیار مطلوب تری 
در ماسک و مواد ضدعفونی خواهیم داشت که در اختیار داروخانه ها قرار می گیرد. وزیر 
بهداشت اظهار کرد: با استفاده از ظرفیت گسترده شبکه بهداشتی و درمانی کشور، ریشه 
کنی فلج اطفال و حذف سرخک و ریشه کنی مالاریا انجام شده است. با همین ظرفیت و 
همکاری گسترده بین بخشی در قالب بسیج ملی می توانیم کرونا را خیلی زودتر از آنچه دنیا 

انتظار دارد، شکست بدهیم.
  

رییس فراکسیون حقوق شهروندی مجلس:

 نمایندگان مبتلا به کرونا جو  روانی ایجاد نکنند
رییس فراکسیون حقوق شهروندی مجلس با تاکید بر اینکه »نمایندگان در صورت نداشتن 
علایم نباید به هیچ وجه تست کرونا بدهند«، از همکاران نماینده خود خواست در صورت 
مثبت بودن تست کرونایشان از ایجاد فضای رسانه ای و جو روانی پرهیز کنند، فضای ویروس 
کرونا هنوز توسط برخی افراد جدی گرفته نشده و برایشان فضای شو و نمایش است، اما این 
میدان مبارزه است و ما باید سربازان این نبرد باشیم و بدانیم شاه و وزیر و ولی نعمت مردم و 

ما سرباز هستیم.
عبدالکریم حسین زاده در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: من فکر می کنم ما مسئولان، به خاطر 
مسئول بودن، مسئولیت مان بیشتر و سنگین تر می شود و قاعدتاً باید در صف کار و تلاش 
پیشگام باشیم و در خط استفاده از خدمات در انتهای خط بعد از ملت قرار بگیریم نه اینکه 

بخواهیم پیش از آنها و یا خارج از نوبت از فرصت ها استفاده کنیم.
از کیت تست  وی افزود: در روزهای اخیر شائبه هایی در خصوص استفاده نمایندگان 
کرونا ایجاد شده است، این در حالیست که ما تعدادی از وکلای مردم در مجلس تست کرونا 
نداده ایم و تا قبل از عدم مشاهده علایم ویروس این اقدام را نخواهیم کرد و در صورت نیاز به 
انجام آن حتما در انتهای خط و در صف و نوبت خواهد بود. حسین زاده ادامه داد: به مردم 
اطمینان می دهم حتی همین لحظه، نماینده ای هست که علی رغم مثبت بودن تست 
کرونایش با صبوری و بدون رسانه ای کردن موضوع و ایجاد فضای غوغاسالاری و های و هوی 

در حال درمان است.
که  است  این  ایران  در  از سیاسیون  بسیاری  بدبختی  یادآور شد:  نماینده مجلس  این 
خودقهرمان پنداری دارند. واقعا من نمی فهمم چه کسی گفته است که خون ما رنگین تر از 
خون ملت است، آیا مردم به ما رای داده اند که خودشان به کیفیت زیستی بهتری برسند یا ما 
؟! حسین زاده با تاکید بر اینکه »جامعه نیازمند اعتمادسازی و بازسازی اعتمادهای از دست 
رفته است«، گفت: البته این را قبول دارم که بخش اعظمی از این کار وظیفه دولت است 
اما این دلیل نمی شود که ما خودمان، یعنی نمایندگان مجلس را نبینیم، و بگوییم مجلس 

کاره ای نیست.

در جلسه شورای عالی هماهنگی اقتصادی سران سه قوه؛

اتخاذ تصمیمات لازم به منظور حمایت از 
کسب و کارهای کوچک 

تصمیمات لازم به منظور حمایت از کسب و کارهای کوچک در مقابل آثار و تبعات شیوع 
بیماری کرونا در جلسه شورای عالی هماهنگی اقتصادی سران سه قوه اتخاذ شد. 

به گزارش روز سه شنبه پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، شورای عالی هماهنگی 
اقتصادی سران سه قوه با حضور سران و معاونین قوا و نیز روسای کمیسیون های ذیربط 
مجلس روز سه شنبه در دفتر رییس جمهوری تشکیل شد. در این جلسه آخرین تحولات 
اقتصادی و نیز بودجه مورد بررسی قرار گرفت. رییس سازمان برنامه و بودجه گزارشی را از 
وضعیت تحقق منابع و مصارف پیش بینی شده بودجه ۱۳۹۸ و اقدامات لازم در ماه پایانی 
سال در خصوص مصارف ضروری به شورای عالی ارائه کرد. بنابر این گزارش، به علت وقوع 
از کشور و همچنین حوادث طبیعی و  سیل گسترده فروردین ماه در بخش های زیادی 
غیرمترقبه دیگر در سال جاری، الزامات تخصیص های مقتضی صورت پذیرفته و در عین حال 

نیز پروژه های اساسی زیربنایی با قوت دنبال شده است.
و  کارکنان  حقوق  پرداخت  امکان  شدن  فراهم  منظور  به  بررسی  و  بحث  از  پس  شورا 
بازنشستگان دولت و سایر پرداخت های اجتناب ناپذیر، تصمیمات لازم را جهت تأمین منابع 

مورد نیاز برای مصارف فوق اتخاذ کرد.
در ادامه رییس کل بانک مرکزی گزارشی را از عملکرد مصوبات شورا در خصوص مدیریت 
بازار ارز ارائه کرد و پس از بحث و بررسی، شورای عالی مصوبات پیشینی در جهت ایجاد تعادل 

در بازار ارز، حمایت و تشویق از صادرات کالا و خدمات فنی مهندسی را مورد تأکید قرار داد.
 رییس کل بانک مرکزی هم گزارشی از عملکرد مصوبات شورای عالی در خصوص اصلاح 

نظام بانکی ارائه کرد.
 همچنین در این نشست شورای عالی تداوم سیاست ها و اقدامات در خصوص تقویت 

نظارت بر بانک ها و موسسات اعتباری و مبارزه با پولشویی را خواستار شد.
در بخش دیگری از جلسه، آثار و تبعات شیوع بیماری کرونا بر بخش های مختلف اقتصادی 
ایران مورد بحث و بررسی قرار گرفت و پیشنهادهای دولت برای حمایت از واحدهای تولیدی و 
خدماتی که به سبب اقدامات احتیاطی و عمل به توصیه های پیشگیرانه بخشی از درآمد خود 

را از دست می دهند، مطرح شد.
به منظور حمایت از کسب و کارهای کوچک و شاغلین این بخش ها تا زمان برگشت به شرایط 
عادی مهلت های قانونی لازم در زمینه های مالیاتی، گمرکی و بانکی مورد بحث و بررسی قرار 

گرفت و تصمیمات لازم اتخاذ شد.

رهبر انقلاب اسلامی مردم را به رعایت توصیه ها و 
پیشگیری  خصوص  در  مسئولان  دستورالعمل های 
و جلوگیری از آلودگی به ویروس کرونا توصیه کرده و 
فرمودند: از این دستورها نباید تخطی شود، چرا که 
خداوند ما را موظف کرده است در قبال سلامت خود 

و دیگران احساس مسئولیت کنیم. 
معظم  مقام  دفتر  رسانی  اطلاع  پایگاه  گزارش  به 
رهبری، حضرت آیت الله خامنه ای روز سه شنبه پس 
از کاشتن دو نهال میوه به مناسبت روز درختکاری در 
سخنانی، کاشت درخت را حرکتی با برکت خواندند 
و در خصوص بیماری شایع شده در کشور، گفتند: 
همچنان که قبلًا از پزشکان، پرستاران و مجموعه های 
درمانی صمیمانه تشکر کردم، لازم می دانم بار دیگر از 
این عزیزان که با کار بسیار با ارزش خود در حال جهاد 

در راه خدا هستند، تشکر کنم.
رهبر انقلاب اسلامی مشاهده نمونه های درس آموز 

از تلاش و فداکاری کادرهای درمانی در رسیدگی به 
بیماران را نشان دهنده مسئولیت پذیری و تعهد انسانی 
از  می دانم  لازم  همچنین  افزودند:  و  دانستند  آنان 
خانواده های پزشکان، پرستاران و همه عوامل درمانی 
شبانه روزی  تلاش  کنار  در  خود  تحمل  و  صبر  با  که 

عزیزانشان هستند، سپاسگزاری کنم.
ایشان با دعا برای عافیت بیماران و همچنین طلب 
رحمت و مغفرت الهی برای درگذشتگان از این بیماری 
توصیه  چند  آنها،  بازماندگان  برای  آرامش  و  صبر  و 

خطاب به مردم بیان کردند.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر رعایت توصیه ها 
و دستورالعمل های مسئولان در خصوص پیشگیری و 
جلوگیری از آلودگی، افزودند: از این دستورها نباید 
تخطی شود، چرا که خداوند ما را موظف کرده است در 
قبال سلامت خود و دیگران احساس مسئولیت کنیم، 
بنابراین هر چه به سلامت جامعه و جلوگیری از شیوع 

این بیماری کمک کند، حسنه و هر چه به شیوع آن 
کمک کند، سیئه است.

رهبر انقلاب اسلامی در توصیه ای دیگر همگان را به 
توسل و توجه به پروردگار فراخواندند و گفتند: البته این 
بلا آنچنان بزرگ نیست و بزرگ تر از آن نیز وجود داشته 
است اما بنده به دعای برخاسته از دل پاک و صاف 
جوانان و افراد پرهیزگار برای دفع بلاهای بزرگ بسیار 
امیدوارم، چرا که توسل به درگاه خداوند و طلب شفاعت 
از نبی مکرم اسلام و ائمه بزرگوار می تواند بسیاری از 

مشکلات را برطرف کند.
ایشان افزودند: دعای هفتم صحیفه سجادیه دعای 
بسیار خوب و خوش مضمونی است که می توان با این 
الفاظ زیبا و با توجه به معانی آن با پروردگار سخن گفت.
همه  همچنین  خامنه ای  الله  آیت  حضرت 
دستگاه های کشور را به همکاری و در اختیار قرار دادن 
امکانات مورد نیاز وزارت بهداشت که در صف مقدم 
گفتند:  و  کردند  توصیه  دارد،  قرار  بیماری  با  مقابله 
نیروهای مسلح و دستگاه های مرتبط با دفتر رهبری نیز 

به انجام این کار موظف شده اند.
رهبر انقلاب اسلامی با اشاره به درگیر شدن کشورهای 
زیادی در دنیا با این بیماری، افزودند: مسئولان ما از 
روز اول با صفا، صداقت و شفافیت خبر رسانی کردند 
کشورهای  برخی  اما  دادند  قرار  جریان  در  را  مردم  و 
دیگر که این بیماری در آنها شدیدتر و همه گیرتر است، 
از  نیز  البته ما برای آن بیماران  پنهان کاری می کنند 
خداوند طلب عافیت می کنیم. ایشان حادثه پدیدآمده 
را مسئله ای گذرا و نه فوق العاده دانستند و گفتند: البته 
من نمی خواهم مسئله را خیلی کوچک فرض کنم اما 
آن را خیلی بزرگ هم نکنیم، این مسئله مدتی نه چندان 
طولانی برای کشور وجود خواهد داشت و سپس رخت 
برمی بندد اما تجربیات حاصل از آن و فعالیت مردم 
و دستگاه ها که به مثابه یک رزمایش عمومی است، 

می تواند به عنوان یک دستاورد باقی بماند.
اقدامات  به  اشاره  با  خامنه ای  الله  آیت  حضرت 
مانند  هموطنان  برخی  نوع دوستانه  و  پسندیده 
کمک های مالی و توزیع اقلام بهداشتی افزودند: این 
کارها بسیار خوب است و با حفظ این دستاوردها، بلا 
به نعمت و تهدید به فرصت تبدیل می شود و امیدواریم 

روزگار عافیت کامل برای ملت عزیز ایران نزدیک باشد.

پس از کاشتن دو نهال میوه به مناسبت روز درختکاری انجام شد؛ 

توصیه های مهم رهبر انقلاب به مردم درباره بیماری کرونا
همگان توصیه ها و دستورالعمل های مسئولان را رعایت کنند

نایب رییس مجلس اسلامی درباره  قرنطینه  قم گفت: من اگر جای وزارتخانه بودم روز اول 
قم را قرنطینه می کردم و اجازه نمی دادم بیرون بروند.؛ اگر هم قبول نمی کردند الان که این 
مشکلات پیش آمده می گفتم ما تکلیف مان این بود که به شما بگوییم، شما قبول نکردید و 

حالا تاوانش را هم بدهید.
مسعود پزشکیان می گوید که کرونا شوخی گرفته شده است و باید بسیار جدی تر با آن 
برخورد کرد. او از لزوم برقراری جدی قرنطینه سخن گفته و ضمن انتقاد از عدم قرنطینه  
قم، به وزارت بهداشت توصیه می کند که با دستوری، قاطع و نظامی با این ویروس برخورد 
شود و اگر هم به برنامه  و گوشزدهای وزارتخانه عمل نمی شود اما برای اتمام حجت بایداین 

مسائل را اعلام کند.
پزشکیان درباره  قرنطینه  قم گفت: من اگر جای وزارتخانه بودم روز اول قم را قرنطینه 
می کردم و اجازه نمی دادم بیرون بروند.؛ اگر هم قبول نمی کردند الان که این مشکلات پیش 
آمده می گفتم ما تکلیف مان این بود که به شما بگوییم، شما قبول نکردید و حالا تاوانش را هم 
بدهید. چون بالاخره این بیماری شوخی بردار نیست که ما اینگونه با آن برخورد می کنیم. 
مدام می گوییم که نترسید و ما می جنگیم! بنظر من باید کسی که گرفتار است قرنطینه شود، 

با کسانی که در ارتباط بوده قرنطینه شوند، تا دیگران را آلوده نکند.
چرا کرونا را به شوخی گرفته اید؟ 

وزیر بهداشت دولت خاتمی افزود :من خودم مهم نیستم و می گویم که نمی ترسم، ولی 
من با کاری که دارم می کنم ۱۰ نفر دیگر را گرفتار می کنم، گناه آنها چیست؟ اینکه کشور 
را ۱۵ روز تعطیل می کردند بهتر از این بود که الان کلا تعطیل شود. الان بیمارستان ها 
برای مریض ها جا ندارند، روزبه روز هم بدتر خواهد شد. اقتصاد و همه چیز مملکت را هم 
بنظر من بهم خواهد ریخت؛ مگر اینکه بصورت جدی و نظامی با آن برخورد کنند، شوخی 
بردار نیست. ۱۵ روز مملکت را تعطیل می کردند، مثل عید که ۲۰ روز تعطیل است، چه 
می شد؟ ولی متاسفانه نکردند و این گرفتاری در اکثر استان ها پیدا شده است. بحث ویروس 

و بیماری های واگیر شوخی بردار نیست؛ ما متاسفانه با آن جدی برخورد کردیم.
پزشکیان در پاسخ به اینکه »اما همه  کشورها تعطیل نکردند«، گفت: آن شهری که گرفتار 
بود را تعطیل کردند؛ ما تعطیل نکردیم و همه ی شهرهای مان را آلوده کردیم؛ در صورتیکه اگر 

آن کار را اول می کردیم، دیگر همه ی کشور را اینگونه آلوده نمی کردند.
این نماینده  تبریز در مجلس، در مورد آمار و ارقام این بیماری باتوجه به اینکه خود پزشک 
است، گفت: عدد و رقم ها واقعی نیست، چون یک تعداد از این بیماران اصلا علامت ندارند 
که ما تست کنیم؛ ۹۵ نفر را پیدا می کنیم و دو نفر می میرند، بعد هم می گوییم از ۱۰۰ نفر 

اینقدر نفر آدم مرده، درحالیکه از ۱۰۰ نفر نیست؛ شاید از ۱۰ هزار دو درصدش مرده باشد. 
اینکه اینقدر می میرند و اینها می گویند ما این تعداد را پیدا کردیم، نباید این تعداد باشد و آمار 
بهم نمی خواند. بعضی از اینها علامت ندارند یا یک سرماخوردگی است و نمی آیند و یا تست 

نمی کنیم و متوجه نمی شویم.
نیروهای نظامی جلوی تردد مبتلایان به کرونا را بگیرند

پزشکیان در گفت و گو با انصاف نیوزدرباره  آماری که امیرآبادی برای قم اعلام کردو با 
واکنش روبرو شد، در پاسخ به اینکه آیا روی حساب و کتابی بود، گفت: نه، در بیمارستان الان 
آمار دارند و می گویند تعداد بیشتری می گیرند، راست هم می گویند و حالا این تعداد مرگی 
که هست و اینکه آیا از این بیماری است یا نه قابل بحث است؛ چون ما آمار نداریم نمی توانیم 
بگوییم که اینطور هست یا نه. وزارت بهداشت راست می گوید که آمارش اینقدر است، اما 
این آمار تمام آنهایی نیستند که گرفتارند؛ چون آمار آنها را نمی تواند داشته باشد و تست شان 
را نگرفته. ما خیلی ها را نشناختیم و تست نکردیم اما مریض هم هستند. با این مسئله باید 
جدی برخورد کرد که ما شوخی گرفته ایم. باید نظامی با همه جا برخورد کنند و قرنطینه 
کنند. وی گفت: می گویند »من دلم نمی خواهد فلان کار را بکنم«، مگر به خواست من و 
شماست؟ مثلا من بگویم که من خودکشی می کنم –که نمی توانم بگویم- اما با رفتارم تعداد 
زیادی را آلوده می کنم. آیا من حق چنین کاری را دارم؟ در نتیجه سیستم نباید اجازه دهد 
که اینها در جامعه بگردند، اما ما اجازه می دهیم که اینها در جامعه بگردند، اجازه می دهیم 
مسافرت کنند؛ دیگرانی که الان جای دیگری هستند چه گناهی دارند که اینها می روند و 

آلوده شان می کنند.
هر فرد مبتلا به کرونا مثل بمب است

 این نماینده تاکید کرد: من با وزارت بهداشت صحبت کردم و گفتم باید با این مسئله 
بصورت کاملا قاطع، دستوری و نظامی برخورد کرد. نیروهای نظامی باید بیایند وسط، این 
باور من است و اگر نیایند روز به روز مشکلات کشور بیشتر خواهد شد. باید چنان بیایند که 
هرکسی –هرکه می خواهد باشد- تخلف کند. چون اگر مثلا من تخلف کنم ۱۰ نفر دیگر 
را گرفتار می کنم. من حق ندارم به خیابان بیایم ومردم را آلوده کنم، هرکسی گرفتار است 
مثل بمبی است که در خیابان می گردند. عین این است که ما اجازه دادیم کسی که مسلح 
است و می خواهد مردم را بزند در خیابان بگردد. کرونا اینگونه است، کسی که حامل ویروس 
است معنی اش این است که وقتی در خیابان می گردد انگار افراد دیگر را هم با تیر می زند. 
نباید اجازه دهیم این کار را بکنند، هرکسی که می خواهد باشد؛ این قاعده ی برخورد با این 

بیماری است.

مسعود پزشکیان: 

باید از روز اول قم را قرنطینه می کردند

پژمان گرامی*

محمدحافظ حکمی*

 سخنگوی قوه قضاییه گفت: حسب مورد اتهام احتکار 
کنندگان مایحتاج مردم، افساد فی الارض صدر ماده دو 
قانون تشدید مجازات مرتکبین ارتشاع و اختلاس است و 
مجازات آن اعدام خواهد بود همچنین مجازات های دیگر 

طویل المدت پنج تا ۲۰ سال را خواهند داشت. 
غلامحسین اسماعیلی روز سه شنبه در نشست خبری 
که به صورت ویدئو کنفرانس و بدون حضور خبرنگاران 
برگزار شد، افزود:  ۱۱ پرونده  ظرف یک هفته در دادسرای 
عمومی و انقلاب تهران منتهی به کیفرخواست و به دادگاه 
ارجاع شد و پرونده ها با عنوان اخلال در نظام مایحتاج 
های  پرونده  به  رسیدگی  ویژه  دادگاه  در  مردم  عمومی 

اخلال نظام اقتصادی ارجاع شده است.
سخنگوی قوه قضائیه گفت: این پرونده ها به زودی و 
ظرف چند روز آینده به صورت علنی برگزار و اسامی این 
افراد اعلام می شود و مجازات های سختی برای این افراد 

در نظر گرفته می شود.
اسماعیلی در پاسخ به سوالی درباره نحوه برخورد قوه 
قضائیه با محتکران تجهیزات پزشکی گفت: کسانی که 
در این ایام و در حوزه مسائل بهداشتی، دارویی و درمانی 
دست به اعمال مجرمانه می زنند و دست به سودجویی 
های سیاه و کثیف می شوند، مطمئن باشند که کرونا 
زمستان را پشت سر خواهد گذاشت و بهار را در پیش داریم 
و مردم ما از این مسیر عبور می کنند اما سودجویان مهر 
ننگ ابدی بر آنها خواهد ماند و سخت ترین مجازات برای 

آنها در پیش خواهد بود.
اسماعیلی ادامه داد: تا امروز در ارتباط با پرونده های 
و  ماسک  ضدعفونی،  ژل  پزشکی،  تجهیزات  قاچاق 
افراد  و  شده  تشکیل  متعددی  های  پزرونده  دستکش 

زیادی در این حوزه بازداشت شده اند.
دادسرای  در  هفته  یک  ظرف  پرونده   افزود: ۱۱  وی 
عمومی و انقلاب تهران منتهی به کیفرخواست و به دادگاه 
ارجاع شدو پرونده ها با عنوان اخلال در نظام مایحتاج 
های  پرونده  به  رسیدگی  ویژه  دادگاه  در  مردم  عمومی 

اخلال نظام اقتصادی ارجاع شده است.
سخنگوی قوه قضائیه گفت: این پرونده ها به زودی و 
ظرف چند روز آینده به صورت علنی برگزار و اسامی این 
افراد اعلام می شود و مجازات های سختی برای این افراد 

در نظر گرفته می شود.
وی اضافه کرد: حسب مورد اتهام این افراد افساد فی 
مرتکبین  مجازات  تشدید  قانون  دو  ماده  صدر  الارض 
ارتشاع و اختلاس است و مجازات آن اعدام خواهد بود 
همچنین مجازات های دیگر طویل المدت پنج تا ۲۰ سال 

را خواهند داشت.
اسماعیلی افزود: در این پرونده ها بیش از پنج میلیون 
ماسک شناسایی و توقیف شد و بلافاصله این تجهیزات 
در اختیار وزارت بهداشت قرار گرفت تا توزیع و در اختیار 

نیازمندان قرار گیرد.
شب  دوشنبه  اظهارداشت:   قضاییه  قوه  سخنگوی 
گذشته هم با مجوز صادره از سوی دادستان شهرستان 
ری انبارهای احتکار کالاهای پزشکی از جمله ۳۲ میلیون 
به سرعت  پرونده هم  این  و  دستکش طبی کشف شد 

رسیدگی می شود.
وی ادامه داد: نظارت بر امر توزیع کالاها بر عهده دولت 
است و تنها نباید تولید را در نظر بگیریم؛ شبکه توزیع 
شبکه معیوبی است و باید اشکالات این شبکه برطرف و 

نظارت بر توزیع انجام شود.
اسماعیلی افزود: شبکه واردات معیوب است؛ ادعا شده 
است که کالاهای ووارداتی از مبدا تا مقصد رصد می شود 
سامانه های انبارها فعال و اطلاعات موجود است؛ اگر این 
سامانه ها و نظام واردات و گرمک فعال بود می دانست که 
این کالاها چه تاریخی وارد، کجا نگهدای و به چه صورت 
توزیع می شود بنابراین تاکید داریم بخش های نظارتی 
وظایف خود را انجام دهند و هر جا نیاز به کمک دستگاه 

قضایی داشتند مطمئن باشند همکاری می کنیم. 
کاهش ۳۰ درصدی مراجعه به مراجع قضایی

سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی درباره تقاضای 
وکلا  مبنی بر حضور کمتر در محاکم گفت: در بخشنامه 

انجام  ضمن  است  شده  تصریح  قضاییه  قوه  ریاست 
امر دادرسی بخش عمده مراجعه اصحاب پرونده، غیر 
حضوری  برگزار شود و در نتیجه ما شاهد کاهش مراجعه 
حضوری به مراجع قضایی خواهیم بود و طبق گزارش ها 
در هفته قبل تا امروز، ورودی و مراجعه به مراجع قضایی 

۳۰ درصد کاهش یافته است.
برای  موکد  قضایی  دستورات  کرد:  اضافه  اسماعیلی 
افرادی که با انحای متخلف احساسات مردم را جر یحه دار 
می کنند، برخی با شایعه سازی،  برزگ نمایی،  ساختن 
که  اقداماتی  با  برخی  همچنین  و  جعل  و  کذب  اخبار 
شده  صادر  شود،  می  عمومی  اذهان  تشویش  موجب 

است.
وی ادامه داد : در مورد کلیپ هایی که در فضای مجازی 
از برخی افراد منتشر شده که به نوعی اقدامات نامتعارف 
زیارت  در  که  میدادند  انجام  بیت  اهل  زیارت  مسیر  در 
تعریف نشده است، این اقدامات در فضای مجازی موجب 
جریحه دار شدن افکار عمومی بوده که خوشبتخانه یک 
مورد در مشهد و یک مورد در قم شناسایی شده اند و تحت 
تعقیب قضایی قرار گرفتند که حتما متناسب با اعمال 

آن ها رفتار خواهد شد.
مورد  در  سوالی  به  پاسخ  در  قضاییه  قوه  سخنگوی 
سلامت زندانیها بویژه زندانی های امنیتی گفت: بیش از 
۵۴ هزار نفر از زندانی ها به مرخصی رفته اند و اقدامات 
بسیار خوبی با همکاری وزارت بهداشت انجام شده است.
اسماعیلی در مورد وضعیت نازنین زاغری نیز گفت: وی 
در سلامت کامل است و دیروز هم با خانواده اش تماس 
داشت اما خبرهایی منتشر و فضایی ایجاد می شود اما 
وقتی خبر سلامتی داده می شود، کسی توجه نمی کند.  
سخنگوی قوه قضایی گفت: در مورد سایر ز ندانی هایی 
که در موردشان صبحت شده است برخی از زندانی ها 
اصلا در زندان نیستند و یک نفر دیگر هم مقدمات اعطای 
مرخصی برای او فراهم شده است و ظرف امرو زیا فردا به 

مرخصی می رود.
نازنین زاغری در سلامت کامل است

 وی اضافه کرد: بر ای ما زندانی امنیتی و غیر امنیتی 
تفاوتی ندارد و سلامت همه برای ما مهم است و می توانم 
به  ادعا کنم شرایط نگرانی و وضعیت زندانیان امنیتی 

مراتب نسبت به سایر زندانها بهتر است.
سخنگوی قوه قضاییه در مورد وضعیت نازنین زاغری 
گفت: وی در سلامت کامل است و دیروز هم با خانواده اش 
تماس داشت اما خبرهایی منتشر و در پی آن فضایی ایجاد 
می شود این در حالی است که وقتی خبر سلامتی داده 

می شود، کسی توجه نمی کند.  

سخنگوی قوه قضاییه اعلام کرد:

اعطای مرخصی به بیش از ۵۴ هزار زندانی
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یک فوق تخصص زنان و حاملگی پرخطر :

اقداماتی که »زنان باردار« باید در مقابله با 
کرونا انجام دهند 

متخصص زنان و زایمان و فوق تخصص حاملگی پرخطر  با اشاره به مراقبت های لازم از 
زنان باردار برای پیشگیری از ابتلا به کرونا،گفت: این افراد رفت و آمد در سطح شهر را به 

حداقل رسانده و مایعات زیادی مصرف کنند.
پریچهر پورانصاری درباره مراقبت های لازم از زنان باردار برای پیشگیری از ابتلا به کرونا، 
اظهار کرد: زنان باردار همانند سایر افراد جامعه در معرض ابتلا به این ویروس قرار دارند؛ 
البته این بدان معنا نیست که زنان باردار بیشتر به این بیماری دچار می شوند، اما به علت 
تغییرات سیستم ایمنی، اگر به این بیماری دچار شوند دچار عوارض و فرم شدیدتری از 

بیماری شوند.
 وی افزود: زنان باردار باید تمام مراقبت های بهداشتی ضروری را همچون تمامی افراد 
جامعه انجام دهند و به شست و شوی دستها با استفاده از آب و صابون و یا اسپری های 

ضدعفونی کننده توجه کنند.
این متخصص با تاکید برخودداری از حضور غیرضروری زنان باردار در محیط خارج 
از خانه، گفت: علاوه بر شیوع ویروس کرونا، آلودگی هوا در شهرهایی همچون تهران از 
دیگر عواملی است که سلامت این افراد را تهدید می کند؛ به همین خاطر توصیه می شود 

زنان باردار رفت و آمد در سطح شهر را به حداقل میزان ممکن برسانند.
عضو هیأت علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی  با تاکید بر ضرورت خودداری 

از ارتباط زنان باردار با افراد بیمار، مصرف مایعات فراوان را  به این افراد توصیه کرد.
 وی درباره مراقبت های دوران بارداری، توضیح داد: مادران باردار برای سنجش میزان 
افزایش وزن، فشار خون و سلامت جنین به طور معمول توسط پزشکان معاینه می شوند، 
اما در شرایط فعلی لازم است مادران باردار مراجعه به مراکز درمانی را به حداقل برسانند.

 پور انصاری ادامه داد: زنان باردار می توانند با تهیه یک دستگاه فشار خون و ترازو وزن و 
فشار خون خود را در منزل کنترل کنند.

این متخصص زنان باردار را به برقراری ارتباط تلفنی با مرکز درمانی تحت نظر توصیه کرد 
و گفت: زنان باردار در صورت مشاهده هرگونه علائم غیرمعمول می توانند با تلفن مرکز 
درمانی خود اعم از مطب های خصوصی و بیمارستان ها تماس گرفته و راهنمایی های 
لازم را دریافت کنند. وی تاکید کرد: در خانه ماندن زنان باردار به معنای استراحت مطلق 
نیست، زیرا احتمال لخته شدن خون در زنان باردار بیش از سایر افراد است و باید در منزل 

تحرک داشته باشند.
عضو هیأت علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی افزود: مصرف مایعات گرم برای 
جلوگیری از ابتلا به بیماری کرونا و پیشگیری از لخته شدن خون به زنان باردار توصیه 

می شود.
این متخصص افزود: زنان باردار در صورت مشاده علائمی مانند افزایش بیش از حد 

وزن و یا تورم دست و صورت باید با مرکز درمان تماس بگیرند.
 وی با تاکید بر انجام مراقبت های معمول در منزل، گفت: افزایش وزن بیش از یک 

کیلوگرم در هفته برای زنان باردار غیر طبیعی است.
این متخصص زنان با تاکید بر ضرورت مصرف مکمل های لازم برای دوره بارداری، 
توضیح داد: تمام اقداماتی که در آموزش های عمومی تاکید می شود باید مورد توجه زنان 

باردار نیز باشد.
عضو هیأت علمی دانشگاه درباره مراقبت های جنین اظهار کرد: مادران با پایش 
حرکات جنین می توانند سلامت وی را تحت نظر قرار دهند، اگر متوجه کاهش حرکت 

شدند باید حتما با مراکز درمانی تماس گرفته و در صورت لزوم مراجعه کنند.
پور انصاری  تصریح کرد: زنان باردار باید عدم حضور در مراکز شلوغ و پر ازدحام را جدی 

بگیرند و از حضور در اماکنی همچون مراکز خرید خودداری کنند.
وی با اشاره به خرید سیسمونی برای نوزادان گفت: مادران باردار باید جلوی وسوسه 

خرید سیسمونی را بگیرند و در محیط های بسته و پرتجمع رفت و آمد نکنند.
این متخصص زنان یادآور شد: مادران باردار در صورت تمیز و مناسب بودن هوا می 
توانند به مدت کوتاه و محدود و به شرط رعایت نکات بهداشتی در هوای آفتابی حضور 

داشته باشند.
 عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی با تاکید بر اهمیت سلامت 
روان مادران باردار، توضیح داد: در حال حاضر به علت شیوع کرونا،بسیاری از مردم دچار 
اضطراب و نگرانی شده اند، به همین خاطر زنان باردار باید از مسائل استرس زا پرهیز 

کنند، زیرا استرس می تواند عوارض متعددی در پی داشته باشد.
وی ادامه داد: به همین خاطر زنان باردار باید خود را از پیام های استرس زا دور نگه دارند 

و اطلاعات و اخبار درست را از رسانه های معتبر پیگیری کنند.
 پور انصاری با تاکید بر خودداری زنان باردار از هرگونه سفر و لزوم ماندن در منزل، گفت: 
با توجه به شیوع بیماری در اغلب نقاط کشور و همچنین کمبود دسترسی به  امکانات 

بهداشتی و درمانی در طول سفر زنان باردار نباید سفر کنند.

یک فوق تخصص بیماری های عفونی :

آیا لباس منبع مهمی برای انتقال آلودگی 
کرونا است؟ 

عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی و فوق تخصص بیماری های 
عفونی درباره میزان ماندگاری ویروس کرونا بر روی لباس و پارچه توضیح داد و گفت: بر 
اساس مطالعات چینی ها، ماندگاری ویروس کرونا بر روی لباس و پارچه طولانی نیست و 

بیشتر روی سطوح صافی مانند پیشخوان مغازه ها ماندگاری دارد. 
دکتر مسعود مردانی افزود: لباس منبع چندان مهمی برای انتقال آلودگی ناشی از 

ویروس کرونا از یک بیمار به فرد دیگر نیست.
مردانی با بیان اینکه اکنون بسیاری از افراد بعد از هربار بیرون رفتن از منزل اقدام 
به شست و شوی لباس های خود می کنند، گفت: چنین اقدامی ضروری نیست اما 
بهترین کار برای فردی که از بیرون وارد منزل می شود  قرار دادن لباس ها در کمد جلوی 
ورودی آپارتمان است که بعد از اینکار و شست و شوی دست های خود با آب و صابون می 

توانند لباس منزل را به تن کنند.
این فوق تخصص بیماری های عفونی همچنین تاکید کرد که لباس کار کادر درمان 

حتما باید از لباس محل های دیگر مجزا باشد.
آیا شست و شوی لباس ها بعد از هربار بیرون رفتن از خانه ضروری است؟

مردانی در مورد زمان مناسب شست و شوی لباس ها توضیح داد: افراد در صورت 
رعایت این نکات می توانند بدون شست و شوی روزانه مجدد لباسشان را به تن کنند و 

طبق روال عادی اقدام به شست و شوی آن کنند.
آیا بیرون گذاشتن جاکفشی از خانه برای جلوگیری از انتقال ویروس لازم 

است؟
عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی با بیان اینکه کفش نیز نمی 
تواند منبع چندان مهمی برای انتقال ویروس کرونا باشد، یادآور شد: اگر کفش آلودگی 
ظاهری نداشته باشد قرار دادن آن در جاکفشی هایی که معمولا در ورودی آپارتمان ها 

قرار دارد مشکلی ایجاد نمی کند.
 وی بر ضرورت شست و شوی مکرر دست ها برای پیشگیری از ابتلا به ویروس کرونا 

تاکید کرد.
فوق تخصص بیماری های عفونی با تاکید بر اهمیت مدیریت خرید اقلام در دوره 
اپیدمی بیماری کرونا، گفت: بهتر است یک نفر از اعضای خانواده مامور خرید باشد و با 
آگاهی از اصول پیشگیری از انتقال بیماری برای تامین نیازهای حدود پنج روز خانواده 

خرید کند.
وی با بیان اینکه ۸۰ درصد افراد مبتلا به ویروس کرونا، بدون مشاهده هیچ گونه 
علامت و یا با علائم خفیف بیماری را پشت سر می گذارند، تاکید کرد: بهتر است 
افراد در دوره اوج اپیدمی بیماری، از تردد غیر ضروری خودداری کرده و در منزل 

بمانند.
این فوق تخصص بیماری های عفونی با بیان اینکه رها کردن ماسک و دستکش های 
یکبار مصرف در معابر می تواند باعث انتقال آلودگی شود، تاکید کرد: گان، ماسک و 
دستکش هایی که در این مدت برای پیشگیری از بیماری استفاده می شوند معمولا 
یکبار مصرف اند و نباید دوباره استفاده شوند، اما از رها کردن اینها در معابر عمومی و 

سطل های زباله بدون در جدا باید خودداری شود.
عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی توضیح داد: بهترین کار برای 
دور انداختن این دستکش ها و ماسک های استفاده شده انداختن در سطل زباله در 
دار و در صورت عدم دسترسی به سطل زباله دردار انداختن آن در کیسه نایلونی و گره 

زدن  است.
مردانی با تاکید بر ضرورت شست و شوی دست ها با آب و صابون بعد از دور انداختن 
ماسک و دستکش گفت: در مورد امحای وسایل عفونی در بیمارستان ها قواعد خاصی 
وجود دارد که در حال انجام است، مردم باید از رها کردن این زباله ها در سطح شهر 

خودداری کنند زیرا می تواند برای همه مردم مشکل ایجاد کند.

سلامت 

 مدیریت طب ایرانی - اسلامی وابسته به دانشگاه علوم پزشکی مازندران برای مقابله 
با ویروس کرونا توصیه های غذایی ویژه ای را ارائه داده است ، توصیه هایی که می تواند 
وضعیت آشفته این روزهای شهروندان را که به دنبال پاسخی برای پرسش " چه بخوریم 

و چه نخوریم " هستند ، ساماندهی کند. 
چه بخوریم و چه نخوریم نخستین پرسشی است که اصولا افراد بیمار یا در معرض 
بیماری با پزشک یا مراقب سلامتشان در میان می گذارند ، ولی حضور ناگهانی ویروس 
کرونا در کشور و کمبود اطلاعات در باره این ویروس تازه وارد چنان همه را سراسیمه و 
آشفته کرد که تنها ناجی خود را در فضای مجازی و دلخوش کردن به اطلاعاتی دیدند 

که بسیاری از آنها فاقد مبانی علمی و پزشکی بوده است.
تمسک به اطلاعات درست و غلط پخش شده در فضای مجازی تا آنجا پیش رفت 
که مانند بسیاری از مسایل با دامنه اجتماعی گسترده ، این بار هم سر و کله سلبریتی 
ها پیدا شد تا به مردم توصیه کنند چه بخورند و چه نخورند و در واقع ورود این چهره 
ها در حوزه ای که با سلامت تک تک شهروندان سر و کار دارد آژیر خطری بود که 
سبب تحرک بیشتر برخی از مراکز علمی کشور شد تا جلوی دست اندازی بیشتر به 
سلامتی شهروندان را بگیرند. مدیریت طب ایرانی - اسلامی وابسته به دانشگاه علوم 
پزشکی استان مازندران هم به تبع این که این استان بیشترین درگیری را با کرونا طی 
دو هفته گذشته داشته ، بتازگی برای افزایش ایمنی بدن در برابر ویروس ناشناخته 
کرونا توصیه های غذایی را پیشنهاد کرد که برخی از آنها این روزها در خانواده ها به 

صورت خودجوش اجرایی می شود.
بر اساس آمار رسمی دانشگاه علوم پزشکی مازندران در این استان تاکنون هشت نفر 
بر اثر ابتلا به کرونا جان باختند ، ابتلای ۶۵ نفر به این بیماری قطعی شده و حدود 
۱۵۰ بیمار مشکوک نیز هم اکنون در بیمارستان های ویژه بستری شده و در قرنطینه 

هستند.
هویج و سبزیجات 

بر اساس برنامه غذایی که مدیریت طب ایرانی - اسلامی دانشگاه علوم پزشکی 

مازندران منتشر کرده ، مصرف هویج پخته شده با آب یا بخار ۲ بار در روز  به شهروندان 
توصیه شده است. همچنین تاکید شده است ، افرادی که تب ندارند ، می توانند 

گاهی هویج را با میزان کمی عسل مصرف کنند.
 مصرف بادام خام درختی قبل از هر سه وعده غذایی به تعداد ۳ تا ۵ عدد هم از دیگر 
توصیه های این مرکز است که شهروندان باید بادام را از شب قبل خیسانده و هنگام 

مصرف پوست نازک روی آن را بگیرند.
 مصرف عسل یک روز در میان و در صورت عدم تب ، مصرف جعفری ، شوید ، تره 
، نعناع ، سیر و پیاز نیز می تواند برای تقویت سیستم ایمنی بدن مفید باشد. تاکید بر 
این است که از سیر و پیاز حتما به صورت پخته و سبزیجات دیگر به صورت خام یا پخته 

مثلا در سوپ می توان استفاده کرد.
 سبزیجات خام و میوه ها شامل سیب ، انار و مرکبات شیرین را باید پس از شست 
و شوی مناسب و ضدعفونی مصرف کرد و لازم است تا روزانه مقادیری هر چند اندک 

ادویه جات شامل زردچوبه ، فلفل سیاه پودر شده نیز در طبخ غذا استفاده شود.
این پزشکان پیشنهاد کردند که بهتر است برای طبخ غذا نیز از روغن ارده کنجد 

استفاده شود.
دمنوش های در دسترس 

اگرچه خوردن دمنوش در زمستان در اکثر خانواده های ایرانی به خصوص استان 
مازندران که بیشترین گیاهان دارویی را در دسترس دارند، به عنوان یکی از عادات 
روزمره تلقی می شود، ولی برای مقابله با ویروس کرونا طب ایرانی نیز  خوردن دمنوش 
هایی مانند چای کمرنگ ، ترخون ، آویشن ، گل محمدی ، گلاب و عرق نعنا را توصیه 
کرده است. برای دم کردن دمنوش ترخون باید ترخون خشک را به میزان یک قاشق 
مرباخوری در یک لیوان آب جوش ریحت و اجازه داد به مدت ۱۵ دقیقه دم بکشد. این 
دمنوش را باید پس از صاف کردن با کمی نبات یا شکر شیرین کرد و یک تا ۲ بار در روز 

به مدت  سه تا پنج روز  مصرف نمود.
برای دمنوش آویشن هم باید یک قاشق چایخوری برگ آویشن را در یک فنجان آب 

جوش ریخت و به مدت ۱۵ دقیقه دم داد و پس از آن صاف نموده با یکی از شیرین 
کننده های طبیعی مانند انجیر، نبات، عسل، مویز، توت، کشمش، یا شکر یک بار در 

روز به مدت  سه تا پنج روز میل کرد.
کنترل استرس با گیاهان دارویی 

یکی از تبعاتی که کرونا با خودش به کشورهای مختلف برد ، استرس و اضطراب 
بوده که هنوز هم با گذشته دستکم دو هفته در مازندران فروکش نکرده است. علت 
این میزان استرس و اضطراب شهروندان نیز در ناشناخته بودن رفتار این ویروس بویژه 

نهفتگی طولانی مدت آن است که از ۲ روز تا ۲۸ روز هم تخمین زده شده است.
یکی از دستورات طب ایرانی برای کنترل کرونا ، کاهش میزان استرس در شهروندان 
است چرا که استرس سبب تضعیف سیستم ایمنی بدن شده و باعث می شود تا 
بدن به جای تولید پادتن برای مقابله با کرونا ، اولویت را به تولید پادتن برای مقابله 

با استرس بدهد.
طب ایرانی توصیه می کند برای کنترل استرس  دو غنچه گل محمدی در یک  
فنجان آب جوش، ۱۵ دقیقه دم بکشد و سپس صاف نموده با شیرین کننده های 

طبیعی شیرین شود و یک تا ۲ بار در روز مصرف شود.
علاوه بر این خوردن گلاب و عرق نعنا نیز ۲ بار در روز توصیه شده است که لازم است 
برای تهیه این مایع کاهنده استرس چهار قاشق از گلاب یا عرق نعنا یا هر دو را با هم 

در یک فنجان ریخت و میل کرد.
سوپ 

یکی از دستورات طب ایرانی برای مقابله با انواع بیماری ها بویژه برای فعال نگه 
داشتن سیستم ایمنی و تقویت بدن ، مصرف سوپ است. برای مقابله با کرونا هم در 

طب ایرانی بر مصرف سوپ تاکید شده است.
 دستور پختن سوپ برای بیماران بستری و غیر بستری اینگونه است که باید یک 
فنجان بلغور گندم ، یک عدد هویج قطعه شده و ۲ حبه سیر یا ۱ عدد پیاز کوچک را 
همراه با ۵ تا ۶ لیوان آب روی اجاق گذاشت تا بپزد. البته این میزان مواد برای ۴ نفر در 
نظر گرفته شده است ولی با توجه به تعداد افراد مصرف کننده می توان کم یا زیاد کرد. 
هنگامی که مواد سوپ به اندازه کافی جوشید و در ۲۰ دقیقه آخر پخت رسید ، باید 
۲ قاشق غذاخوری روغن ارده کنجد ، ۴ قاشق غذاخوری سبزی جعفری خُرد شده و 
مقدارکمی نمک و زردچوبه اضافه شود. این سوپ وقتی آماده شد به اندازه یک کاسه 

سوپخوری همراه ناهار یا شام میل شود.
البته در صورت صلاح دید بیماران، می توان کمی آب لیموترش را در موقع خوردن 

اضافه کرد ضمن این که سیر یا پیاز را هم می توان طبق ذائقه افراد انتخاب کرد.
چه چیزهایی نخوریم 

همانند هر بیماری دیگری ، در مورد کرونا هم طب ایرانی در کنار توصیه به خوردن 
برخی غذاها و مواد غذایی ، بر نخوردن بعضی غذاها هم تاکید دارد و یا مصرف آنها 

را محدود می کند.
به توصیه طب ایرانی باید در مصرف مرغ و تخم مرغ ، بویژه سفیده آن که موجب 
تضعیف سیستم تنفسی می شود باید حد نگه داشت. مصرف سرکه، ترشی و میوه 
های ترش ، شیرینی ها بویژه شیرینی های چرب ، حبوبات و غذاهای نفاخ ، غذاهای 
با هضم سخت مانند ماکارونی ، الویه، حلیم و ... ، مواد لبنی مانند ماست، دوغ، شیر 

و خامه در چنین مواقعی میت وانند سیستم ایمنی بدن را تضعیف کند.
یکی از نکاتی که از نظر طب ایرانی شهروندان باید به آن توجه کنند ، این است که 
در این روزها از خوردن غذاهای سرخ کردنی یا چرب و  پرخوری و در هم خوری نیز 

بپرهیزند و زمانی که هنوز کمی اشتها باقی است دست از غذا بکشند.
توصیه های ورزشی  

طب ایرانی ورزش را بهترین تقویت کننده سیستم ایمنی بدن می داند و به همین 
دلیل هم به مردم توصیه می کند تا در شرایط کنونی که اماکن ورزشی در راستای 
پیشگیری از ابتلا به ویروس کرونا تعطیل هستند ، حتما در منزل تمرین ههای سبک 

را انجام دهند و در صورت داشتن شرایط لازم به ورزش هوازی بپردازند.
توصیه دیگر طب ایرانی خواب مناسب و مفید و کافی است که سبب تقویت اعصاب 

و روان می شود.
استفاده از دود اسپند برای ضد عفونی کردن منزل هم در طب ایرانی پیشنهاد شده 
است ولی دود اسپند فقط فضا را ضد عفوی می کند و لازم است برای رعایت بهداشت 
سطوح و اجسام را به صورت جداگانه بر اساس توصیه های کارشناسان ضد عفونی 

کرد.

مدیریت طب ایرانی - اسلامی وابسته به دانشگاه علوم پزشکی مطرح کرد

بخور و نخورهای طب ایرانی برای مقابله با کرونا

بیماری ها و شرایط متعددی که به عفونت، التهاب، و انسداد 
گلو، دهان، یا مری منجر می شوند می توانند موجب احساس 

ناراحتی و درد هنگام بلع شوند. 
عمل بلع بسیاری از ماهیچه ها و اعصاب در دهان، گلو و مری 
را درگیر می کند. افراد بسیاری حداقل یک بار در طول زندگی 
خود هنگام بلع احساس درد را تجربه خواهند کرد. اصطلاح 

پزشکی برای بلع دردناک اُدینوفاژی است.
به نقل از "مدیکال نیوز تودی با مشاهده علائمی خاص اغلب 

می توان دلیل احساس درد هنگام بلع را تشخیص داد.
با توجه به دلیل، علائم ممکن است شامل درد تیز و شدید یا 
مبهم در فک، گلو، سینه، یا مری باشند. درد ممکن است یک 
سمت از گلو را تحت تاثیر قرار داده و شدت آن می تواند زمانی 

که فرد نفس عمیق می کشد، تغییر کند.
دلایل احساس درد هنگام بلع 

بیماری ها و شرایط متعددی که به عفونت، التهاب، و انسداد 
گلو، دهان، یا مری منجر می شوند می توانند موجب احساس 

ناراحتی و درد هنگام بلع شوند.
با توجه به دلیل، علائم دیگری نیز اغلب وجود دارند. دلایل 

زیر می توانند به بلع دردناک منجر شوند:
گلودرد 

عفونت های گلو یکی از شایع ترین دلایل درد هنگام بلع 
هستند. گلودرد میکروبی یکی از این موارد و عفونتی است که 

به واسطه باکتری استرپتوکوک شکل می گیرد.
افراد مبتلا به گلودرد میکروبی ممکن است متوجه موارد 
زیر شوند: - گره های لنفاوی متورم و حساس در یک یا هر دو 

سمت گردن - درد در نرم کام - نقطه های قرمز روی نرم کام
- تب - لکه های سفید روی لوزه ها

تونسیلیت 
تونسیلیت به عفونت و التهاب لوزه ها که دو گره لنفاوی در 
پشت گلو هستند، گفته می شود. تونسیلیت شایع ترین دلیل 

بلع دردناک است.
تونسیلیت شرایطی واگیردار است. عفونت های باکتریایی 
موجب  توانند  می  میکروبی  گلودرد  جمله  از  ویروسی،  یا 

تونسیلیت شوند.
اگر درد هنگام بلع ناشی از تونسیلیت باشد، افراد ممکن 
است متوجه موارد زیر شوند: - لوزه های متورم - نقطه های 
سفید یا زرد روی لوزه ها - بوی بد دهان - فک یا گردن حساس 

- تب
اپی گلوتیت 

اپی گلوتیت یک عفونت گلو است که موجب التهاب اپیگلوت 
یا دریچه نای می شود که زبانه ای در پشت گلو است که از ورود 

غذا به نای پیشگیری می کند.
افزون بر درد هنگام بلع، علائم معمول اپی گلوتیت شامل 
موارد زیر می شوند: - دشواری در بلع معروف به دیسفاژی - 

تب بالا - آبریزش از دهان - ترجیح برای نشستن در حالت خم 
شده به سمت جلو

یک عفونت مخمری 
عفونت های مخمری در دهان، گلو، یا مری می توانند به 
احساس ناراحتی هنگام بلع منجر شوند. مخمر نوعی قارچ 
است که رشد آن در صورت فراهم شدن محیط می تواند از 

کنترل خارج شود.
یک باکتری به نام کاندیدا دلیل شایع عفونت های مخمری 

است.
از علائم دیگر عفونت مخمری می توان به موارد زیر اشاره 
کرد: - از دست دادن قدرت چشایی - لکه های سفید روی 

زبان - قرمزی در گوشه های دهان
ازوفاژیت 

لوله غذایی که به نام مری شناخته می شود امکان انتقال غذا 
و مایعات از دهان به معده را فراهم می کند. ازوفاژیت به التهاب 

مری گفته می شود.
شایع ترین دلیل ازوفاژیت بیماری رفلاکس معده است که در 

آن اسید معده بالا آماده و وارد مری می شود.
برخی داروها و واکنش های آلرژیک می توانند دلیل ازوفاژیت 

نیز باشند.
افزون بر بلع دردناک، ازوفاژیت می تواند موجب علائم زیر 

شود:
- سینه درد - معده درد - گرفتگی صدا - سرفه - سوزش 

سردل - حالت تهوع
آسیب دیدگی گلو 

اگرچه نسبت به دلایل دیگر کمتر شایع است، بروز یک آسیب 
دیدگی در گلو نیز می تواند به احساس درد هنگام بلع منجر 

شود.
غذا خوردن یا نوشیدن چیزی بیش از حد داغ می تواند درون 
گلو یا مری را بسوزاند. همچنین، ممکن است به واسطه خوردن 

چیپس یا کراکر با خراشیدگی یا بریدگی در پشت گلو مواجه 
شوید.

با توجه به محل و میزان آسیب دیدگی ممکن است تنها درد 
یک سمت گلو وجود داشته باشد یا پایین تر رفته و مری را نیز 

درگیر کند.
تشخیص 

تشخیص دقیق برای درمان احساس درد هنگام بلع اهمیت 
برای  را  مختلفی  های  آزمایش  است  ممکن  پزشکان  دارد. 
تشخیص توصیه کنند. پس از بررسی سابقه پزشکی و معاینه 
بدنی، پزشک ممکن است آزمایش های تشخیصی زیر را انجام 

دهد:
کشت گلو. پزشک برای کشت گلو نمونه ای از مخاط گلو را 
با وسیله ای شبیه گوش پاک کن می گیرد. این نمونه برای 
تشخیص این که آیا حاوی هر گونه ارگانیسمی هست که شاید 

موجب یک عفونت شود، آزمایش می شود.
آزمایش های خون. آزمایش های خون از جمله شمارش 
گلبول های سفید به پزشک در تشخیص وجود عفونت کمک 

می کنند.
بلع باریم. بلع باریم یک آزمایش پرتو اکس ویژه از مری است. 
پیش از تصویربرداری، پزشک از فرد می خواهد مایعی حاوی 
باریم را مصرف کند. باریم مسیرهای که غذا از دهان تا معده 

طی می کند را به خوبی آشکار می کند.
سی تی اسکن. پزشکان از سی تی اسکن برای تهیه تصاویری 
از گلو استفاده می کنند. این تصاویر به پزشک در تشخیص هر 
گونه ناهنجاری مانند تومور ها در گلو یا مری که ممکن است 

موجب بلع دردناک شوند، کمک می کند.
درمان 

درمان برای احساس درد هنگام بلع به طور کلی به دلیل بروز 
این شرایط بستگی دارد.

مصرف دارو روشی استاندارد برای درمان برخی انواع خاص 

عفونت است. پزشکان معمولا داروهای ضد قارچ را برای درمان 
عفونت های مخمری توصیه می کنند و آنتی بیوتیک ها را 
برای درمان عفونت های باکتریایی، از جمله گلودرد میکروبی 

استفاده می شوند.
زمانی که افراد به عود تونسیلیت مبتلا هستند یا اگر این 
شرایط واکنش خوبی به دارو ندارد، پزشک ممکن است لوزه ها 

را طی یک عمل جراحی به نام توسیلکتومی خارج کند.
درمان های خانگی 

افراد می توانند از درمان های خانگی زیر برای رهایی کوتاه 
مدت از بلع دردناک استفاده کنند:

مصرف ضد التهاب ها. داروهای ضد التهاب غیر استروئیدی 
می توانند تورم و التهاب در دهان، گلو، و مری را کاهش داده، 

بلع را تسهیل و درد را کاهش دهند.
مصرف ضد اسیدها. داروهای ضد اسید بدون نسخه برای 

کاهش درد ناشی از رفلاکس اسید معده موثر هستند.
استفاده از اسپری های گلو. این اسپری ها می توانند گلو را 
بی حس کرده و عمل بلع راحت تر و با درد کمتر صورت بگیرد. 

گزینه های بدون نسخه این محصولات در دسترس هستند.
التهاب  است  ممکن  نمک  آب  نمک.  آب  کردن  غرغره 
را کمتر کند. یک قاشق  بلع  از  را کاهش داده و درد ناشی 
چایخوری نمک به یک لیوان آب گرم اضافه کرده و این محلول 

را چند بار در روز غرغره کنید.
نوشیدن مایعات گرم. نوشیدنی های گرم مانند چای های 
گیاهی ممکن است به کاهش درد کمک کنند. از مصرف 

نوشیدنی های داغ پرهیز کنید زیرا می تواند گلو را بسوزاند.
دوش آب گرم. بخار ناشی از دوش آب گرم ممکن است به 

کاهش هرگونه التهاب مسئول بلع دردناک کمک کند.
پرهیز از الکل و تنباکو. مواد موجود در الکل و تنباکو می 

توانند بافت نرم دهان، گلو و مری را تحریک کنند.
چه زمانی به پزشک مراجعه کنیم 

بلع دردناک اغلب طی چند روز بهبود می یابد، به ویژه اگر 
به واسطه یک سرماخوردگی رخ داده باشد. با این وجود، در 
برخی موارد به کمک پزشکی حرفه ای برای تشخیص دلیل و 

ارائه درمان نیاز است.
در صورت مواجهه با شرایط زیر مراجعه به پزشک را مد نظر 

قرار دهید:
- دلیل بلع دردناک مشخص نیست - درد برای بیش از یک 
هفته ادامه داشته یا تشدید شده است - لکه های سفید در 

پشت گلو وجود دارند
نشانه  تواند  زمانی می  بلع دردناک چه  که  این  تشخیص 
ای از یک موقعیت اضطراری باشد نیز اهمیت داد. اگر بلع 
دردناک با موارد زیر همراهی می شود، فرد باید در پی دریافت 
کمک پزشکی فوری باشد: - تورم گلو - دشواری در تنفس - 

مشکلات باز کردن دهان -  آبریزش غیرمعمول دهان

چه زمانی به پزشک مراجعه کنیم 

بلع دردناک؛ از دلایل تا درمان 

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان البرز
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک فردیس

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سند رسمی  
آگهی موضوع ماده ۳ و ماده ۱۳ آیین نامه قانون تعیین تکلیف و ضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

برابر رای شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۱۰۱۰۰۰۳۸۳۴هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف  وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک فردیس تصرفات مالکانه بلا معارض خانم سید رقیه دادخواه فرزند سید غفور به شماره شناسنامه 
۲۹۷۴ صادره از کرج در ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت ۱۵۲ متر مربع پلاک ۱۲۸۸ فرعی از ۱۶۳اصلی واقع در 
فردیس خ مصلی سعدی شرقی بوستان ۹ پ ۱۴ خریداری از مالک  رسمی خود متقاضی  محرز گردیده است . لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دو نوبت به فاصله۱۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند 
میتوانند از تاریخ اولین انتشار آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ،ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض ،دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نماید. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات  

سند مالکیت صادر خواهد شد . م/۲۰۵۵
تاریخ نوبت اول :۹۸/۱۱/2۹ تاریخ نوبت دوم :۹۸/۱2/۱4
محمد سلیمانی-ریئس ثبت اسناد و املاک

اداره کل ثبت اسناد واملاک استان البرز
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک فردیس

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی  
 آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

برابر رای شماره   ۱۳۹۸۶۰۳۳۱۰۱۰۰۰۳۹۰۶هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر 
در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک فردیس تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی آقای ابوالفضل احمدی فرزند داود بشماره شناسنامه ۹۵صادره 
از تهران در ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت ۶۱/۱۶۳متر مربع ۱۱۸۱۹فرعی از ۱۶۳اصلی واقه در کرج جاده ملارد 
ابتدایی جاده شهریار روبروی آبرسانی افشار پ ۷۱۶ خریداری از مالک رسمی خود متقاضی محرز گردیده است . لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می 
توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ،ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض ،دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نماید بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور وعدم وصول اعتراض طبق مقررات 

سند مالکیت صادر خواهد شد .م/۲۰۶۰
تاریخ انتشار اول :۹۸/۱۱/2۹ تاریخ انتشار دوم :۹۸/۱2/۱4 
محمد سلیمانی  رئیس ثبت اسناد و املاک  
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چرا برای حل این مشکل درقم تدبیراساسی اندیشیده نمی شود؟ 

خودنمایی تابلوهای »ماسک و ژل ضد عفونی 
نداریم« در داروخانه ها

هیفاء پردل: 
مردم قم با وجود وضعیت بحرانی در زمینه شیوع کروناویروس برای تهیه ماسک، ژل 

ضدعفونی کننده و الکل به داروخانه ها می روند که با تابلوی نداریم مواجه می شوند.
چند هفته ای است استان قم درگیر شیوع بیماری کرونا ویروس است و بیمارستان ها و 
اورژانس این شهر هم دیگر ظرفیت بستری بیماران مشکوک به کرونا را ندارند؛ این روزها 
با توجه به اطلاع رسانی هایی که می شود مبینی بر استفاده از ماسک در اماکن عمومی 
و استفاده از ژل و مواد ضدعفونی کننده برای جلوگیری از شیوع این ویروس موذی آمار 

مراجعات مردم به داروخانه ها زیاد شده است.
ترس از کرونا قبل از ورود این ویروس به کشور، به اندازه ای نبود که مردم را روانه 
داروخانه ها کند اما بعد از شیوع این بیماری در شهری مانند قم که جزو استان های درگیر 
با این بیماری است مراجعه به داروخانه ها برای تهیه ماسک و محلول های ضد عفونی 

کننده، غیر قابل تصور است.
با توجه به این که صداوسیما و دیگر رسانه ها از شروع خط تولید ماسک از سوی 
واحدهای تولیدی در سراسر کشور و حتی خود شهر قم خبر داده اند ولی هنوز در استان 
با بحران کمبود ماسک، الکل، ژل و مواد ضدعفونی کننده که جزو حداقل هایی برای 

ایمنی در برابر ویروس کرونا است روبرو هستیم.
به هر داروخانه ای هم در قم اعم از خصوصی، دولتی و شبانه روزی سر زدیم یا با کلمه 
نداریم مواجه شدیم و یا تابلوی ماسک و ژل ضد عفونی نداریم داروخانه های قم مزین 
شده اند؛ در حالی که قیمت ماسک ۳ لا و عادی از سوی وزارت بهداشت و سازمان 
با قیمت  یا بعضاً ۱۰۰ تومان اعلام شده ولی در بعضی داروخانه ها  و  صمت ۵۰۰ 
بالایی به فروش می روند، کمبود ماسک و مواد ضد عفونی کننده و یا افزایش قیمت آن 
نگرانی های مردم را بیشتر کرده است در حالی که همه استرس ویروس کرونا را هم دارند.

چرا به مشکلات مردم قم رسیدگی نمی شود؟ 
حال سوال اینجا است در شهری مانند قم که شیوع این ویروس بالا است و آمار بیماران 
مشکوک به این ویروس در بیمارستان ها رو به افزایش است پس چرا با کمبود ماسک 
روبرو است؟ مگر نه اینکه باید این شهر بحرانی بیشتر از سوی مسئولان مورد توجه قرار 
گیرد؟ چرا در زمینه عرصه و فروش ماسک ها و مواد ضد عفونی که این روزها مردم به آن 
دل خوش کرده تا بلکه از ویروس کرونا در امان باشند کسی رسیدگی نمی کند؟ چرا به 
مشکلات مردم قم رسیدگی نمی شود؟ نمایندگان مجلس این روزها سرگرم چه کاری 

هستند؟
یک شهروند قمی می گوید: الآن چند ساعتی است که بیشتر داروخانه های سطح 
شهر قم را رفته ام ولی نتوانستم ماسکی برای خود و خانواده ام تهیه کنم؛ مگر ماسک 
عادی اکنون در شرکت های ما در حال تولید نیست؟ این ماسک ها کجا رفته است؟ چرا 

کسی به مشکل مردم رسیدگی نمی کند؟
جلال کاویانی می افزاید: برای تهیه ژل دست به یکی از داروخانه های قم که مرجع 
خوبی برای تهیه داروهای کمیاب در شهر قم است مراجعه کردم یک تیوپ کوچکی از 
ژل ضد عفونی کننده دست را ۱۶ هزار تومان به مردم می فروشند، چرا کسی رسیدگی 
نمی کند؟ محلول ضد عفونی کننده تا ۴۰ هزار تومان به فروش می رسد مردم در این 

روزها نگران چه باشند، ویروس و یا نبود ماسک و مواد ضدعفونی؟
یک بانوی خانه دار قمی نیز در گفت وگویی، می گوید: چندین داروخانه را در سطح 
شهر پیگیری کردم حتی یک دانه ماسک را نتوانستم پیدا کنم در حالی که در رسانه ملی 
از توزیع اقلام مختلف بهداشتی از جمله ژل و مواد ضدعفونی کننده و ماسک به اندازه 

کافی در داروخانه ها خبر می دهند؟ چرا ماسک ها نایاب شده است؟
محدثه لرستانی می افزاید: گفته بودند تا ساعت ۱۲ مواد و اقلام بهداشتی را توزیع 
می کنیم با آنکه داروخانه از منزل ما دور است به خاطر خرید ماسک دوباره مراجعه کردم 
ولی چیزی به اسم اقلام بهداشتی ندیدیم در حالی که بعضی مغازه داران این ماسک را 
به ویژه نوع فیلتر دار آن را ۱۶ هزار تومان می فروشند، مردم استرس دارند و نیاز به ماسک 

و این اقلام بهداشتی دارند.
به گفته وی، وقتی ماسک در داروخانه ها نیست چگونه از مغازه دارها و حتی بعضی 
بقالی ها آن با قیمت دو برابر سر در آورده است؟ شرایط قم بحرانی است مردم هم ترس 

این ویروس را دارند و هم ترس کمبود اقلام بهداشتی.
به عنوان یک فرد عادی چند داروخانه را رفتم ولی با تابلوی ژل بهداشتی و مواد 
ضد عفونی را نداریم مواجه شدم؛ به داروخانه ای نزدیک بیمارستان کامکار که یکی از 
بیمارستان هایی که بیماران کرونایی را بستری می کند رفتم، می پرسم ماسک دارید؟ 
که دو ثانیه بعداً با جواب نداریم مواجه شدم و گفتند دستکش داریم و در حالی که باید 
طبق سهمیه هر ۴ جفتی یک هزار تومان به فروش رود اینجا ۴ جفت ۷ هزار تومان 

است.
فروش دستمال مرطوب به جای ژل

یکی از شهروندان قمی نیز می گوید: در یکی از داروخانه های شبانه روزی که مأمور 
توزیع اقلام بهداشتی است ژل ضد عفونی کننده را خواستم که گفته شد به جای آن 
از دستمال مرطوب آنتی باکتریال استفاده کنید فرقی ندارد قیمت را که پرسیدم گفتند 

۲۰ هزار تومان است.
سیده طاهره حسینی افزود: حال شاید من توان خرید را داشته باشم ولی یک خانواده 
کارگر در این وضعیت بحرانی چگونه می تواند در قبال این ویروس خود و خانواده اش 
را ایمن کند؟ ماسک که نیست اگر هم وجود دارد باید در بازار سیاه آن را پیدا کنیم؟ به 
جای اینکه در شهری مانند قم این اقلام رایگان در اختیار مردم قرار گیرند وقتی اقلام 

بهداشتی نیست و یا گران فروشی می شود مردم چه کار کنند؟
وی بیان می کند: پای صحبت دست اندرکاران وزارت بهداشت و کارشناسان بهداشت 
که می نشینیم از ضد عفونی کردن دست ها و استفاده از ماسک برای افراد خاص در 
اماکن عمومی صحبت می شود مگر از وضعیت کمبود ماسک و احتکار و گرانی آن خبر 

ندارند؟
به گفته وی، جالب اینکه می گویند اسکناس پول، عابر بانک و… منبعی آلوده برای 
ویروس است پس چرا دستکش را گران می فروشند و یا ژل ضدعفونی کوچک دست 

که در فروشگاه ها ۹ هزار تومان است در داروخانه اگر بود ۱۶ هزار به فروش می رسد؟
هشدار دادستان قم به گران فروشان و سودجویان لوازم بهداشتی

دادستانی عمومی و انقلاب قم ضمن هشدار به گران فروشان و سودجویان می گوید: 
با هرگونه گران فروشی و احتکار به ویژه در زمینه توزیع ماسک و مواد ضد عفونی 
کننده به شدت برخورد می شود متأسفانه شاهد سودجویی برخی افراد و فروشندگان 
و داروخانه های سطح استان قم در زمینه احتکار ماسک و مواد شوینده بهداشتی 

هستیم.
حجت الاسلام حسن غریب می افزاید: در پی شیوع ویروس کرونا و افزایش تقاضای 
مردم برای تهیه ماسک و مواد ضد عفونی کننده متأسفانه شاهد سودجویی برخی 
فروشندگان و داروخانه ها در این زمینه بودیم که اقدام به احتکار ماسک، مواد ضدعفونی 

کننده و… کرده بودند.
وی تأکید کرد: در این راستا اکیپی ویژه متشکل از عوامل دادستانی و سازمان صنعت 
و معدن و معاونت غذا و داروی دانشگاه علوم پزشکی و عوامل بسیج به صورت شبانه روزی 
برای برخورد با احتکار و گران فروشی ماسک و مواد شوینده در قم تشکیل شده است و با 

هرگونه موردی که مشاهده شود به سرعت و قاطعیت برخورد خواهد شد.
دادستان عمومی و انقلاب قم با اشاره به اینکه با محتکران و گران فروشان با اشد 
مجازات برخورد خواهد شد، تصریح کرد: با مسئولان ارگان های مرتبط جلسه مشترکی 

برگزار شده و بازرسی ها در این زمینه با شدت بیشتری دنبال خواهد شد.
وی گفت: ۱۹۰ گزارش تخلف به سامانه گزارش های مردمی دادسرای قم ارسال شده 

و این گزارش ها برای بررسی دقیق به گشت های ویژه ارسال شده است.
حجت الاسلام غریب تأکید کرد: در شرایطی که مردم به برخی از کالاها برای حفظ 
بهداشت و سلامت نیاز دارند به احدی اجازه نمی دهیم که در این شرایط به سو استفاده 
پرداخته و بخواهد کالایی را احتکار کرده یا با قیمت های گزاف در اختیار مردم قرار دهد.

بازرسی از واحدهای عرصه مواد شوینده و بهداشتی
رئیس اتاق اصناف قم نیز می گوید: با وجود ۱۵ بازرسی که داریم در حال کنترل عرصه 
و فروش مواد ضد عفونی و شوینده هستیم و به صورت کامل داروخانه ها و واحدهای 

عرصه را کنترل خواهیم کرد.
طبق گفته های حسن احمدلو در روزهای نخست بحران و عرصه مواد ضد عفونی و 
ماسک قیمت ها بالا بود و محلول ضد عفونی از ۶۰ هزار تومان اکنون به ۳۰ هزار تومان 

رسیده و ژل شستشو هم ۹ هزار تومان عرضه می شود.

اجتماعی

نشست بررسی آثار اجتماعی بیماری کرونا ویروس در 
جامعه و تبعات روانی این بیماری، با حضور دو کارشناس 
مسائل اجتماعی و روانشناسی مورد تجزیه و تحلیل قرار 

گرفت.
آثار روانی و اجتماعی ویروس کرونا  نشست بررسی 
بر جامعه با حضور حسن موسوی چلک رئیس انجمن 
مددکاران اجتماعی ایران و شیما جراحی روان شناس و 

مشاور خانواده برگزار شد.
ما  مردم  اینکه  به  اشاره  با  نشست  این  در  جراحی 
آنفلوانزا را در طول سال ۳-۴ بار تجربه می کنند اما بدون 
از آن عبور می کنند و حالشان  هیچ مشکل و ترسی 
خوب می شود اما در خصوص مواجهه با ویروس کرونا 
با فکر کارآمد و ناکارآمد مواجه هستیم به طوری که فکر 
کارآمد این است که با انجام اقدامات پیشگیرانه مانند 
شستن دست ها و غیره زندگی خود را ادامه می دهیم و 
ناامید نیستیم. فکر ناکارآمد این گونه است که با انجام 
موارد پیشگیرانه استرس داشته و دچار افکار وسواس 
گونه می شویم که این خود باعث می شود به صورت 
به  وسواس  و  اضطراب  علامت  خودکار،  و  ناخودآگاه 
صورت جدی خود را نشان دهد و سیستم ایمنی بدن 

را پایین بیاورد.
استرس را از خود دور کنیم

وی افزود: در این مورد به هیچ عنوان نمی توانیم به 
شرایط زندگی عادی برسیم و باید به خاطر داشته باشیم 
از یک جایی به بعد پیر نمی شویم، خوشحال نمی شویم، 
جوان نمی مانیم، شاد نمی شویم و این استرس است 
که باعث بروز این اتفاقات و روند زندگی را دچار مشکل 

می کند.
این روان شناس و مشاور خانواده گفت: در حال حاضر 
که در روزهای پایانی سال و نزدیک عید نوروز هستیم باید 
روند طبیعی زندگی را ادامه دهیم و هیچ اشکالی ایجاد 
نمی کند. در عین اینکه موارد پیشگیرانه را باید رعایت 
کنیم باید با کمال طلبی جلو رفتیم و برای فرزندانمان 

لباس عید بخریم و خود را برای عید نوروز آماده کنیم.
به گفته وی، در غیر این صورت فرزندی که این روزها 
مدت زمانی را در خانه به سر می برد، بعد از پایان و مقابله 
با ویروس کرونا در جامعه نیز حس بیرون رفتن در او 
ایجاد نمی شود و خواستار این است که همه وسایل 
تفریح و معلم را به خانه بیاوریم. در این صورت و با بروز 
این اتفاق فرزند ما دچار مشکل خواهد شد و باید به فکر 

درمان او باشیم.
این روان شناس با اشاره به اینکه ۲۰ سال پیش با 
ویروس HIV مقابله کرده ایم، اظهار داشت: می توانیم 
با برنامه ریزی و اقدامات پیش گیری کننده جلوی این 
باعث می شود  زیاد  اما استرس  بگیریم  نیز  را  ویروس 
سیستم ایمنی پایین بیاید و ویتامین بدن کم شده و 

نتوانیم خود را درمان کنیم.
جراحی با تأکید بر اینکه باید بیماران کرونا ایزوله شوند 
نه قرنطینه، گفت: بیماری که مدت زیادی در قرنطینه 
باشد از لحاظ روحی و روانی دچار مشکل می شود و 
تنهایی او را از بین می برد. بنابراین نباید آنها را قرنطینه 
کرد بلکه باید آنها را ایزوله کنیم و احساس همدردی و 

همدلی با بیمار داشته باشیم.
وی به نقش فضای مجازی و رسانه ها در مواجهه با 
ویروس کرونا اشاره کرد و گفت: اخباری که در فضای 
مجازی و رسانه ها منتشر می شود، خود باعث ایجاد 
ترس و استرس در میان مردم می شود. نباید این گونه 
باشد که هر فردی به خود اجازه اظهار نظر دهد و فقط 
روان شناسان، پزشکان و افراد درگیر باید به مردم آگاهی 

دهند که البته این اتفاق نیز تاکنون نیفتاده است.
روان شناس و مشاور اظهار داشت: بعد از گذشت این 
مدت، تازه کار ما روان شناسان آغاز می شود چرا که افراد 
زیادی دچار وسواس فکری می شوند و به ما مراجعه و 

انتظار درمان دارند.
مدیریت بحران خیلی مهم است

مددکاری  انجمن  رئیس  نشست  این  ادامه  در 
اجتماعی نیز با اشاره به آثار روانی و اجتماعی مقابله با 
ویروس کرونا که در میان مردم ایجاد شده، گفت: هر 
اتفاقی که در جامعه رخ می دهد یک گروهی درگیری 
بیشتری دارند و در خصوص ویروس جدید نیز درگیری 
کادر مراکز درمانی و بیمارستان ها بیش از سایرین است 
و به همین دلیل باید سیاست گذاری درستی انجام شود 
تا حوزه بهداشت و درمان از این گروه مراقبت بیشتری 

انجام دهد.
وی افزود: در دو سه سال اخیر بحران های متعددی 
را در جامعه تجربه کردیم و تجربه نشان داده مدیریت 
اثربخش و بالعکس می تواند اطمینان و عدم اطمینان 
را در میان مردم به وجود بیاورد. ما در بحران ها خوب 
مدیریت نکردیم و نتیجه این مدیریت بد، ایجاد استرس 

و نگرانی در جامعه شده است.
موسوی چلک ادامه داد: زمانی که موضوع کرونا در 
چین مطرح شد دو ماه قبل بود و در حال حاضر ۶۱ 
کشور درگیر آن هستند. در ایران دو ماه مفید را برای ارائه 
اطلاعات درست و مفیدبه مردم و ظرفیت سنجی و نیاز 
سنجی از دست دادیم. مسئولان می توانستند با آماده 
سازی بین بخشی و ارائه اطلاعات پیشگیرانه به مردم، 
طی این دوماه از بروز اتفاقات بد و بحران ایجاد شده، 
جلوگیری کنند. در این صورت هم اکنون شاهد ایجاد 
ترس و استرس و نگرانی های زیاد در میان مردم نبودیم.
رئیس انجمن مددکاری اجتماعی با تاکید بر اینکه 
زیرساخت های ما امکان پاسخگویی به مردم را ندارد، 

موضوع  این  فکر  به  ماه  یک  از  بعد  مسئولان  گفت: 
افتاده اند که برای تهیه ماسک، الکل و غیره نیاز سنجی 
از  دادیم.  دست  از  را  تمام  ماه  دو  که  حالی  در  شود 
داریم  بیمارستانی که  سوی دیگر ظرفیت تخت های 
می توانست با برنامه ریزی درست، مشکلی برای درمان و 

مداوا و همچنین مراجعه مردم به وجود نیاورد.
اظهار  بالا  قیمت  به  ماسک  تهیه  خصوص  در  وی 
داشت: شبکه تولید و توزیع ماسک در حال حاضر دچار 
مشکل شده و بسیاری از مردم که از قبل اقدام به تهیه 
این لوازم بهداشتی نکرده بودند، برای تهیه آن دچار 
مشکل شده و در برخی موارد با قیمت های بسیار گزاف 
آنها را خریداری کردند. در حالی که این تجهیزات برای 
پیشگیری باید طی این مدت از سوی مسئولان فراهم 

می شد.
مردم  به  اطلاعات  ارائه  و  تناقض  به  چلک  موسوی 
اشاره و تصریح کرد: مسئولان اطلاعات یک دست و 
درستی منتقل نمی کنند و هر کسی یک حرف می زند 
در حالی که باید یک مرجع رسمی برای ارائه اطلاعات 
وجود داشته باشد که متأسفانه ما نداریم. موضوع دیگر 
شیوه انتقال و سرعت انتقال ویروس است که در مقایسه 
با ویروس های دیگر بسیار زیاد بوده و فراگیری را در میان 
مردم ایجاد کرده است که این باعث ترس مردم می شود.
وی ادامه داد: در خصوص برخی از بیماری ها مانند 
ایدز کسانی نگرانند که رفتار پرخطر دارند اما ویروس 
کرونا که در همه جا پخش است با آن متفاوت بوده و 
باید نگران این ویروس بود. برخی  نشان می دهد که 
و  نمی گیرند  جدی  را  مراقبتی  خود  جامعه،  مردم  از 
همچنین بهداشت فردی و محیط را رعایت نمی کنند 
در هنگام شیوع  که  باعث می شود  و همین موضوع 

ویروس، استرس بیشتری داشته باشند.
رئیس انجمن مددکاران اجتماعی ایران با تأکید بر 
اینکه عدم اطمینان از اطلاع رسانی درست مسئولان 
باعث شده تا مردم استرس های روانی و اجتماعی شأن 
بیشتر شود، خاطرنشان کرد: برخی از این موضوع بهره 
برداری سیاسی می کنند و دعوای بین گروه ها باعث 
می شود عدم اطمینان در میان مردم بیشتر شود و در 

این میان کودکان آسیب پذیرتر می شوند.
موسوی چلک گفت: اگر همبستگی در میان مردم 
ایجاد شود و گران فروشی هایی که این روزها شاهدش 
هستیم نباشد به مرور اضطراب ها نیزکم می شود. باید 
بررسی شود که ویروسی که کمترین فوتی را در میان 
ویروس ها را دارد چرا باعث ایجاد ناراحتی شده که البته 
یکی از مهمترین دلایل آن نداشتن سیاست رسانه ای 
در  اضطراب  تزریق  باعث  که  است  کشور  در  درست 
جامعه شده است و باعث می شود سرمایه اجتماعی 
جامعه هم کمتر شده و مردم بیشتر احساس تنهایی 
کنند و پشتوانه کمتری نیز احساس کنند و از آنجایی 
که پشتوانه ای نداشته، اطمینان نیز کمتر و نگرانی نیز 

بیشتر می شود.
باید جلوتر از فضای مجازی حرکت کنیم

مجازی  فضای  باید  چرا  جامعه  در  شد:  یادآور  وی 
جلوتر از فضای رسمی کشور باشد. نااطمینانی از عدم 
ارائه آمار و ارقام درست و حتی دیرگفتن آمار خود باعث 
انجام  با  فقط  که  در حالی  استرس می شود.  و  ترس 
موارد پیشگیرانه و خود مراقبتی می توان با این ویروس 
مقابله کرد. باید ظرفیتی را برای غربال گری در جامعه 
ایجاد کنیم و با سیاستگذاری و مدیریت درست از مراکز 

خصوصی درمانی استفاده شود.
رئیس انجمن مددکاران اجتماعی گفت: در جامعه ای 
که به مدیریت بحران امیدی نیست طبیعی است که 
وقتی چشم ما به دستان آنها است، استرس ها نیز زیاد 
شود. وی با اشاره به اینکه ایجاد مرجع رسمی اطلاع 
و  استرس  شدن  کم  در  حدودی  تا  می تواند  رسانی 
اضطراب مردم نقش داشته باشد، خاطرنشان کرد: به 
رغم اینکه دو ماه زمان مفید را از دست دادیم اما باز هم 
می توان با استفاده از ظرفیت های کشور و دستگاه های 

مختلف با این بحران مقابله کرد.
به گفته موسوی چلک، نظام روان شناسی و بهزیستی 
کشور یکی از وظایفش این است که در شرایط بحران 
برای ذی نفعان خود پروتکلی داشته باشد اما این گونه 
نیست و مشکل ما این است که انسان های در شرایط 
بحرانیم و زمانی که مشکلی ایجاد شد، همه درگیر آن 

می شویم.

هیچ  تهران  شهرداری  جز  به  اینکه  به  اشاره  با  وی 
سازمانی به سراغ انجمن مددکاری نیامد و از ما کمک 
خود  ظرفیت  از  می توان  داشت:  اظهار  نخواست، 
محله ها، مساجد، پایگاه های مقاومت، تشکل های غیر 
دولتی، درمانگاه و پارک های محل استفاده کرد و به آنها 
اطلاعات درست داد و اینگونه روش های پیشگیرانه را 

اعمال کرد.
رئیس انجمن مددکاران اجتماعی ایران تأکید کرد: 
در شرایط فعلی هر کسی جای مردم باشد حق دارد 
که نگران شود و این طنزها و جک هایی که در فضای 

مجازی پخش می شود ناشی از همین نگرانی است.
وی با اشاره به اینکه شرایط بحران آدم های خاصی را 
نیز می خواهد، تصریح کرد: وقتی مردم می بینند که 
نه تجهیزات درستی است و نه اطلاع رسانی و نه اقدام 
درست، در این صورت دچار استرس و نگرانی می شوند 
و در هر خانواده کافی است که یک نفر استرس داشته 

باشد و به راحتی به اطرافیانش منتقل می شود.
موسوی چلک با تأکید بر اینکه خود مراقبتی در ایران 
رعایت نمی شود، ادامه داد: رعایت بهداشت فردی یکی 
از مواردی است که با اجرای درست آن می توان جلوی 

ویروس را گرفت.
مردم باید بر ترس خود از کرونا غلبه کنند

در   ۹۸ سال  ابتدای  از  که  بحران هایی  به  جراحی 
کشور ایجاد شد اشاره کرد و گفت: ابتدای سال را با 
سیل آغاز کردیم و نوروز ۹۸ بسیاری از مردم به همین 
دلیل مسافرت نرفتند و بعد از آن نیز اتفاقات بد و بدتری 
گریبان گیر کشور شد و در پایان سال نیز با ویروس کرونا 
مواجه شدیم و طبیعی است که در این شرایط کمی 
مردم نگران و مضطرب باشند اما اگر مدیریت بحران 
درستی در کشور حاکم شود، می تواند جلوی افزایش 
این ترس و اضطراب را بگیرد و مردم با غلبه بر ترس خود 

راه های پیشگیری از بیماری کرونا را انجام دهند.
وی افزود: از دو ماه قبل اگر روش های خودآگاهی 
و خود مراقبتی را اجرایی می کردیم امروز شاید با این 

حجم زیاد ناامیدی و اضطراب مردم مواجه نبودیم.
روان شناس و مشاور اظهار داشت: فردی که دچار 
بحران شده اگر بخواهد به مشاوره های تلفنی رجوع 
کند، دقیقه ای ۴۵۰ تومان از او می گیرند و به همین 
دلیل در شرایط فعلی حتی امکان استفاده از مشاوره 
تلفنی را نیز ندارند چرا که هزینه آن بیشتر از مراجعه 
حضوری است. از سوی دیگر ذهن آگاهی مردم نسبت 
سیستم  می شود  باعث  و  است  پایین  ویروس  این  به 
افزایش  با  و  بیاید  پایین  ناخودآگاه  صورت  به  ایمنی 
مشکلات جامعه، وقتی برای بررسی مشکلات از نظر 
روان شناسی باقی نمی ماند چرا که کودک ۶ ساله ای که 
در خانه حبس شده بعد از یک تا دو ماه نمی تواند مانند 
گذشته دوباره به جامعه بازگردد و در این زمان مشکلات 

بیشتر خواهد شد.
جراحی خاطرنشان کرد: باید ذهن آگاهی مردم را بالا 
بیاوریم، اطلاعات درست بدهیم و با آنها صادق باشیم 

که همه این موارد باعث می شود استرس پایین بیاید.
و  مراقبتی  خود  که  آنهایی  گفت:  چلک  موسوی 
حمایت روانی و اجتماعی دارند معمولًا در مواجهه با 
بحران ها، استرس و اضطرابشان کمتر است. هر بحرانی 
که در ایران ایجاد می شود پشت سر آن بحران های نهفته 
دیگری وجود دارد. مشکل ما این است که هیچ زمانی 
از بحران ها درس نمی گیریم و براساس آمارهای موجود 

کشور ما جز ۱۰ کشور بحران زا در دنیاست.
وی افزود: براساس این آمار باید آمادگی مواجهه با 
بحران ها را داشته باشیم اما متأسفانه برعکس است. 
اگر فاصله بین دولت ومردم زیاد نباشد ومدیریت بحران 
درستی انجام شود در این صورت بسیاری از مشکلات 

کم خواهد شد.
رئیس انجمن مددکاران اجتماعی ایران در خصوص 
کرد:  خاطرنشان  نیز  استرس  کاهش  راهکارهای 
ذهنی،  و  اجتماعی  روانی-  آمادگی های  آموزش، 
مهارت هایی برای عبور و گذر از ترس، ایجاد اطمینان 
و اعتماد در میان مردم، اطلاع رسانی درست و انتقال 
ظرفیت  از  درست  استفاده  اطلاعات،  این  درست 
تشکل های غیر دولتی، رسانه ها، سازمان ها و فضای 
مجازی و… و. ازجمله راهکارهایی است که می توان 
برای عبور از بحران فعلی و غلبه بر ترس و اضطراب مردم 

از سوی مسئولان انجام شود. 

شورای اسلامی شهر قم موافقت کرد

تمدید تعرفه عوارض و بهای خدمات شهری 
قم تا اردیبهشت 

در یکصد و سی و چهارمین جلسه رسمی و علنی شورای شهر قم که عصر روزدوشنبه  به 
ریاست عبدالله جلالی برگزار شد، جهت کاهش مراجعه حضوری شهروندان و جلوگیری از 
شیوع بیماری کرونا تعرفه عوارض و بهای خدمات شهرداری قم تا پایان اردیبهشت سال آینده 

تمدید شد. 
در این جلسه که بدون حضور سید مرتضی سقائیان نژاد شهردار قم برگزار شد، اعضای شورای 
شهر قم با طرحی موافقت کردند که بر اساس آن تعرفه عوارض بهای خدمات شهرداری قم تا 
اردیبهشت سال ۹۹ طبق سال جاری محاسبه شده و با افزایش همراه نخواهد شد. همچنین 
در این جلسه با نظر موافق اعضای شورای اسلامی شهر قم فرصت تخفیف ماده ۲۴ شهرداری 
در ساخت وسازهای شهری نیز برای کاستن از مراجعه حضوری شهروندان شهرداری تا پایان 

اردیبهشت سال ۹۹ بر اساس مصوبات سال جاری محاسبه می گردد.
رییس شورای اسلامی شهر قم در این جلسه، بیان کرد: شورای شهر قم و مجموعه مدیریت 
شهری برای کنترل و جلوگیری از انتشار ویروس کرونا تمام امکانات خود را در اختیار مسئولان 
قرار می دهد. عبدالله جلالی تصریح کرد: کنترل و جلوگیری از سرایت ویروس کرونا نیازمند 
تعامل و روح جمعی شهروندان است و باید آموزش های همگانی در زمینه قرنطینه خانگی و 

راه های کنترل به مردم ارائه شود.
وی اظهار داشت: برای رفاه حال عمومی شهروندان، شهرداری قم با تمدید تعرفه عوارض و 
بهای خدمات که تا پایان سال جاری اعتبار داشت تا اردیبهشت سال آینده موافقت کرده است.
رئیس کمیسیون برنامه وبودجه شورای اسلامی شهر قم نیز با اشاره به لایحه اصلاحیه بودجه 
۹۸ شهرداری قم را برای خرید ۱۶ میلیارد تومان قیر افزود: برای پیشبرد طرح های شهری و 

بهبود معابر عمومی خرید این میزان قیر ضروری است.
مجید اخوان بیان کرد: برای خرید قیر موردنیاز طرح های بهسازی شهری برخی ردیف 

بودجه های شهری قم در سال آینده جابه جاشده  تا این اعتبار تأمین شود.
وی با بیان طرح مشارکت در ساخت مجتمع تجاری مسکونی در خیابان پیامبر اعظم )ص( 
گفت: این قطعه زمین به مقدار یک هزار ۹۳۸ مترمربع و  ارزش متری ۱۲ میلیارد تومان  و سهم 

شریک ۴۳ و نیم و سهم شهرداری ۵۶ و ۵۰۰ متر توسط شهرداری خریداری می شود.
اخوان در ادامه با اشاره به طرح پرداخت ۱۵۰ میلیون تومان کمک به نیروی انتظامی برای 
برگزاری مراسم های خانوادگی، یادآور شد: اعضای شورای شهر قم با این لایحه مخالف بوده و با 

برگزاری جشن های خانوادگی توسط شهرداری نظر مساعد دارند.
عضو شورای شهر قم متمم سازمان میادین و تره بار شهرداری به ۳۷میلیارد و ۱۰۰ میلیون  
تومان را مورد توجه قرار داد و گفت: شهرداری قم باید نسبت به واگذاری تملک و ساماندهی 

میدان مطهری به این سازمان توجه بیشتری داشته باشد.
رییس کمیسیون برنامه وبودجه شورای شهر قم با اشاره به اصلاحیه بودجه سال ۹۸ سازمان 
فرهنگی و ورزشی به میزان ۱۰ میلیارد تومان ابراز کرد: بودجه نهایی این سازمان به میزان ۸ 
میلیارد و ۲۰۰ میلیون تومان نهایی شده است. در ادامه این جلسه حسن بختیاری نایب رییس 
شورای شهر قم و روح الله امراللهی دیگر عضو این شورا نسبت به اختصاص بودجه به نیروی 
انتظامی استان برای برگزاری جشن های خانوادگی مخالفت کرده و خواستار اختصاص این 

اعتبارات به شهرداری و برگزاری این همایش ها توسط این نهاد شدند.
 

آتش زر عضو شورای اسلامی شهر قم :

نبایدبیش ازاین دراجرای طرح دارالسلام 
تعلل شود

عضو شورای اسلامی شهر قم پروژه تقاطع شهید کیوانفر از پروژه های اولویت دار شهر دانست 
و گفت: مسئولان استان نباید مانع از اجرای این طرح اساسی در قم شوند. 

حجت الاسلام والمسلمین سید محمد آتش زر عصر دوشنبه در یکصد و سی چهارمین جلسه 
رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم در سالن جلسات ساختمان شورا، بیان کرد: در شرایط 
کنونی انتظاری که از مجموعه مدیریت استان می رود حرکت در مسیر رفع موانع اجرای تقاطع 

خیابان کیوانفر به میدان امام راحل است.
وی اضافه کرد: مساله تقاطع ۳۰ متری شهید کیوانفر به بلوار امام راحل به هیچ وجه جنبه 

انتخاباتی و تبلیغاتی نداشته و برای روان سازی ترافیک در شهر قم یک ضرورت است.
آتش زر افزود:همچنین طرح دارالسلام نیز از پروژه های اولویت دار شهر قم بوده که نباید بیش 

از این در اجرای آن ها تأخیر و تعلل خارج از عرف تکرار شود.
عضو شورای شهر قم در ادامه عنوان کرد: کادر درمانی قم امروز در خط مقدم مقابله و مبارزه 

با بیماری کرونا قرار داشته و مدافعان سلامت مردم هستند.
وی اظهار داشت: بهترین راهکار برای جلوگیری از شیوع کرونا و همگانی شدن آن در 
سطح شهر قم عمل به توصیه های پزشکی در تمام ابعاد است. آتش زر ادامه داد: عمل به 
دستورالعمل های پزشکی یکی از دغدغه های همیشگی علما بوده که دوری از تجمعات و 
همایش ها دراین بین از اهمیت بیشتری برخوردار است. وی خاطرنشان کرد: یکی از اهداف 
مشخص دشمن در شرایط امروز بمباران خبری و ایجاد یاس و ناامیدی در بین مردم با انتشار 
اخبار نادرست و بزرگنمایی خطر ابتلا به بیماری کرونا می باشد. عضو شورای اسلامی شهر 
قم ابراز کرد: مدیریت و کنترل نهایی فضای مجازی در اختیار دشمن است و ضرورت دارد تا 
مسئولان شهری بااطلاع رسانی و آگاهی بخشی های لازم مانع از ایجاد روحیه تزلزل در بین 

شهروندان به دلیل عدم شناخت صحیح از ماهیت کرونا شوند.

طی بخشنامه ای از سوی معاونت توسعه مدیریت و منابع استانداری قم :

 دستگاه های اجرایی قم موظف به افزایش 
خدمات الکترونیکی شدند

 طی بخشنامه ای از سوی معاونت توسعه مدیریت و منابع استانداری و به منظور پیشگیری 
از شیوع بیماری کرونا و کاهش مراجعات مردم به دستگاه های اجرایی، دستگاه ها موظف 
این  به گزارش  روابط عمومی استانداری قم، در  الکترونیکی شدند.   افزایش خدمات  به 
بخشنامه آمده است: با توجه به شیوع بیماری ویروس کرونا به منظور رعایت بهداشت عمومی 
و پیشگیری از شیوع این بیماری در سطح جامعه، دستگاه های اجرایی موظفند به استناد 
ماده ۳۷ قانون خدمات کشوری با هدف بهبود کیفیت و کمیت ارائه خدمات اقدامات زیر را 
انجام دهند. بر اساس این گزارش، اطلاع رسانی الکترونیکی در خصوص شیوه ارائه خدمات، 
همراه با زمان بندی انجام آن و مدارکی که متقاضی باید ارائه نماید، ارائه فرم های موردنیاز جهت 
انجام خدمات از طریق ابزار و رسانه های الکترونیکی و ارائه خدمات به شهروندان به صورت 
الکترونیکی و حذف لزوم مراجعه مردم به دستگاه اجرایی برای دریافت خدمات از جمله این 
اقدامات است. این گزارش حاکی است: اطلاع رسانی موارد فوق از طریق وسایل ارتباط جمعی 
به ویژه صداوسیما و دیگر رسانه های استان و ارائه گزارش از اقدامات صورت گرفته به دبیرخانه 
شورای اداری استان جهت استحضار استاندار و ارائه رهنمود از دیگر اقدامات مطرح شده در 
این بخشنامه می باشد. در این گزارش تاکید شده است: این بخشنامه به قید فوریت به تمام 

دستگاه های اجرایی استان ابلاغ شده و لازم الاجرا می باشد.

با حمایت ستاد کنگره ملی شهدای قم؛

کتاب »پهلونشین« منتشر می شود
زبان  از  شده  شنیده  کمتر  و  آفرین  تحول  خاطرات  مجموعه  شامل  »پهلونشین«  کتاب 

محافظین حضرت امام خمینی)ره( به زودی منتشر می شود.
به گزارش ستاد کنگره ملی شهدای استان قم، مجموعه خاطرات تحول آفرین و کمتر شنیده 
شده از زبان محافظین حضرت امام خمینی )ره(، با عنوان »پهلونشین« به قلم فاطمه دولتی 
توسط انتشارات سامیر و با حمایت ستاد کنگره ملی شهدای استان قم به زودی منتشر می شود.
این کتاب شامل خاطرات جذاب و تأثیرگذار از امام خمینی )ره( با محافظین، شخصیت های 
سیاسی کشور، میهمانان خارجی و همسایگان بیت امام )ره( است که در قطعه های کوتاه با 
نگاهی به سبک زندگی رهبر کبیر انقلاب به رشته نگارش درآمده است. تلاش نویسنده در 
نگارش کتاب این بوده که خاطرات را با قلمی ساده و روان از دریچه نگاه مراقبین و محافظین 
حضرت امام )ره(، متناسب با حال و هوای دوران پیروزی انقلاب اسلامی و دفاع مقدس در 
معرض دید خوانندگان قرار دهد. در بخشی از این کتاب به نقل از یکی از محافظین امام )ره( 
آمده است: »امام همچنان کنار سفره ایستاده بود. همه منتظر بودند امام بنشیند و دست دراز 
کند و افطاری شروع شود؛ اما امام بدون کلامی نگاهی به دو طرف سفره انداختند و به زمین 
خیره شدند. امام عادت نداشت همه حرف هایش را به زبان بیاورد، گاهی سکوت، گاهی لبخند 
و گاهی چشم هایش صندوقچه ای از کلام های ناگفته بود. صدای زمزمه ها بلند شد، حاج 
احمد و چند نفر از بچه ها که متوجه علت ایستادن امام شده بودند به سمت صف های نماز 
رفتند. آقای خامنه ای در حال سجده بود. بچه ها کنار سجاده ایستادند. - امام منتظر ایستادند 
تا شما نیاین دست به سفره نمی برند.« »پهلونشین« در ۱۲۰ صفحه در قطع رقعی همراه با 
تصاویر یادگاری محافظین امام راحل )ره( به زیور طبع آراسته شده است. »شیر دارخوین«، 
»قصه ستاره ها«، »قاصدک سرخ«، »افسانه های واقعی«، »ترکش و باران« و… از جمله آثار 

منتشرشده انتشارات سامیر در حوزه دفاع مقدس و انقلاب اسلامی است.
  

طی ۱۰ ماهه امسال انجام شد؛

ثبت ۱۰ هزار تخلف توسط بنگاه های 
اقتصادی در قم

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: طی ۱۰ ماهه نخست امسال تعداد 
۸۵ هزار و ۹۹۱ مورد بازرسی از بنگاه های اقتصادی صورت گرفته و ۹ هزار و ۹۷۶ تخلف ثبت 
شده است. محمود سیجانی اظهار داشت: طی ۱۰ ماهه نخست امسال تعداد ۸۵ هزار و ۹۹۱ 
مورد بازرسی از بنگاه های اقتصادی صورت گرفته و ۹ هزار و ۹۷۶ تخلف ثبت شده است. وی 
ادامه داد: برای تخلفات ثبت شده تعداد هفت هزار و ۱۱۴ پرونده به ارزش ریالی ۶۸۷ میلیارد 
و ۹۷۱ میلیون ریال تشکیل شد. رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم بیشترین 
تخلف صورت گرفته طی ۱۰ ماهه نخست امسال را عدم درج قیمت و نصب نرخ نامه عنوان کرد 
و افزود: ۲ هزار و ۸۵۳ مورد تخلف در این زمینه انجام گرفته است. وی بیان کرد: ۲ هزار و ۴۱۶ 
مورد تخلف در زمینه گران فروشی، ۶۵۳ مورد تخلف در زمینه عدم رعایت دستورالعمل های 
بهداشتی، ۶۳۲ مورد تخلف در زمینه عدم صدور صورت حساب، ۷۳۹ مورد تخلف در زمینه 
تقلب و کم فروشی، ۱۷۲ مورد تخلف در زمینه عرضه خارج از شبکه، ۲۳ مورد تخلف در زمینه 
احتکار، ۵۹ مورد تخلف در زمینه قاچاق و غیره طی این مدت انجام گرفته و با آنها برخورد شده 

است.

درنشست بررسی آثار روانی و اجتماعی ویروس کرونا  تاکید شد

تبعات روانی بیمارکرونا را جدی بگیریم

گزارش از فاطمه دهقان نیری

 این روزها، ترس از کرونا تمام دنیا را فرا گرفته است و همه به دنبال خبر جدیدی از درمان 
بیماران مبتلا یا خبر خوشحال کننده ای مبنی بر مهار کامل این ویروس هستند، همه در 
قرنطینه های خانگی خود در فضای مجازی سیر می کنند تا در جریان آخرین اطلاعات و 

اخبار مرتبط با این ویروس قرار گیرند. 
 ایران نیز مانند بسیاری از کشورهای دیگر درگیر این ویروس کوچک شده و مسئولان ذی 
ربط برای کنترل و ریشه کنی آن در تلاش هستند و شهروندان نیز در استان های مختلف در 

یک قرنطینه خانگی به سر می برند تا از ابتلاء به آن در امان باشند. 
چهره شهر و آدم ها اصلا شبیه روزهای پر جنب و جوش پیش از نوروز نیست، ویروس کرونا 
همه را غافلگیر و مدارس، دانشگاه¬ها، اماکن عمومی و مراکز فرهنگی و ورزشی در بیشتر 
استان¬های کشور را تعطیل کرده است. میهمانی ناخوانده که یکه تاز و افسارگسیخته، مقام 
و غیر مقام و فقیر و غنی نمی شناسد و به سرعت در حال انتقال است به گونه ای که ترس 
و هراسی ایران را فراگرفته است. در این فضای بیمارگونه جامعه، مهار کرونا بیش از هر چیز 
در توصیه ها و نقل قول های کارشناسان و پزشکان به چشم می خورد، یکی از قرنطینه 
کردن خانگی می گوید و دیگری به استفاده از محلول های ضدعفونی کننده و دوری از افراد 
دارای علائم این ویروس تاکید می کند. اما هر چه هست بخش مهمی از فرایند مهار ویروس 
اپیدمی شده، آگاهی بخشی به شهروندان است که اینترنت و فضای سایبری با سرعت و 
گستردگی شمار کاربران آنلاین، بستر بسیار مناسبی برای آگاهی بخشی است البته اگر 
انواع و اقسام توصیه¬ های غیر کارشناسی و اخبار وهم آور جعلی و هراس آور دروغین برخی 

تا توصیه های شیادانه برای سوءاستفاده و سوداگری از شرایط اجازه بدهند.
موضوعی که به باور کارشناس فضای مجازی، رهایی از آن بیش از پیش اهمیت فراگیری 
سواد رسانه ای را در خانواده ها برجسته میکند زیرا کسب اطلاع از منابع معتبر و توجه به 

توصیه مراجع تخصصی از مباحث بنیادین مقابله با فیک نیوز یا اخبار جعلی است.
برحی از کارشناسان فضای مجازی ضمن هشدار به شهروندان درباره استفاده از تبلت و 
تلفن همراه، به استفاده از ظرفیت های فضای مجازی برای کودکی که به مدرسه نمی رود یا 
والدینی که برای در امان ماندن از یک بیماری فراگیر در خانه مانده اند، بهترین موقعیت برای 

پیشگیری از شیوع کرونا می دانند.

محمد آزمون  کارشناس فضای مجازی در این مورد در گفت وگو با خبرنگار ایرنا می گوید: 
ظرفیت رسانه¬ های فضای مجازی برای برخورد هوشیارانه و هدفمند با ویروس جدید کرونا 
این روزها اهمیت دو چندان پیدا کرده است؛ رسانه ای که نه تنها ضریب نفوذ مویرگی در 
میان کاربران در دورترین نقاط را دارد بلکه امکان برقراری ارتباط و انجام فرایندهای آنلاین 

بدون تماس رو در رو را فراهم کرده است.
بهره گیری از ظرفیت های فضای مجازی، راهکار پیشگیری

وی تاکید می کند: اینترنت و فضای مجازی به جز امکان آگاهی بخشی، قابلیت ویژه ای 
برای تشکیل کلاس های آموزشی در دوره تعطیلی مدارس و آموزشگاه ها دارد.

آزمون همچنین بر لزوم بهره¬ گیری از ظرفیت ¬های سرگرمی فضای مجازی تاکید و 
خاطرنشان می کند: وقتی کودک به مدرسه نمی رود و برای در امان ماندن از یک بیماری 
فراگیر در خانه است، نیاز به سرگرمی دارد. چقدر خوب است که این سرگرمی حساب شده 

انتخاب شود تا ارزش ها و مفاهیم روانشناسانه را هم در بر بگیرد.
وی تصریح می کند: اکنون اینترنت پر از بازی دیجیتال و انیمیشن است، پدر و مادرها 
هم نه فرصت و نه تخصص لازم را برای انتخاب محصول مناسب دارند، ولی با بهره گیری 
از یک سرویس رایگان »چی خوبه« که برای راهنمایی والدین در انتخاب بازی یا انیمیشن 
راه اندازی شده  است، والدین می توانند دروازه های فضای امن مجازی بر روی کودکان 

بگشایند.
فضای مجازی هم به احتمال انتقال ویروس کمک می کند اگر...

 این کارشناس فضای مجازی با یادآوری این که امروزه بخش عمده کاربران اینترنت از 
طریق دستگاه های هوشمند همراه مانند گوشی و تبلت به اینترنت متصل می شوند، 
تصریح می کند: پزشکان می گویند ویروس کرونا تا ساعت ها روی سطوح زنده می ماند، 
تبلتی که بصورت اشتراکی استفاده می شود می تواند ناقل بی جان ویروس شود. بنابراین 
بهتر است از تبلت اشتراکی استفاده نکنیم یا در صورت اضطرار، دست ها را بشوییم و تبلت را 
ضد عفونی کنیم. وی ادامه می دهد: این مورد را به کودکان هم بیاموزیم؛  این که تبلت خود 
را برای بازی یا نشان دادن تصاویر به دوستان ندهند. همچنین آن را روی سطوح عمومی 
نگذارند. آزمون تصریح می کند: به دلیل وجود ذرات معلق عطسه و سرفه در هوا و احتمال 
نشست آن بر روی سطح تبلت و تلفن همراه، بهتر است از این وسایل در اماکن عمومی 

استفاده نکنیم. 

فضای مجازی، فرصت یا تهدید در مقابله با کرونا؟
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مدیرکل دفتر اقتصاد مسکن وزارت راه و شهرسازی عنوان کرد:

افزایش عرضه واحدهای اجاره ای
 راه حل ساماندهی بازار اجاره

 مدیرکل دفتر اقتصاد مسکن وزارت راه و شهرسازی افزایش عرضه واحدهای اجاره ای 
را راه حلی برای ساماندهی بازار اجاره عنوان کرد و توضیح داد: سامانه املاک و اسکان 
که به تازگی رونمایی شد این قابلیت و توان را دارد که واحدهای خالی را برای بازار 

استیجار، عرضه کند.   
پروانه اصلانی درباره برنامه های ساماندهی بازار اجاره گفت: وزارت راه و شهرسازی به 
دنبال آن است تا با استفاده از ظرفیت هایی که در اختیار دارد و همچنین ظرفیت های 
بخش خصوصی، مدل اجاره داری حرفه ای را در کشور ایجاد کند. به همین لحاظ، 
ضرورت دارد تا مشوق هایی از سوی وزارتخانه به بخش خصوصی ارایه شود و بخش 
خصوصی واحدهایی را بسازد و یا واحدهایی را که در حال تکمیل دارد در اختیار این 
بخش و دولت قرار دهد. اصلانی ضمن تاکید بر اینکه ساخت واحدهای استیجاری 
خاطرنشان  است،  میان مدت  طرحی  دولت،  حمایت  با  و  خصوصی  بخش  توسط 
کرد: هم اکنون پروژه های مسکونی نیمه تمام و تمام شده هستند که قابلیت الحاق به 
طرح اجاره داری حرفه ای را دارند. در این بخش، پیشنهاد می شود تا بخش خصوصی 
واحدهای ساخته شده و یا در حال تکمیل خود را با دولت تهاتر کند و با ارایه واحدهای 
مسکونی، از دولت زمین برای احداث واحدهای جدید بگیرد. وی تصریح کرد: واحدهای 
مسکونی تکمیل شده و در دست تکمیل در طرح اجاره داری حرفه ای به استیجار برای 
گروه های مختلف درآمدی که توان تامین مسکن خود را ندارند و یا بخش عمده درآمد 

آنها به اجاره بها اختصاص یافته است، با بهای متناسب با درآمد، اجاره داده می شود.
اصلانی تاکید کرد: همانطور که بارها نیز اعلام شده،برای اینکه این سامانه بتواند 
فعالیت موردانتظار را ارایه دهد نیازمند اطلاعاتی است که از حوزه ها و سازمان های 
مختلف باید در اختیار سامانه قرار بگیرد و خروجی این سامانه متکی به اطلاعات، 
شناسایی واحدهای خالی است. وی افزود: تفاضاهای مشخصی را برای دستگاه های 
اجرایی همچون آب، برق، گاز، مرکز آمار، سازمان امور مالیاتی، شرکت خدمات انرژی 
و دیگر سازمان ها که  این اطلاعات را دارند، ارسال کرده ایم. نهادها و سازمان های 
دارای اطلاعات باید اطلاعات خود را  با این سامانه به اشتراک بگذارند و به محض آنکه 
این اطلاعات در سامانه ثبت و به اشتراک گذاشته شود این سامانه قابلیت شناسایی 
خانه های خالی را دارد که ما امیدوار هستیم تا پایان امسال این اتفاق بیفتد و ما بتوانیم 
در سال آتی از این ظرفیت به نفع کشور بهره ببریم. مدیرکل دفتر اقتصاد مسکن وزارت 
راه و شهرسازی از موضوعات در دست پیگیری وزارتخانه راه و شهرسازی را کم کردن 
فشار اجاره بها برای گروه هایی که در تامین مسکن خود مشکل دارند، اعلام کرد و گفت: 
هم اکنون علاوه بر دهک های یک تا سه که توان تامین مسکن را برای خود ندارند، 
گروه های میان درآمدی که شامل دهک های ۴ تا ۷ هستند نیز در تامین مسکن خود 
مشکلاتی را دارند که به همین منظور جلساتی را با نهادهای متولی حمایت گروه های 

کم درآمد تشکیل داده و به دنبال رفع مشکلات در این خصوص هستیم.
بررسی طرح تامین بخشی از اجاره بها و وام قرض الحسنه

 به کم و میان درآمدها
وی یادآور شد: تامین مسکن گروه های کم درآمدی صرفا به دنبال ساخت واحدهای 
مسکونی نیست بلکه تامین بخشی از اجاره بها، ارایه وام های قرض الحسنه نیز شامل این 
طرح است. امید است تا پایان سال مدل حمایتی دولت در تامین مسکن کم درآمدها 
در بخش اجاره داری تدوین شود. اصلانی همچنین در پاسخ به این پرسش که آیا مدل 
بانک مسکن برای ارایه ۳۰ میلیون تومان کمک ودیعه اجاره بها به سرانجام رسیده است 
یا خیر؟ اعلام کرد: متاسفانه این طرح در بانک مرکزی باقی ماند، اما آنها نیز به دنبال آن 
هستند تا مدل خود را با مقررات موجود بانکی منطبق کنند. بدین معنا این طرح از بین 
نرفته است بلکه در دست بررسی است تا قابلیت اجرایی پیدا کند. مدیرکل دفتر اقتصاد 
مسکن گفت: به طور کلی هر اقدامی انجام دهیم که بتواند عرضه را در بازار مسکن ایجاد 
کند، می تواند اجاره بها را کنترل کند. اما یادمان باشد تمام این اقدامات در بستر اقتصاد 
کلان صورت می گیرد. بدین معنا باید تلاش شود تا نوسانات اقتصادی کنترل شود وگرنه 

نوسانات اقتصادی می تواند حرکت های بخشی را نیز تحت تاثیر قرار دهد.

عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی:

 زمان واریز بنزین نوروزی مشخص نیست
 عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی با اشاره به تصویب اختصاص ۶۰ لیتر 
بنزین نوروزی در کمیسیون تلفیق گفت:  زمان واریز این سهمیه به کارت های سوخت به 

دولت واگذار شده و اکنون مشخص نیست. 
»جلال میرزایی« با بیان اینکه پیشنهاد اختصاص سهمیه بنزین نوروزی از سوی برخی 
از اعضای کمیسیون تلفیق بودجه سال ۹۹ مطرح شد،  افزود: پیشنهاد اولیه اختصاص 
بیش از ۶۰ لیتر بنزین نوروزی برای هر دستگاه خودرو بود، اما در نهایت ۶۰ لیتر به 
تصویب رسید. وی با اشاره به شرایط کشور بعد از شیوع کرونا و لزوم کاهش سفرهای بین 
شهری،  افزود: بر این اساس به دولت این اجازه داده شده تا زمان واریز سهمیه نوروزی را 
بعد از اعلام به مجلس شورای اسلامی تغییر دهد، بنابراین ممکن است این سهمیه در 
بهار و یا تابستان در کارت های سوخت شارژ شود. به گفته میرزایی،  دولت باید از منابعی 
که در اختیار دارد، این ۶۰ لیتر را به خودروها اختصاص دهد، اما در مورد زمان آن دست 
دولت باز گذاشته شده است. وی تاکید کرد:  چنانچه شرایط از نظر شیوع کرونا عادی 
شود، دولت می تواند این سهمیه را در نوروز به کارت های سوخت واریز کند. این نماینده 
مجلس با اشاره به اینکه اختصاص سهمیه بنزین نوروزی فشار مضاعفی بر منابع یارانه 
خواهد داشت، گفت: به هر حال راجع به این موضوع نیز بررسی انجام شد و نماینده 
دولت در ارتباط با بودجه در این زمینه صحبت کرد. وی ضمن تاکید بر اینکه دولت با 
محدودیت منابع مالی روبروست،  اضافه کرد: بعد از توضیحات مجلس و دولت، تصمیم 

براین شد تا ۶۰ لیتر به عنوان بنزین نوروزی اختصاص پیدا کند.

با ابلاغ بانک مرکزی؛

شرایط امهال مطالبات واحدهای تولیدی 
اعلام شد

 بانک مرکزی مصوبه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید که توسط شورای پول و اعتبار 
اصلاح شده را ابلاغ کرد که مهلت استفاده از مزایای این مصوبه تا پایان شهریور ماه 

۱۳۹۹ است. 
بانک مرکزی با صدور بخشنامه ای به بانک ها و موسسات اعتباری اعلام کرد: این بانک 
با هدف مساعدت به بنگاه های تولیدی و تسهیل وصول مطالبات غیرجاری بانک ها، 
پیشنهادی را مبنی بر اساس مصوبه هشتاد و پنجمین جلسه ستاد تسهیل و رفع موانع 
تولید به شورای پول و اعتبار ارائه کرد که در ۲۹ بهمن  ۹۸ به تصویب رسید. بر این 
اساس، مؤسسه اعتباری موظف است بنا به درخواست مشتری و در چارچوب ضوابط 
و مقررات موجود، مطالبات از واحدهای تولیدی را که تمام یا بخشی از آن غیرجاری 
شده است، برای یک بار و حداکثر به مدت پنج سال، با أخذ میزان ۷.۵ درصد از مانده 
بدهی و با دوره تنفس ۶ ماهه امهال کند. سازوکار اجرایی امهال موضوع این مصوبه، 
در چارچوب روش های امهال مقرر در دسـتورالعمل نحوه امهال مطالبات مؤسسات 
اعتباری است. مهلت استفاده از مزایای این مصوبه نیز تا پایان شهریور ماه ۱۳۹۹ است. 
چنانچه مشتری طبق مفاد قرارداد امهال، در موعد مقرر، طی دوره امهال نسبت به 
بازپرداخت اقساط مطالبات امهالی اقدام کند، در استعلام اعتباری از سامانه های بانک 
مرکزی جهت اعطای تسـهیلات و یا ایجاد تعهدات، مطالبات مزبور به عنوان مطالبات 
امهالی گزارش شده اما بابت مطالبات امهالی مشمول ممنوعیت های ناظر بر اشخاص 
دارای بدهی غیرجاری نمی شود. امهال مطالبات توسط مؤسسه اعتباری صرفاً برای 
مشتریانی امکان پذیر است که به تشخیص مؤسسـه اعتباری و بر مبنای اعتبارسنجی 
انجام شده، مطالبات مذکور پس از امهال در سررسیدهای مقرر قابل وصول باشد. 
واحدهای تولیدی دارای مجوز از وزارت جهادکشاورزی یا وزارت صنعت، معدن و تجارت 

و معرفی شده از سوی ستاد تسهیل و رفع موانع تولید مشمول این مصوبه است.

 رهبر انقلاب اسلامی با درخواست رییس مجلس شورای اسلامی مبنی بر تصویب 
بودجه سال ۹۹ کل کشور بر مبنای اصل ۸۵ قانون اساسی موافقت کردند. 

در پی طی تماس های مکرر و ابلاغ نامه رسمی ستاد ملی مقابله با کرونا به رییس 
مجلس، مبنی بر  به صلاح نبودن  تشکیل جلسات مجلس به دلیل احتمال تسری 
بیماری کرونا از نمایندگان بازگشته از حوزهای انتخابیه به مردم و تشدید گسترش این 

بیماری در کشور، رییس مجلس شورای اسلامی به رهبر معظم انقلاب نامه نوشت.
در نامه رییس مجلس شورای اسلامی به رهبر معظم انقلاب اسلامی آمده است:  
احتراماً به استحضار می رساند، پس از انتخابات اخیر مجلس شورای اسلامی و همزمانی 
آن با )شیوع بیماری کرونا(، آقای دکتر نمکی وزیر محترم بهداشت، درمان و آموزش 
پزشکی و رئیس ستاد ملی مبارزه با کرونا طی تماس های مکرر اعلام نمودند تشکیل 

جلسات مجلس به صلاح نمی باشد.
در ادامه این نامه آمده است: به دلیل شرایط کشور و لزوم تصمیم گیری در بحث )رأی 
اعتماد به وزیر پیشنهادی جهاد و کشاورزی( و )بودجه سال آینده(، هیات رئیسه مجلس با 
عدم تشکیل مجلس موافقت ننمود. ایشان روز جمعه کتباً  طی نامه ای نظر نهایی خویش 
را بر عدم برگزاری جلسات علنی و غیر علنی مجلس اعلام کردند. استدلال ایشان این 
است که در هنگام تبلیغات انتخابات نمایندگان محترم با هزاران نفر مواجهه داشتند و به 

احتمال زیاد، حامل ویروس هایی شده اند که جمع آنها زیر یک سقف، احتمال تسری 
بیماری کرونا به دیگران همکاران و مخصوصاً مردم عزیزی که با آنها تماس مستمر دارند، 

بسیار زیاد می نماید و عملا عامل گسترش این بیماری در کشور خواهد شد.
لاریجانی در ادامه نامه افزود: ستاد ملی مبارزه با کرونا تشکیل هر گونه همایش در 
کشور را نیز ممنوع کرده است و از آنجا که ستاد ملی مبارزه با کرونا مصوب شورای عالی 
امنیت ملی است و اجرای تصمیمات آن برای همه کشور ضرورت شرعی و قانونی دارد و 

فی الحال نظر قطعی خود را اعلام کرده اند باید تدبیر لازم صورت می پذیرفت.
در ادامه این نامه آمده است: بر این اساس، هیات رئیسه مجلس طی جلساتی، 
طریق  از  که  روشی  حتی  داد.  قرار  بررسی  مورد  را  موضوع  حل  مختلف  روش های 
تکنولوژی جدید، ارتباط دوسویه فراهم شود و نیاز به حضور نمایندگان در یک محل 
نباشد نیز مورد بررسی قرار گرفت. اما اولًا تدارک این امر نیازمند زمان خواهد بود و با 
توجه به زمان اندک باقی مانده تا آخر سال و مدتی که شورای محترم نگهبان برای اظهار 
نظر نیاز دارد این امر ممکن نمی گردد و ثانیاً اجرای همین روش با آئین نامه موجود موجه 

نیست.
لاریجانی در این نامه افزود: مسیر دیگری که مورد بررسی قرار گرفت، این بود که 
بودجه سه دوازدهم تصویب شود و نهایی شدن بودجه به مجلس آتی محول گردد. پس 

از بررسی معلوم شد قابل اجرا نیست زیرا اولًا تصویب سه دوازدهم، هم نیازمند تشکیل 
جلسه می باشدکه فعلا مقدور نیست و ثانیاً مجلس آتی تا تشریفات قانونی را طی نماید و 
بعد کمیسیونهای تخصصی شکل گیرد و پس از آن کمیسیون تلفیق سامان یابد و سیر 
تصویب قانون بودجه در مجلس آتی انجام  گیرد عملًا  نهایی شدن بودجه را به شهریور 
سال آینده موکول می کند و در نتیجه کشور در چند ماه، بدون قانون بودجه خواهد ماند. 
ثالثا بًا اجرای این روش عملًا کارکنان و بازنشستگان عزیز کشور، از افزایش حقوق در 
سه ماهه اول سال برخوردار نمی شوند که با توجه به شرایط تورمی کشور، فشار به این 

قشرهای زحمت کش می باشد.
بر اساس نامه رییس مجلس شورای اسلامی،  روش تصویب بودجه دو دوازدهم هم اکثر 
اشکالات مطروحه در بودجه سه دوازدهم را دربر دارد. لذا راهی که باقی مانده این است 
که کمیسیون تلفیق که براساس آئین نامه مجلس ۹ نفر از نمایندگان کمیسیون برنامه و 
بودجه و از هر کمیسیون تخصصی سه نفر عضو آن می باشند، بودجه سال ۹۹ را که پس 
از عدم تائید کلیات آن در جلسه مورخ  ۵ اسفند ۹۸ مجدداً بررسی نموده و اشکالات 

مطروحه را رفع کرده است.
بنابر نامه لاریجانی؛ گزارش آن)لایحه بودجه مصوب کمیسیون تلفیق(  را به هیات 
رئیسه ارسال نموده، به عنوان قانون بودجه سال آینده به شورای محترم نگهبان جهت 
و  باقانون اساسی  انطباق  از نظر  ارسال شود و اصلاحات آن شورای محترم  بررسی 
شرع نیز از طریق کمیسیون تلفیق صورت پذیرد و پس از تائید شورای محترم نگهبان 
به دولت ابلاغ شود. لیکن این امر با توجه به شرایط کشور منوط به اذن رهبری معظم 
خواهد بود. البته در موارد عدیده ای، مجلس طبق اصل ۸۵ تصویب قوانین دائمی را به 
کمیسیون های تخصصی واگذار نموده که به صورت آزمایشی اجرا شد. لاریجانی افزود: 
استفاده از اصل ۸۵ و زمان آن هردو باید از طریق مجلس تصمیم گیری شود و نیازمند 
تشکیل جلسه می باشد و باتوجه به نظر وزیر محترم بهداشت و درمان تشکیل جلسه 
ممکن نیست. لذا هر روشی، بدون اذن رهبری ممکن نخواهد بود. البته با نمایندگان 
محترمی که امکان تماس تلفنی مقدور گردید، اکثریت مجلس با اجرای این امر موافق 
بودند لیکن از نظر آئین نامه، نمایندگان محترم باید این موضوع را در مجلس مورد 
بررسی و تصمیم گیری قرار دهند. رییس مجلس شورای اسلامی در نامه رهبری انقلاب 
پیشنهادات هیات رییسه را عنوان کرد و افزود: در مورد رأی اعتماد به وزیر پیشنهادی، 
تا زمان تشکیل جلسه علنی مجلس، سرپرست فعلی با اذن رهبری معظم، به کار خود 
ادامه دهد. با توجه به اذن شفاهی رهبری معظم در مورد استفاده از اصل ۸۵ هیات 
رئیسه به کمیسیون تلفیق دستور بررسی را داد و روز گذشته کمیسیون نتیجه بررسی 
خود را ارائه نمود. لذا چنانچه حضرتعالی اجازه فرمائید بودجه مصوب کمیسیون تلفیق 
به شورای محترم نگهبان ارسال و پس از تامین نظر آن شورا توسط کمیسیون تلفیق، 

جهت اجرا به دولت ابلاغ گردد تا کشور دچار خلاء قانونی بودجه در سال ۹ نگردد.
 در اذن رهبر معظم انقلاب برای ارسال بودجه مصوب کمیسیون تلفیق به شورای 
الاسلام  حجت  امضای  به  که  اسلامی  شورای  مجلس  رییس  به  خطاب  نگهبان 
والمسلمین محمدی گلپایگانی رسیده،   آمده است: »نامه  شماره  ۱۰/۹۳۸۳۲/د 
مورخ ۱۲ اسفند ۱۳۹۸ جنابعالی مبنی بر استیذان نسبت به کیفیت تصویب بودجه 
۱۳۹۹ در مجلس شورای اسلامی و ادامه کار سرپرست وزارت کشاورزی – با توجه به عدم 
امکان تشکیل جلسه علنی براساس دستورالعمل ستاد ملی مدیریت بیماری کرونا – به 
استحضار مقام معظم رهبری مدظله العالی رسید. معظم له با هر دو پیشنهاد ذیل نامه 

مذکور موافقت فرمودند.«

اذن رهبر انقلاب به استفاده از اصل ۸۵ برای بودجه ؛

 حکم حکومتی؛ تکلیف بودجه ۹۹ را بین دولت و مجلس روشن کرد

بسیاری از کسب وکارها تحت تأثیر شیوع ویروس کرونا قرار 
گرفته اند و به دنبال راهکارهایی برای حداقل سازی آسیب به خود 
هستند. کسب وکارهای تولیدی مسائل مربوط به خود را دارند و 
کسب وکارهایی که امکان دورکاری دارند نیز به دنبال راهکارهایی 

برای حفظ کیفیت فرآیندهای خود هستند. 
موضوع  با  هفتگی  نشست های  که  ایران  بهره وری  انجمن 
بهره وری را پیش از این آغاز کرده بود، این هفته به دلیل شیوع 
ویروس کرونا، نشست خود را در قالب وبینار برگزار کرد و به 
مسئله داغ این روزها یعنی راهکارهای مدیریت کسب وکار در 

بحران کرونا پرداخت.
در  ایران  بهره وری  انجمن  رئیس  کلانتری،  سیدحمید 
بر  کرونا  شیوع  از  مردم  نگرانی های  تأثیر  درباره  نشست  این 
فعالیت ها  از  بعضی  مردم  که  دلایلی  از  گفت:  کسب وکارها 
را انجام نمی دهند، بحث رعایت بهداشت است و لازم است 
اطمینان  خود  مشتریان  و  خانوارها  به  بتوانند  کسب وکارها 
وزارت  یا  است  بهداشتی  می کنند  ارائه  که  خدمتی  دهند 
بهداشت و سازمان اصناف، تدابیری را اتخاذ کنند که با وجود 
نظارت، استانداردهای بهداشتی را رعایت کنند. در این نشست 
می خواهیم تدابیری را شناسایی کنیم تا سطح درآمد و معیشت 
مردم تأمین شود و نخواهند چندین مسئله را همزمان تحمل 

کنند.
ایجاد تحرک در کسب وکارها

کلانتری افزود: البته دولت باید در این شرایط بسیار فعال 
باشد؛ ضمن اینکه ما نباید نگاهمان صرفاً به دولت باشد، چرا 
که دولت درگیر مسائل کلان کشور مانند محدودیت های ناشی 
از صادرات و بستن مرزها و مسائل بهداشت و درمان است. با 
این حال، دولت و وزارتخانه های ذی ربط لازم است تا در این باره، 

چاره اندیشی کنند.
به  آمده  پیش  که  را   موقعیتی  باید  ما  گفت:  ادامه  در  وی 
فرصتی برای اندیشه ورزی، کار تیمی، همکاری و گفت وگوهای 
تخصصی تبدیل کنیم تا به رشد خلاقیت هایی که در زمان عادی 
به سراغ آن نمی رویم، بینجامد. همان طور که یاد گرفتیم چگونه 
سطح بهداشت را در طول یک هفته به طور اساسی تغییر دهیم، 
نیز رسیدگی کنیم. کسب وکارها  دیگر  نیازهای  به  می توانیم 
می توانند نیاز به نوسازی ارتباط با مشتری را مدنظر قرار دهند 

و تحرکی در کسب وکار خود ایجاد کنند.
واحدهای صنعتی چگونه با کرونا مبارزه کنند؟

تولیدی  و  واحدهای صنعتی  اضافه کرد: مدیران  کلانتری 
همواره باید با همکارانشان تعامل داشته باشند و در شرایط فعلی 
لازم است این ارتباط بیشتر شود. بخشی از نیروی انسانی بابت 
سلامت خود نگرانی دارند و از طرفی کارفرما نیز نگران کاهش 
درآمد و چالش در پرداخت حقوق پرسنل است. این مسئله 
لازم است با تعامل بین منابع انسانی و مدیران حل شود. حال 
که راهبرد حضور در موارد ضروری به جای قرنطینه برای کنترل 
کرونا انتخاب شده، لازم است موارد بهداشتی محیط های کار 

رعایت شود.
فرصتی برای بهبود ارتباط با مشتری

حسین حسینی تبار، فعال استارت آپی و مشاور کسب وکار که 
مدیریت این نشست را برعهده داشت در توضیح راه های مقابله 
با ریسک شیوع کرونا گفت: راه های متفاوتی برای مقابله با این 
ریسک و بحران پیش رو داریم. گزینه اول، حذف ریسک است 
تلقی  به عنوان حذف ریسک  که عدم حضور در محیط کار، 
می شود. گزینه دوم، کاهش ریسک است که می توان حضور 

کمتر در محیط کار را مثالی برای آن دانست.
را  خود  فعالیت  ناچارند  کسب وکارها  گفت:  حسینی تبار 
به نحوی ادامه دهند. بنابراین لازم است در این شرایط، مهندسی 
مجدد داشته باشیم و ارتباطات خود را با مشتریان بهبود دهیم 
و می توان حتی در این شرایط، فرصت های جدیدی ایجاد کرد.

وی در ادامه حوزه های فعالیتی را که در این روزها می توانند در 
زمینه کاهش حضور در مراکز عمومی و دورکاری قابل استفاده 
بیمه ای،  امور  مشاوره  ادارات،  و  سازمان ها  به  رجوع  باشند، 
مالیاتی و امور حقوقی، برون سپاری پروژه ها، منشی و تلفن 
اینترنتی، ارتباطات و مدیریت پروژه، اشتراک فایل و برگزاری 

جلسه و رویداد است.
کرونا نه اولین بحران و نه آخرین بحران برای کسب وکارهاست

امید هاشمی، مدیر کسب وکارهای نوین اتاق بازرگانی تهران، 
دیگر سخنران این نشست، در ابتدا با اشاره به مفهوم بحران 
گفت: ما معمولًا فکر می کنیم که شرایط باید همیشه بر وفق مراد 
باشد تا کسب و کارمان را مدیریت کنیم. به محض اینکه اتفاقی 
خارج از سطح انتظار ما رخ می دهد، دچار ناکارآمدی می شویم. 
وقتی به سلسله وقایع چند ماه گذشته در کشور یعنی مسائلی 

مانند کرونا، FATF، بحران سیاسی که به دلیل اقدامات نظامی 
پیش آمد و قطعی اینترنت را بررسی می کنیم، با چند نوع روحیه 

و نگرش مواجه می شویم.
هاشمی در ادامه گفت: یک روحیه این است که بعد از آرام 
از  بسیاری  در  روحیه  این  تصمیم گیری شود.  شدن شرایط، 
روندهای  بر  مبتنی  دوم،  نگرش  است.  پررنگ  کسب وکارها 
دنیاست؛ تغییر و تحول، قانونی برای بسیاری از کشورها در 
دنیاست. البته بسیاری از کشورها، باثبات تر از کشور ما هستند، 
اما آنها هم اتفاقاتی ناگهانی دارند که ما نداریم. با این حال، 
پدیده های برنامه ریزی نشده ای که به  نفع یا به  زیان آنها باشد، رخ 
می دهد. وی همچنین افزود: در نتیجه، کرونا نه اولین بحران و 
نه آخرین بحران برای کسب وکارهاست. ما در سال جاری حدود 
هفت مورد بحران داشتیم که لطمه سنگینی به کسب وکارها 
زدند و قطعاً کرونا آخرین مورد نیست. در دنیا، کرونا به عنوان 
شدیدترین بحران بعد از سال ۲۰۰۸ مطرح است که شاخص 

داوجونز را ۱۲.۵ درصد در طول یک هفته کاهش داد.
بحران، بخشی از کسب وکار است

مدیر کسب وکارهای نوین اتاق بازرگانی تهران گفت: بحران و 
شرایط بد، همیشه به عنوان بخشی از کسب وکار مطرح است. 
باید ببینیم چرخه مدیریت بحران چیست و باید چه کنیم؟ 
مدیریت بحران، ۶ مرحله دارد؛ پیش بینی، آمادگی، کاهش 
اثرات سوء، پاسخ دهی، بهبود و توسعه و بازسازی. این مراحل 
در داخل فضایی هستند که رهبری کسب وکار در آن، حرف 
اول را می زند. با این حال، وقتی درباره مدیریت بحران صحبت 
می کنیم، معمولًا فقط به مرحله پاسخ  و آن هم به صورت ناقص، 

پرداخته می شود.

را  مرحله  این ۶  مفهوم  بتوانیم  اینکه  برای  داد:  ادامه  وی 
به درستی درک کنیم، لازم است رهبری یا مدیریت کسب وکار، 
همچنین  کند.  راهبری  خود  مجموعه  در  را  نکته   ۶ این 
به کار  به ترتیب،  را  مراحل  تمامی  که  است  نیاز  مهارت هایی 
و مهارت های  این مهارت ها، شامل دانش، عملکرد  ببندیم. 

رفتاری است.
هاشمی افزود: سناریوسازی یکی از دانش های مهمی است 
که لازم است به آنها توجه کنیم. مسئله بهبود و بازسازی نیز 
کمتر در کسب وکارها مورد توجه است. به عنوان مثال، در بحران 
قطعی اینترنت که موجب شد بخشی از کسب وکارها، مشتریان 
خود را از دست دهند، کسب وکارهای اندکی دوباره به سمت 
مشتری بازگشتند و ارتباط قطع شده با مشتری را جبران کردند. 

لازم است بعد از عبور از بحران کرونا نیز وارد فاز بازسازی شویم.
شرکت های هوشمند در دوران بحران چه می کنند؟

هاشمی با اشاره به اینکه در حین بحران ها، خواه ناخواه با 
بحران،  شرایط  در  گفت:  می شویم،  مواجه  عملیات  کاهش 
کسب وکارها زمان آزاد بیشتری دارند. یکی از راهکارها در این 
شرایط این است که از ورود بحران به کسب وکار خود، جلوگیری 
کنیم، یعنی دچار هیجان زدگی در دوران بحران نشویم و خود، 
خانواده و کسب وکارمان را از شرایط هیجانی بحران دور کنیم. 
این زمان، بهترین زمان برای رشد است. معمولًا شرکت های 
هوشمند در دوران رکود، بیشتر به فعالیت های تحقیق و توسعه 

می پردازند و در دوره پس از بحران، رشد خواهند کرد.
اتکا بر مسئولیت اجتماعی برای تقویت هویت ب

رند در شرایط بحرانی
هاشمی درباره مسائل خاص کسب وکارهای تولیدی در این 
شرایط دو سطح از مسائل را شرح داد و گفت: یک مسئله در 
سطحی است که مربوط به نگرانی مردم درباره خرید است. 
کسب وکارهایی که بر محور تولید یا حضور مشتری استوارند، در 
این شرایط، آسیب بیشتری می بینند. سطح عمیق تر، مربوط به 
ماهیت برندی است که شکل گرفته، زیرا ما در نهایت به دنبال 
راه حل هایی هستیم که بتوانیم مراقبت بیشتری از مشتری 
داشته باشیم و محصول را به دست مشتری برسانیم. مسئله 
دیگر، تلفیق مسئولیت اجتماعی و کمک از مشتری برای عبور 
از بحران است. باید پذیرفت که ممکن است در این مدت فروش 
تا حدی کاسته شود، اما با اتکا بر مسئولیت اجتماعی، هویت 

برند تقویت می شود.
حفظ بهره وری در شرایط دورکاری

رعایت  دورکاری  حین  است  لازم  که  نکاتی  درباره  هاشمی 
شود، گفت: دورکاری نباید رسمیت کار را از بین ببرد. لازم است 
ارتباط با همکاران که مایه شکوفایی و خلاقیت افراد است، حفظ 
شود. همچنین شاخص های بهره وری بررسی شود و همکاران 
بنا بر موقعیت خود، گزارش  کار برای اطلاع یکدیگر تهیه کنند. 
ساعات کاری مشخصی برای دورکاری تعیین شود و از درگیری 

بیش از حد در شبکه های اجتماعی نیز پرهیز شود.

واحدهای صنعتی چگونه با کرونا مبارزه کنند؟

چگونه تاثیر کرونا را بر کسب وکارمان کاهش دهیم؟

آگهی مفقودی
مدرک فارغ التحصیلی اینجانب روح اله امیریان فرزند حسین به شماره 
ریاضی  رشته  ارشد  کارشناسی  مقطع  در  دزفول  از  صادره  شناسنامه  2۹ 
مرکزی   سازمان  ثبت  شماره  به   – اراک  دانشگاهی  واحد  از  صادره  کاربردی 
۵۹۸۸۱  به تاریخ ۹۱/۱2/۹  صادر گردیده است فاقد اعتبار می باشد. لذا 
از یابنده تقاضا می شود اصل مدرک را به دانشگاه آزاد اسلامی واحد اراک به 

نشانی ذیل ارسال نماید.
دانشگاهی  ره–شهرک  خمینی  امام  ره-بلوار  خمینی  امام  میدان  اراک: 

دانشگاه آزاد اسلامی اراک
صندوق پستی ۳۸۱۳۵/۵67 اداره فارغ التحصیلان

 رییس اتاق ایران طی نامه ای به رییس جمهور با اشاره به شیوع ویروس کرونا و آثار آن بر اقتصاد کشور، ضمن ابراز نگرانی در مورد وضعیت 
کسب وکارهای خدماتی، کوچک و متوسط و بنگاه های بزرگ بالادستی، هشت پیشنهاد برای جبران بخشی از آسیب ها ارائه داد. 

، »غلامحسین شافعی« در این نامه خود خطاب به حجت الاسلام و المسلمین »حسن روحانی« با بیان این نکته که کسب وکارهای 
خدماتی کوچک و متوسط حدود ۴۰ درصد تولید ناخالص داخلی کشور را در اختیار دارند، نوشته است: با توجه به انتشار بیماری کرونا در 
سطح کشور امکان دارد شاهد بروز یک سکته تقریباً گسترده در گردش مالی، ظهور بدهی های انباشته، نکول تعهدات مالی و بروز موجی 
از ورشکستگی ها و تعطیلی بعضی کسب وکارها باشیم. شافعی آورده است: موج این شوک از بدنه کسب وکارهای خدماتی کوچک و 
متوسط و بنگاه های فعال در زمینه تجارت بین المللی به ساختارهای اقتصاد کلان و بنگاه های بزرگ بالادستی به ویژه نظام بانکی و مالی 
منتقل خواهد شد و در نتیجه متغیرهای اقتصاد کلان، همچون رشد، اشتغال و تورم را که به تازگی در مسیر احیا قرار گرفته بودند، مجددا 
وارد محدوده بحرانی می کند. رییس پارلمان بخش خصوصی کشور هشت اقدام پیشنهادی را مطرح کرده که با توجه به آنها می توان با 
بخشی از آسیب های احتمالی مقابله کرد: ۱. تسریع در فعال سازی دیپلماسی توأمان اقتصادی-بهداشتی با کشورهای پیرامونی و مقاصد 

صادراتی به منظور تدوین و اجرایی شدن پروتکل های مشترک بهداشتی/امنیت زیستی به منظور استمرار صادرات و واردات
۲. تسهیل فرآیند ثبت سفارش، اعطای موقت فرصت واردات بدون انتقال ارز و اعطای فوری تسهیلات مالی ارزی و ریالی برای تأمین مواد 

اولیه بنگاه های تولیدی و تأمین نیازهای وارداتی کشور برای پیشگیری، محافظت و مقابله با ویروس کرونا
۳. ارتقای اولویت بازپرداخت بدهکاری و دیون دولت به بخش خصوصی در لایحه بودجه و نظام مدیریت مالی دولت

۴. تمدید شش ماهه کلیه مزایا و معافیت هایی که موعد آنها به موجب مقررات موضوعه خاص تا پایان سال جاری بوده است؛ نظیر آیین نامه 
افزایش سرمایه از محل تجدید ارزیابی دارایی ها

۵. بخشودگی مالیات، حق بیمه تأمین  اجتماعی و سایر عوارض )نظیر عوارض شهرداری ها و دهیاری ها( برای کسب وکارهای تولیدی و 
خدماتی خرد تا انتهای اردیبهشت ماه

۶. امهال و تنفس شش ماهه وصول کلیه مطالبات بانک ها، دوایر دولتی و عمومی نظیر مالیات، حق بیمه تأمین اجتماعی و سایر عوارض 
)نظیر عوارض شهرداری ها و دهیاری ها( برای کسب وکارهای تولیدی و خدماتی خرد

۷. تدوین »برنامه جامع نقش آفرینی نظام پولی-مالی-اعتباری کشور در کنترل بحران اقتصادی کرونا« با مشارکت بخش خصوصی
۸. تدوین »برنامه جامع بهبود فضای کسب وکار و ارتقای سرمایه پذیری کسب وکارهای خدماتی کوچک و متوسط« با مشارکت بخش 

خصوصی و باهدف ارتقای تاب آوری این بخش از اقتصاد ملی در برابر تهدیدات ناشی از بحران کرونا

 مدیرکل هماهنگی توزیع و فروش شرکت بازرگانی دولتی ایران از تخصیص سهمیه ویژه کالاهای اساسی برای توزیع در 
میادین میوه و تره  بار و فروشگاه های زنجیره ای خبر داد و گفت: این کالاها در حجم گسترده در کشور از طریق شبکه های 

فروش، توزیع و با قیمت مصوب در اختیار مردم قرار می گیرد. 
»حجت براتعلی« افزود: همه ساله مطابق با برنامه های ستاد تنظیم بازار تلاش می شود تا در ایام پایانی سال مدیریت لازم بر 
تأمین و توزیع کالاها انجام شودکه بر این اساس از اول اسفندماه هر سال برنامه ریزی برای توزیع کالاها در قالب طرح های مختلف 

به اجرا در می آید.
براتعلی افزود: امسال به علت شیوع ویروس کرونا، اجرای سیاست های تنظیم بازار با یک شتاب و حجم بیشتری عملیاتی شده 
و از اول اسفندماه بر اساس مصوبه های کارگروه تنظیم بازار کالاهای اساسی که در سبد هزینه مصرفی خانوارها نقش جدی 

دارند، با شکل ویژه ای عرضه شده است.
وی تصریح کرد: بر این اساس برنج، روغن، گوشت مرغ، گوشت قرمز و شکر در سطح استان ها بوسیله محموله های استانی 

توزیع شده و با مدیریت سازمان های صنعت، معدن و تجارت کل کشور موضوع در حال پیگیری است.
این مقام مسوول اضافه کرد: این سهمیه ها سراسری بوده و در تمامی استان ها تخصیص می یابد، اما با برنامه ریزی های انجام 
گرفته مقرر شد تا شبکه های مطمئن عرضه کالا از جمله فروشگاه های زنجیره ای و میادین میوه و تره بار برای سهولت دسترسی 
شهروندان به کالاها مورد استفاده قرار گرفته و به این ترتیب علاوه بر تخصیص های استانی، در شبکه فروشگاه های زنجیره ای 

نیز شارژ کالا انجام می شود.
براتعلی افزود: در تمامی این فروشگاه ها کالاهای اساسی باید با نرخ مصوب عرضه کنند که براین اساس در مورد اقلامی 
مانند برنج، شکر و روغن در کنار سایر اقلامی که عرضه خواهند شد، نرخ بوسیله سامانه سازمان حمایت مصرف کنندگان و 
تولیدکنندگان قابل دسترس است، ضمن اینکه این کالاها دارای برچسب قیمت بوده و مردم نیز می توانند نرخ های آنها را بر 

روی کالا مشاهده نمایند.
این مقام مسوول گفت: مردم باید به برچسب قیمت نصب شده بر روی کالاها دقت کرده تا بتوانند اقلام را با نرخ مصوب 
خریداری کنند، درعین حال در استان ها فروشگاه های زنجیره ای دارای شعباتی در سراسر کشور دارند و نظارت کافی بر آنها 
صورت می گیرد تا عرضه خارج از شبکه نداشته باشند، زیرا طرح های نظارت و بازرسی فعال است و کنترل های سیستمی از 

سوی دستگاه های مرتبط بوسیله سامانه جامع انبارها نیز انجام می شود.

در نامه ای به رئیس جمهور مطرح شد؛ 

۸ پیشنهاد بخش خصوصی برای مقابله با آسیب های اقتصادی کرونا
مدیرکل هماهنگی توزیع و فروش شرکت بازرگانی دولتی ایران خبرداد:

توزیع کالاهای اساسی در فروشگاه های زنجیره ای و میادین کشور
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دو شرطی که استوکس باید رعایت کند 

آزادی مشروط مهاجم پرسپولیس
که  پرسپولیس  فوتبال  تیم  مهاجم   
هنگام ورود به لندن بازداشت شده بود، 
با قید وثیقه و به صورت مشروط آزاد شد. 
فوتبال  تیم  مهاجم  استوکس  آنتونی 
دوم  هفته  دیدار  از  پس  که  پرسپولیس 
از  الشارجه  برابر  آسیا  قهرمانان  لیگ 
به تهران و حضور در تمرینات  بازگشت 
پرسپولیس خودداری کرد، روز جمعه و 
پس از بازگشتش به انگلیس در فرودگاه 

لندن دستگیر شد.
دادگاه  در  روزدوشنبه   همچنین  او 

همیلتون حضور پیدا کرد.
وی به اتهام کلاهبرداری و ارسال پیام های تهدید آمیز به نامزد سابق خود مجرم 
شناخته شده است چرا که پیش از این عنوان شده بود که وی چهار سال حق برقراری 

تماس با نامزد خود را ندارد اما این مهاجم ۳۱ ساله توجهی به این موضوع نداشت.
دادستان پرونده به این موضوع اشاره داشت که مهاجم پرسپولیس بین روزهای ۱۶ 
نوامبر تا ۳ دسامبر سال گذشته پیام های مکرر تهدید آمیز را به نامزد سابق خود ارسال 
کرده است آن هم بر خلاف سوگندی که در دادگاه قبلی یاد کرده بود. وی همچنین 
تماس های مکرری را با پدر و مادر نامزد سابق خود داشته که در آن تماس های توهین 

های زیادی به فرزند آنها کرده است.
مهاجم پرسپولیس به قید وثیقه آزاد شد و در دادگاهی دیگر در تاریخ ۲۸ آوریل ادامه 
محاکمه وی صورت خواهد گرفت. البته نامزد سابق وی با توجه به نقص مکرر حکم 

دادگاه با آزادی وی مخالف و خواهان ادامه بازداشت وی است.
البته وکیل مهاجم ایرلندی پرسپولیس در این دادگاه گفت:  موکل من به عنوان یک 
فوتبالیست حرفه ای تمام تمرکزش را معطوف به کار کرده و همچنین کمک های مالی 
زیادی به همسر سابق برای نگهداری فرزندانش می کند و مشکلی از این بابت وجود 
ندارد. او در حال حاضر سه شب در بازداشت بوده و به نظر می رسد دیگر مشکلی برای 
آزادی با قید وثیقه وجود نداشته باشد. چرا که استوکس سال گذشته هم که در بازداشت 

بود به شدت توسط پلیس مورد آزار و اذیت قرار گرفت.
با این حال استوکس با قید وثیقه آزاد شد اما شروطی را باید رعایت کند.

ابتدا از برقراری هر گونه ارتباط با نامزد سابق خود و والدین او خودداری کند و دیگر 
شرط این است که وی حق ورود به ۲ خیابان محل زندگی آنها را ندارد.

آنتونی استوکس که در نقل و انتقالات زمستانی با قراردادی ۶ ماهه به پرسپولیس 
پیوست، پس از دیدار هفته دوم لیگ قهرمانان آسیا برابر الشارجه شیوع بیماری کرونا در 

ایران را بهانه کرد و از بازگشت به تمرینات تیمش سر باز زد.

گزارش ویژه IPC از درگذشت رحمان:
 سیامند برای ورزشکاران  جهان الهام بخش بود

 وب سایت رسمی کمیته بین المللی پارالمپیک در پی درگذشت »سیامند رحمان« 
گزارش ویژه ای از زندگی او منتشر کرد و نوشت او در ایران و جهان برای ورزشکاران الهام 

بخش بود. 
در گزارش ویژه IPC از درگذشت »سیامند رحمان« آمده است؛ سیامند با داشتن ۳۱ 
سال سن وعنوان قوی ترین ورزشکار معلول جهان در ۲ دوره بازی های پارالمپیک برای 
بسیاری از وزنه برداران و ورزشکاران فعال در جنبش پارالمپیک همواره بعنوان یک مدل 
مطرح است؛ ورزشکاری که همواره با رفع محدویت ها توانست رکوردهای جهانی را ثبت 

نماید و سبب الهام بخشی زنان و مردان بی شماری در ورزش شود.
در بخش دیگری از گرازش کمیته بین المللی پارالمپیک آمده است ورزشکاران، مربیان 

و انجمن های مختلف ورزشی از فوت وی شگفت زده شده اند.
کمیته  رییس  ماجد  راشد  صحبت های  به  گزارش  از  دیگری  بخش  در  همچنین 
پارالمپیک آسیا )APC( در توصیف سیامند اشاره شده و آمده است: دستاوردهای 
سیامند نشان از یک ورزشکار باوقار حتی بیرون از میادین ورزشی بود؛ مردی با شخصیت 
که همواره در برابر دیگران از خود فروتنی نشان می داد. او خیلی زود از میان ما رفت و 

بواقع فقدان وی بسیار تاسف بار است.
و رکوردشکنی های  افتخارات  به تمام  در بخش های دیگری گزارش ضمن اشاره 
رحمان آمده است: سیامند خود را برای شرکت در بازی های پارالمپیک ۲۰۲۰ توکیو 
آماده می کرد، جایی که  می خواست مجددا رکوردجهانی پارا وزنه برداری را جابجا نماید. 
لیکن با فوت وی همچنان سیامند با لبخند مهربانانه و پشتکارش به عنوان نمونه مثال 

زدنی امید، انسانیت ، ایمان، عشق و دوستی در اذهان ما باقی خواهد ماند.  

رئیس هیات کبدی استان قم اعلام کرد :

طلای جهان و نقره لیگ برتر دستاوردهای 
کبدی قم 

رئیس هیات کبدی استان قم گفت: در سال ۱۳۹۸ کبدی قم به دو عنوان ارزشمند و 
معتبر از لیگ برتر کبدی کشور و مسابقات جهانی دست یافت.

 مسلم رشیدی اظهار کرد: سال ۹۸ برای کبدی استان قم تا اکنون سال بسیار خوب و 
پرباری بوده زیرا در بسیاری از برنامه های پیش بینی شده امسال به اهداف مد نظر خود 

رسیدیم و جایگاه این هیات در بین هیات های ورزشی استان و کشور ارتقاء پیدا کرد.
وی ادامه داد: از شروع مسوولیتم در هیات کبدی به دنبال این بودیم که این رشته را 
صاحب یک مکان اختصاصی کنیم که با همکاری و همراهی اداره کل ورزش و جوانان 
این اتفاق رخ داد و سالنی واقع در مجموعه ورزشی شهدای هفتم تیر قم را تجهیز و به نام 

خانه اختصاصی کبدی نام گذاری کردیم.
رئیس هیات کبدی استان قم بیان کرد: برخورداری از خانه اختصای کبدی موجب 
با  بانوان  و  آقایان  تا کادر هیات، مربیان و ورزشکاران ما در تمام رده های سنی  شد 
آرامش کامل تمرینات، برنامه های آموزشی و مسابقات استانی خود را برگزار کنند و کار 

استعدادیابی در این رشته نیز به خوبی صورت گرفت.
وی با بیان اینکه حتی میزبانی از اردوی تیم  ملی نیز در خانه کبدی قم صورت گرفت، 
افزود: با روحیه و انگیزه ای که مربیان و کبدی کاران قم از خود نشان دادند امسال هم 
در لیگ برتر کبدی باشگاه های کشور حاضر شدیم و هم اینکه استعداد کبدی ما یعنی 

علی اصغر وفایی به تیم ملی رفت و عنوان جهانی کسب کرد.
رشیدی خاطرنشان کرد: امسال تیم کبدی رعد پدافند نماینده قم در لیگ برتر کبدی 
باشگاه های کشور بود که با کادر فنی و بازیکنان خوب خود تا آخرین هفته یکی از 
شانس های اصلی کسب مقام قهرمانی بود که سرانجام روی سکوی دوم ایستاد و کاپ 

نایب قهرمانی این مسابقات را برای ورزش قم و خانواده کبدی به ارمغان آورد.
وی افزود: بزرگترین دستاورد ما از میادین مختلف سال جاری، مدال طلایی بود که از 
رقابت های کبدی ۲۰۱۹ قهرمانی دنیا در جزیره کیش به دست آمد، مدالی که با حضور 
چهره با استعداد کبدی قم یعنی علی اصغر وفایی در ترکیب تیم ملی جوانان نصیب 

ورزش قم شد و برای نخستین بار در تاریخ کبدی قم رقم خورد.

خانه و ماشین باشگاه آزاد شد؛ 

جدایی دو معاون استقلال قطعی شد
با حضور علی فتح الله زاده به عنوان نفر اول اجرایی باشگاه استقلال، باید انتظار 

تغییراتی هم در سطوح مختلف مدیریتی این باشگاه داشت. 
بعد از انتخاب علی فتح الله زاده به عنوان سرپرست مدیرعاملی باشگاه استقلال، 
گمانه زنی هایی در خصوص برخی تغییر و تحولات در سطوح مختلف مدیریتی این 

باشگاه صورت گرفته که ممکن است برخی از آنها به واقعیت بپیوندد.
هادی مباشری از اولین روز حضور فتح الله زاده و امیر سلطانی از یک روز بعد در 
محل کارشان حضور نیافتند تا گمانه زنی ها در خصوص جدایی این دو معاون در 
حال تحقق باشد. شواهد نشان می دهد این دو معاون نباید در چارت جدید مدیریتی 
باشگاه استقلال جایگاهی داشته باشند و ممکن است به زودی نفرات جدیدی جای 
آنها را بگیرند. همچنین از اولین اقدامات پسندیده فتح الله زاده در این باشگاه آزادسازی 
یک منزل مسکونی و اتومبیل باشگاه بود که در اختیار یکی از اعضای این باشگاه قرار 
داشت. فرد مزبور که احتمالا از این به بعد نیز همکاری با باشگاه نخواهد داشت، مدتها 
بود در منزلی زندگی می کرد که باشگاه اجاره آن را پرداخت می کرد و از یکی از اتومبیل 

های باشگاه استفاده می کرد.

واحدی نیکبخت:

 تعطیلی لیگ برتر تصمیم درستی بود
 پیشکسوت استقلال گفت: تعطیلی لیگ برتر تصمیم درستی بود که از سوی مسوولان 

فدراسیون فوتبال اتخاذ شد، چرا که سلامتی مربیان و بازیکنان اهمیت فراوانی دارد. 
»علی رضا واحدی نیکبخت« همچنین اظهار داشت: استقلال باید ادامه لیگ را با 
جدیت و قدرت دنبال کند و منتظر لغزش پرسپولیس باشد تا شاید امتیازات از دست 
رفته جبران شود. وی اظهار داشت: »فرهاد مجیدی« مربی جوان و شجاعی است و 
باید از وی حمایت کرد تا بتواند استقلال را به جایگاه واقعی  برساند. از سوی دیگر جام 
حذفی برای استقلال از اهمیت فراوانی برخوردار است و این تیم توانایی آن را دارد در 
این جام به مقام قهرمانی برسد. نیکبخت خاطر نشان کرد: حضور »علی فتح الله زاده« به 
سود استقلال است و می تواند این تیم را به جایگاهی که شایسته است برساند و در این 
راه همه باید به او کمک کنند. بازیکن اسبق استقلال در پایان گفت: استقلال به آرامش 

و فضایی به دور از حاشیه و جنجال نیاز دارد تا بتواند به اهدافی که می خواهد برسد.

عضو مجمع فدراسیون فوتبال گفت: باوجود دو نامه فیفا و تاکید بر اصلاح اساسنامه 
انتخابات، شواهد نشان می دهد مسئولان فعلی فدراسیون دنبال  از برگزاری  قبل 

خریدن زمان هستند.
بحث برگزاری انتخابات فدراسیون فوتبال در تاریخ ۲۵ اسفند ابعاد جدیدی به خود 
گرفته است. فدراسیون جهانی فوتبال در دو نامه به فدراسیون کشورمان اعلام کرده 
که پیش از برگزاری انتخابات، ابتدا باید اساسنامه فدراسیون اصلاح شود. از سوی 
دیگر مسئولان فعلی فدراسیون بر موضع خود مبنی بر برگزاری انتخابات در تاریخ مقرر 

پافشاری می کنند.
سعید آذری مدیرعامل باشگاه فولاد و عضو مجمع فدراسیون فوتبال با اشاره به دومین 
نامه فیفا و تاکید دوباره بر اصلاح اساسنامه، گفت: به نظرم مسئولان فعلی فدراسیون 

تا فوتبال کشورمان را به تعلیق نکشانند، بی خیال نمی شوند. وقتی فیفا نامه اول را 
فرستاد، گفتم امکان ندارد این نهاد زیر بار انتخابات فدراسیون ایران برود بخصوص که 

قید »باید« را در نامه اش آورده بود.
مسئولان فدراسیون دنبال تعلیق فوتبال هستند

آذری ادامه داد: مسئولان فعلی فدراسیون می خواهند زمان بخرند و فکر می کنم 
عامدانه با این کارهای خود دنبال تعلیق فوتبال هستند در حالی که فیفا در دو نامه، 

جوابشان را داده است.
از نهادهای نظارتی هم با بنده صحبت شد

عضو مجمع فدراسیون فوتبال خاطرنشان کرد: اتفاقا این آقایان )مسئولان فدراسیون( 
گفته بودند آذری دنبال این است که مانع برگزاری انتخابات شود و از نهادهای نظارتی 

هم با بنده در این ارتباط صحبت کردند که گفتم اینطور نیست. ترسم این است که 
فوتبالمان به سمت تعلیق برود. شواهد نشان می دهد فدراسیون که در این فضا قرار 

گرفته است.
وی در پاسخ به این سئوال که نامه اش برای اصلاح اساسنامه فدراسیون به کجا رسید؟ 
گفت: ۱۰ نفر از مدیران باشگاه ها نامه ای نوشته ایم که آنرا امروز به فدراسیون تحویل 
می دهیم. این درخواست ۱۰ عضو مجمع است که باید به آن رسیدگی شود. فدراسیون 

هم زمان دارد و بیاید در مدت باقی مانده اساسنامه را اصلاح کند!
اگر وزارت اساسنامه را تایید کرده بود همه چیز تمام شده بود

عضو مجمع فدراسیون فوتبال درباره موضع وزارت ورزش در انتخابات، تاکید کرد: 
سکوت وزارت را نمی فهمم چون اگر وزارت ورزش آن موقع )سال ۲۰۱۹( اساسنامه 
اصلاح شده از سوی نمایندگان فیفا و کنفدراسیون آسیا را تایید کرده بود، الان همه 
چیز تمام شده بود. اینکه وزارت ورزش هم موضع نمی گیرد یک مقدار گیج کننده 
است. شاید می خواهند تلقی نشود که وزارت در کار فوتبال دخالت می کند. آنها باید 
اساسنامه را تایید می کردند. احساسم این است تحرکاتی از قصد رخ می دهد که فوتبال 

تعلیق شود.
شاید این فصل به پایان نرسد!

مدیرعامل باشگاه فولاد در بخش دیگری از صحبت هایش در خصوص تعطیل شدن 
مسابقات لیگ برتر به خاطر شیوع ویروس کرونا گفت: ما جزو اولین باشگاه هایی بودیم 
که درخواست تعطیلی لیگ را دادیم. سلامتی مردم بر همه چیز ارجح است. فوتبال را 
می شود بعدا هم بازی کرد. شاید دو ماه دیگر بازی ها برگزار شود. شاید هم مسابقات 
این فصل به پایان نرسد. باید شواهد را ببینیم و حقیقت را بگوییم. هرچند کنفدراسیون 
آسیا هم اعلام می کند قطعا لیگ قهرمانان را به پایان می رساند ولی این از دسترس 

همه خارج است.
لیگ تمام نشود مهم نیست

آذری ادامه داد: نمی خواهیم ایجاد بی اعتمادی کنیم ولی باید با مردم و مخاطبان 
فوتبال راستگو باشیم. اگر مسابقات هم برگزار نشود اتفاق مهمی نیست! فوتبال را 

همیشه می شود بازی کرد. چیزی که نمی توان برگرداند، سلامتی مردم است.
تابع وزارت بهداشت و مدیران بالادستی هستیم

وی درباره برنامه های باشگاه فولاد با تعطیلی لیگ یادآور شد: نامه ای به سازمان لیگ 
زده ایم که باتوجه به تعطیلی مسابقات، برنامه ها را اعلام کنند. آنها هم باید از وزارت 
بهداشت استعلام بگیرند. هنوز نمی دانیم این اپیدمی تا کجا پیش می رود و چطور 
می توان جلوی آنرا گرفت. تابع نظرات وزارت بهداشت و مدیران بالادستی هستیم. ۱۰ 
مسابقه دیگر در لیگ باقی مانده است و به آینده امیدواریم ولی بزرگترین امیدواری این 

است که مردمِ خوب ما بتوانند از این بحران بهداشتی جان سالم به در ببرند.
مدیرعامل باشگاه فولاد خوزستان در پایان درباره مطالبات افشین قطبی و دو بازیکن 
خارجی سال گذشته فولاد هم گفت: مطالبات همه را پرداخت کردیم و مشکلی در این 

زمینه نیست.

آذری مدعی شد؛

تا فوتبال را تعلیق نکنند بی خیال نمی شوند!

 ارسلان مطهری درگفت وگویی از آرزوهای بزرگش با پیراهن 
استقلال حرف زد و گفت: دوست دارم روزی گل قهرمانی 
استقلال را در فینال لیگ قهرمانان آسیا بزنم و برای هواداران 

این شادی را انجام دهم. 
استقلال  در  حضورش  از  زیادی  زمان  مطهری  ارسلان 
نمی گذرد اما در این مدت کم آنقدر برای آبی پوشان پایتخت 
بازیکن  به  که  زده  حساسی  گل های  و  کرده  بازی  خوب 

محبوب سکوها تبدیل شده است.
مطهری درباره حضورش در استقلال، شادی گل جالبش، 
مسابقات لیگ برتر، فرهاد مجیدی، لیگ قهرمانان آسیا و 

حضور علی فتح الله زاده در این باشگاه حرف زد.
متن گفت و گوبا مطهری در زیر از حضورتان می گذرد.

ارسلان مطهری خیلی زود در استقلال جا افتاد، 
فکر می کردی به این سرعت اتفاقات خوب برایت بیفتد؟
که  تیمی  در  بتوانم  تا  زیادی کردم  اما تلاش  نبود  راحت 
همیشه آرزوی پوشیدن پیراهنش را داشتم موفق باشم، من 
برایم  فنی  کادر  اعتماد  دارم.  اعتقاد  به چند چیز  همیشه 
اهمیت زیادی داشت، مربیان اعتماد کردند و این اعتماد تاثیر 
زیادی داشت تا بتوانم با اعتماد به نفس بیشتری در ترکیب 
استقلال به میدان بروم. بازیکنان در این راه به من کمک 
زیادی کردند و صد البته انرژی مثبت هواداران تاثیر داشت 
تا انگیزه ام برای درخشش در استقلال هزار برابر شود و البته 

چند موضوع دیگر هم تاثیر گذار بود.
و چی؟

اینکه می دانستم پیراهن چه تیم بزرگی را پوشیده ام،با خبر 
بودم استقلال ۴۰ میلیون طرفدار دارد و عنوان پرافتخارترین 
تیم ایران در قاره کهن را یدک می کشد و همه انتظار دارند تا 

عملکرد خوبی را داشته باشم.
بیایم  استقلال  به  وقتی می خواستم  بودی  گفته 
خیلی ها مصاحبه کردند و گفتند من در حد ذخیره های 

استقلال هم نیستم.
این مصاحبه ها موجود است اما من به دنبال این بودم تا 
نام نیکی از خودم در استقلال به جا بگذارم و بتوانم رضایت 
هواداران این تیم را جلب کنم. من اهداف بزرگ تری دارم و 

تلاش می کنم تا به رویاهایی که برای خودم دارم برسم.
رویایی  بازیکنی  هر  برای  درشهرآورد  گل   2 زدن 

دست نیافتنی است.
از این اتفاق حس غرور و خوشحالی می کنم اما فراموش 
نمی کنم کمک بازیکنان دیگر باعث شد تا این اتفاق خوشایند 
ثمر  به  گل  پایتخت ۲  بزرگ  شهرآورد  در  بتوانم  و  دهد  رخ 
برسانم. ای کاش این گل ها با پیروزی استقلال همراه می شد 
و به آنچه لیاقت و استحقاقش را داشتیم می رسیدیم و برنده از 
زمین خارج می شدیم. در بازی با پرسپولیس خیلی بدشانس 

بودیم که پیروزی را با تساوی عوض کردیم .
خیلی ها اعتقاد دارند استقلال شانس زیادی برای 

قهرمانی در لیگ برتر ندارد.

بینی  پیش  قابل  چیزی  فوتبال  در  کنیم  فراموش  نباید 
نیست. همواره اتفاقاتی در فوتبال رخ می دهد که هیچ کس 
به آن فکر هم نمی کند. هنوز ۱۰ هفته به پایان مسابقات لیگ 
برتر باقی مانده است و این احتمال وجود دارد تیمی لغزش 
کند و تیمی به رده های بالای جدول رسد. ما تا روز آخر لیگ 
برتر با تمام وجود به میدان خواهیم رفت و نهایت تلاش خود 
را به کار خواهیم بست تا استقلال را به جایگاهی که شایسته 

نامش است برسانیم.
در جام حذفی جدال سختی با سپاهان پیش رو دارید.
تیم های  بهترین  از  یکی  سپاهان  است،  دشواری  بازی 
لیگ برتر است اما برای این بازی برنامه های زیادی داریم و 
می خواهیم از سد این تیم بگذریم، جام حذفی میان بری 
است برای زودتر قهرمان شدن و نمی خواهیم این شانس 

بزرگ را از دست بدهیم.
در آخرین بازی خود در لیگ برتر شکست تلخی را 

مقابل گل گهر سیرجان متحمل شدید؟
روز بدشانسی استقلال در این بازی بود، فرصت های خوبی 
را برای گل زنی داشتیم اما از دست رفت و در میان ناباوری 
مغلوب شدیم.ولی عواملی دست به دست هم داد تا در این 

باخت بی تاثیر نباشد.
چه عواملی؟

استقلال بعد از بازی با ذوب آهن اصفهان نتوانست تمرین 

کند، شرایط جوی طوری بود که فقط یک جلسه تمرین در 
سالن بدنسازی داشتیم.یک روز قبل از بازی سوار هواپیما 
آمد.پس  پیش  مشکلاتی  چه  می دانید  خودتان  که  شدیم 
از ۷۰ دقیقه پروار به دلیل نقص هواپیما به فرودگاه مهرآباد 
برگشتیم.پرسش من این است وقتی مردم می خواهند سوار 
شود  گرفته  نظر  در  هواپیماها  بهترین  باید  شوند  هواپیما 
چرا که جان انسان ها در میان است، نگرانی مردمی که در 
هواپیما حضور داشتند باعث استرس ما شد. ساعت ۲۳ تازه 
به سیرجان رسیدیم و شام خوردیم، عدم استراحت کافی با 
فشارهای روحی و استرس هایی که به وجود آمد باعث شد تا 

نتوانیم از همه پتانسیل خود استفاده کنیم.
در لیگ قهرمانان آسیا شانس صعود دارید؟

استقلال به طور حتم از گروه خود صعود خواهد کرد، ما 
بلدی  عملکرد  که  کرده ایم  برگزار  رقابت ها  این  در  بازی   ۲
نداشتیم، قصد بهانه گیری ندارم اما شرایط در لیگ قهرمانان 
آسیا برای استقلال عادلانه نبود. در بازی با الشرطه شرایط 
برای ما وحشتاک بود و ما را از کمترین امکانات محروم کردند. 
یک تیم پیش از بازی رسمی باید در استادیوم محل برگزاری 
مسابقه تمرین کند اما این اتفاق رخ نداد. روزی که به زمین 
رفتیم تازه متوجه شدیم کیفیت ورزشگاه اربیل در حد لیگ 
محلات هم نیست. از روزی که به اربیل رفتیم مدام استرس 
داشتیم تا مبادا اتفاقی تلخ برایمان رخ دهد. داور در زمین با 

بازیکنان الشرطه در گوشی حرف می زد و انگار با آنها رفیق 
صمیمی است.

بازی با الاهلی باختید.
حق  که  دیدند  همه  و  فوتبالی  نبود  استقلال  شکست 
استقلال به راحتی پایمال شد.پنالتی روی علی دشتی نادیده 
و گل سالم من نادیده گرفته شد. استقلال از نظر فوتبالی به 
مراتب بهتر از حریف خود بود اما حیف که اتفاقات غیر فوتبالی 

ما از رسیدن به پیروزی محروم کرد.
هنوز حسرت گل زیبایت به الاهلی را می خوری؟

را  گل  این  حسرت  استقلال  هواداران  همه  بلکه  من  نه 
می خورند.پس از زدن این گل خوشحالی کردم و داور و کمک 
 داور هر دو گل را درست اعلام کردند اما نمی دانم چه شد که 
آفساید گرفتند. لب خط وقتی بهزاد غلامپور گفت داور گل 
را آفساید اعلام کرده است شوکه شدم و باور نمی کردم. این 
گل می  توانست یکی از گل های منتخب لیگ قهرمانان آسیا 

لقب بگیرد.
شادی گلت  که شبیه نواختن گیتار است حسابی 

مورد استقبال هواداران استقلال قرار گرفته است.
وقتی نوجوان بودم این شادی گل را یک بازیکن خارجی که 
نامش را فراموش کرده ام انجام داد. این شادی گل برایم جالب 

بود و آن را در ذهن سپردم تا روزی انجام دهم.
و استقلال بهترین جا برای نشان دادن این گیتار 

زدن پس از گل بود؟
یک بار در ذوب آهن این شادی گل را انجام دادم اما وقتی در 
استقلال گل زدم و و شروع به نواختن گیتار کردم متوجه شدم 
مورد توجه هواداران استقلال قرار گرفته است و تصمیم گرفتم 
آن را ادامه دهم. دوست دارم روزی گل قهرمانی استقلال را 
در فینال لیگ قهرمانان آسیا بزنم و برای هواداران این شادی 

را انجام دهم.
تا چه زمانی در استقلال می مانی؟

این  برای  ثمری  مثمر  مهره  کنم  احساس  که  زمانی  تا 
تیم هستم و می توانم برای استقلال کمک کنم. اگر روزی 
احساس کنم دیگر برای استقلال مفید نیستم از این تیم جدا 
خواهم شد. من سال ها بود دوست داشتم استقلالی شود و 
اگر این اتفاق رقم نخورد از طرف من کوتاهی صورت نگرفت. 
من هیچ وقت برای استقلال شرط نگذاشتم و همین چند ماه 

پیش که قرارداد بستم کوچک ترین حرف مالی نزدم.
نظرت  شد،  استقلال  مدیرعامل  فتح الله زاده 

چیست؟
به هرحال او یکی از مدیران شناخته شده فوتبال است که 
سال ها در این تیم مدیریت کرده و تجربیات فراوانی دارد و 

امیدوارم حضور وی اتفاقات خوبی را برای استقلال رقم بزند.
و فکر می کنی به تیم ملی دعوت شوی؟

آرزوی من پوشیدن پیراهن تیم ملی فوتبال است و امیدوارم 
این قدر در استقلال خوب بازی کنم که به تیم ملی دعوت 

شوم.

ارسلان مطهری: 

امیدوارم گیتار قهرمانی استقلال را بزنم

پیشکسوت فوتبال ایران با تاکید بر اینکه باید برای انتخاب رئیس فدراسیون دقت لازم را داشت گفت: مسئولان نباید اجازه بدهند فوتبال 
دست نااهل بیفتد.

رضا رجبی با اشاره به انتخاب علی فتح الله زاده به عنوان مدیر جدید باشگاه استقلال اظهار داشت: در گذشته هم بارها گفته بودم 
فتح الله زاده با این همه سابقه و تجربه نباید از چرخه مدیریتی باشگاه دور می ماند، در این ۶ سال هم دوری او باعث شد در حق تیم ما 
اجحاف شود. بخش عمده ای از دلایل دور نگه داشتن فتح الله زاده از استقلال را تقصیر افرادی می دانم که نمی خواستند موفقیت این 
تیم را ببینند. من در سال های اخیر بارها به این مسئله اشاره کرده و گفته بودم هیچ کس به اندازه فتح الله زاده نمی تواند به حل مشکلات 

باشگاه کمک کند.
وی افزود: همه آقایانی که در این سال ها به عنوان مدیر آمدند، متشخص و افراد بزرگی بودند اما مدیریت باشگاه استقلال ریزه کاری هایی 
دارد و مدیر این مجموعه باید بتواند همواره بحران ها را مدیریت کند؛ کاری که مدیران سال های اخیر در عمل نشان دادند توان انجام آن 

را ندارند.
بردوش کشیدن مشکلات استقلال کار یک نفر نیست

کاپیتان پیشین آبی پوشان تصریح کرد: حال و روز این روزهای استقلال خوب نیست. این تیم، زمین، امکانات، پول و سایر ابزار موفقیت 
را در حداقل ها دارد و آنچه زیاد دارد، بدهی، مشکلات و بحران است. برای برون رفت از این شرایط، همه باید دست به دست هم دهند. 

فتح الله زاده به تنهایی نمی تواند بار این مشکلات را بر دوش بکشد. 
رجبی گفت: کادر فنی امروز این تیم جوان، مستعد، جویای نام و صاحب آینده است اما آنها باید از تجارب گذشتگان خود و پیشکسوتان 
استفاده کنند؛ همانطور که در پرسپولیس این اتفاق افتاده و قدیمی ها و پیشکسوتان در کنار باشگاه، مدیریت و کادر فنی هستند و 

تجاربشان را با آنها به اشتراک می گذارند.
مربی پیشین استقلال در خصوص انتخابات پیش روی فدراسیون فوتبال بیان کرد: متأسفانه برای انتخاب رئیس جدید فدراسیون فوتبال، 
کار از رقابت  گذشته و به جنگ رسیده است. در این جنگ تمام عیار عده ای که واجد شرایط نیستند و صلاحیت حضور در چرخه مدیریتی 
فوتبال را ندارند، نه تنها خود را محق تر از دیگران می دانند، بلکه با ابزار غیرمتعارفی که در دست دارند، شانسشان را افزایش داده اند که این 

نه تنها به بهبود حال فوتبال ما در آینده کمک نمی کند بلکه باعث ادامه سیر نزولی فوتبال ما در رده ملی و باشگاهی خواهد شد. 
وی تأکید کرد: به عنوان پیشکسوت فوتبال از نهادهای نظارتی درخواست دارم با دقت بیشتری انتخابات فدراسیون را رصد کرده و اجازه 
ندهند کار به دست نااهل بیفتد. فوتبال ما به اندازه کافی چوب سوءمدیریت را خورده است. سکان آن باید به دست افرادی بیفتد که توان 

اداره آن را داشته باشند.
پیشکسوت فوتبال خاطرنشان کرد: این بهترین شاهدی است که از غیب می رسد و ادعای بالای مرا ثابت می کند که باید نظارتی بر 
انتخابات فوتبال صورت گیرد تا در چهار سال آینده مدیرانی شایسته و اصلح سکان این فوتبال را در دست بگیرند. در یک جمله می گویم 

»امروز حال فوتبال ایران خوب نیست، مردم از آن لذت نمی برند و دورنمای خوبی برای این فوتبال متصور نیستند«.

مربی تیم فوتبال پرسپولیس می گوید برای مربی گری تیم ملی با او صحبت شده اما درباره این موضوع باشگاه پرسپولیس باید 
تصمیم بگیرد. 

کریم باقری در گفت وگو با ایسنا، درباره وضعیت تیم فوتبال پرسپولیس اظهار کرد: نیم فصل دوم بازی های سختی داشتیم چون باید 
به مصاف تیم های بالای جدول می رفتیم اما سعی کردیم بازی های خوبی به نمایش بگذاریم و نتایج لازم را کسب کنیم. از زمانی که 
آقای گل محمدی آمدند، شرایط بهتر شده و توانستیم مقابل تیم های رقیب نتایج لازم را بگیریم. الان هم در جدول فاصله خوبی با تیم 
دوم داریم اما این دلیل نمی شود که از الان خودمان را قهرمان بدانیم. از الان نباید ساز قهرمانی بنوازیم چون ٩بازی دیگر باقی مانده 

است و باید در آن ها هم نتایج لازم را بگیریم تا قهرمان شویم.
وی درباره عملکرد خط دفاع پرسپولیس و اینکه انتقاداتی به عملکرد برخی بازیکنان در کار دفاعی مطرح می شد، گفت: در همه 
تیم ها گاهی بازیکنان اشتباه می کنند و یا روز خوبی را پشت سر نمی گذارند. گاهی تیم روز خوبی را پشت سر نمی گذارد اما این دلیل 
نمی شود که بگوییم آن تیم کلا ضعیف کار می کند. با این حال تمام بازیکنان پرسپولیس تلاش می کنند بازی به بازی پیش بروند و 

نتایج خوبی کسب کنند.
باقری در بخش دیگری از صحبت های خود به نتایج پرسپولیس در لیگ قهرمانان آسیا اشاره کرد و گفت: در لیگ قهرمانان آسیا همه 
تیم ها با قدرت ظاهر می شوند و کار واقعا سخت است. ما شروع خوبی در این رقابت ها نداشتیم اما قطعا تلاش می کنیم تا نتایج خوبی 
بگیریم و از گروه صعود کنیم. باید بازی به بازی پیش برویم. البته فعلا که بازی ها لغو شده و اصلا معلوم نیست آیا برگزار می شود یا خیر.
او در ادامه درباره تعطیلی دیدارهای لیگ برتر که برای جلوگیری از شیوع کرونا انجام شده، اضافه کرد: بازی های هفته بیست ودوم 
را لغو کردند و معلوم نیست در آینده چه اتفاقی رخ خواهد داد! ما هم نمی دانیم تمرین کنیم یا تمرینات خودمان را تعطیل کنیم!؟ 
همه تیم ها آواره و سرگردان هستند. کسانی که تصمیم میگیرند باید اعلام کنند دقیقا لیگ تا چه زمانی تعطیل است و چه زمانی 
مسابقات برگزار می شود تا تیم ها هم بر اساس آن زمان تمرینات خود را برنامه ریزی کنند. برای جلوگیری از شیوع کرونا بازی ها را 
لغو کردند اما ما که تمرینات خودمان را انجام میدهیم. هر روز ٣٠ الی ۴٠ نفر جمع می شوند تا تیم تمرینات پیگیری شود. آیا اینگونه 

ویروس شیوع پیدا نمی کند؟
باقری درباره اینکه گفته می شود لیگ مهندسی شده و می خواهند پرسپولیس قهرمان شود، گفت: بدون سند که نمی شود حرف 
زد! سه سال پرسپولیس قهرمان شده اما می گویند مهندسی کردند! هر کسی سندی دارد ارائه کند. فوتبال ما کمیته انضباطی دارد 
و هرکسی دلایل و یا سندی دارد باید به آنجا ارائه کند. من از بازیکنان خواستم به این مسائل فکر نکنند و فقط روی نتایج تیم تمرکز 

داشته باشند. درباره این موضوعات مدیریت باشگاه باید رسیدگی کند و نباید بازیکنان و یا کادر فنی به آن ورود کنند.
وی در پایان در پاسخ به این سوال که آیا برای مربیگری تیم ملی و دستیاری اسکوچیچ با او صحبتی شده است یا خیر، گفت: با 
من صحبت کردند اما من همه چیز را به تصمیم باشگاه پرسپولیس سپردم. باشگاه باید درباره این موضوع تصمیم بگیرد چون من با 

پرسپولیس قرارداد دارم.

یک پیشکسوت فوتبال ایران :

مسئولان نباید اجازه بدهند فوتبال دست نااهل بیفتد
کریم باقری: 

هرکسی از مهندسی لیگ حرف می زند، سند ارائه کند
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نمایندگان ملت نباید ملت را رها کنند 

خواب زمستانی مجلس؟!

آقای علی لاریجانی که بیش از یک دهه است در مجلس به عنوان رئیس حضور دارد، در 
زمره سیاستمداران خوش نام به حساب می آید. او در دوره جدید مجلس نامزد انتخابات 
نشد و فقط این چندماه آینده را به عنوان رئیس در پارلمان حضور خواهد داشت. آنچه 
این روزها در بهارستان می گذرد بسیار قابل تأمل است. اگرچه که عادت کرده ایم وقتی 
رسانه ای یا شخصیتی نقدی را به نهاد و سازمان و فردی وارد می کند، بلادرنگ آن را در 
قالب رقابت های سیاسی یا خصومت های شخصی تلقی کنیم اما واقع قضیه آن است که 
آن چه در این متن می آید حرف مردم است و بس. اگر در بین این نمایندگان محترمی که در 
پارلمان حضور دارند کسانی باشند که در این مدت در میان مردم حضور داشته اند)که حتما 
درباره همه نمایندگان محترم این فرض صدق می کند( حتما تأیید می کنند که این حرف ها 

که گفته خواهد شد درددل مردم است.
به مجلس دهم نقدها و ایرادهایی وارد است در کنار خدماتی بیشماری که البته وجود 
داشته است. اگر از ضعف مجلس در بعد نظارت در ماجراهایی مثل افزایش ناگهانی 
قیمت خودرو، دلار، ارز یا بی کفایتی برخی مدیران که می شد از ابزار نظارتی مجلس برای 
کارآمدکردن آن ها بگذریم از حال و روز این روزها نمی توان گذشت. مردم نگران اند و البته 
نگرانی شان به حق است. موج گسترش بیماری کرونا از یک سو آن ها را دچار نگرانی کرده 
و از جانب دیگر بی کفایتی و ناکارآمدی و فساد و احتکار در توزیع اقلام مربوط به بهداشت 
مردم نگرانی مردم را دوچندان کرده است. قبل از گشودن زبان به گلایه حتما باید از 
زحمات کادر پزشکی و پرستاری کشور که جان خود را برای کنترل این بیماری به خطر 
انداخته اند، تشکر کنیم. اما از این که بگذریم چند سوال ذهن مردم را درگیر خود کرده 
است که حتما علی لاریجانی به عنوان رئیس مجلس بهترین فردی است که می توان به 

آن ها پاسخ دهد.
۱.آقای رئیس اول بفرمایید فرق مجلس با سایر ادارات دولتی و غیردولتی که این روزها 
در سخت ترین شرایط بهداشتی همچنان غیورانه به کار خود ادامه می دهند با مجلس 
چیست؟ چرا مجلس که سه روز در هفته جلسه دارد باید تعطیل شود اما دیگران باید به 

خدمات دهی به مردم بپردازند؟ 
۲.تعطیلی مجلس درست در زمانی که بعد نظارتی باید بر سر کار باشد، چه توجیهی 
دارد؟ به یک معنا اگر چه که ستاد کرونا این را درخواست کرده اما این درخواست می شد با 

مقاومت مجلس به دلیل شزلیط خاص این روزها مواجه شود.
۳.آیا اگر نمایندگان بر سر کار بودند و جلسه فوق العاده تشکیل می دادند، جدا از بعد 

نظارتی نمی توانستند مصوبات فوریتی برای بهبود وضعیت فعلی داشته باشند؟
۴.حالا که کسب وکار مردم به دلیل مسائل بهداشتی کساد شده است، آیا نمایندگان 

نمی توانستند طرح هایی را برای تسکین وضعیت اقتصادی مردم بیچاره مصوب کنند؟
۵.تعطیلی مجلس درست در زمان بررسی بودجه ؟

۶.تصاویر توزیع کیف های حاوی اقلام بهداشتی مانند ماسک و ژل ضدعفونی کننده بین  
نمایندگان مجلس بسیار دردآور، ناراحت کننده و ناشایست بود. آیا خون نمایندگان آن قدر 
رنگین شده که مردم حتی یک ماسک هم نمی توانند بخرند اما آن ها باید با خیال راحت با 

کیفی حاوی از اقلام بهداشتی راهی منزل شوند.
آقای دکتر! لطفا همین الان اگر این مطلب را خوانده اید یا به گوش شما رسانده اند، تلفن 
خود را بردارید و از نمایندگان بخواهید به خانه ملت بازگردند یا از ابزارهای فضای مجازی که 
حتی مدارس ابتدایی هم در حال استفاده از آنها برای عقب نماندن دانش آموزان ازتحصیل 
هستند بهره جسته و جلسات را به صورت ویدئو کنفرانس تشکیل دهید . وطایف را گروه 
به گروه تقسیم کنید و تکلیف موارد معطل مانده را مشخص کنید.  اگر نمایندگان ملت در 
چنین اوضاعی مردم را رها کنند، حافظه تاریخی ملت آن ها را فراموش نخواهد کرد. لطفا 

در این مورد فکری کنید.

رهامی: انتخابات ۹۸ بی ثمری شعسا را نشان داد؛
 باید به شورای هماهنگی جبهه اصلاحات برگردیم

در  اصلاح طلب  سیاسی  فعال  یک   
واکنش به اظهارات مشاور رئیس دولت 
اصلاحات مبنی بر اینکه انتخابات دوم 
اسفند فرصتی بود برای انحلال شورای 
می گوید:  احزاب،  سیاست گذاری 
موضع ایشان شخصی است. اما در هر 
صورت عملکرد شورای سیاست گذاری 
به  حقیقی،  اشخاص  پررنگ  حضور  و 
نهایت،  در  شد  منجر  احزاب  تضییع 
از  شورای هماهنگی جبهه اصلاحات 
این موضوع  که  کار خارج شد  دستور 

نقض غرض بود. 
حجت الاسلام محسن رهامی درباره 
مشاور  ناصری،  عبدالله  اخیر  مواضع 
رئیس دولت اصلاحات مبنی بر اینکه 
احزاب  و  سیاست گذاری  شورای  انحلال  برای  بود  فرصتی  اسفند  دوم  انتخابات 
اصلاح طلب دیگر نمی توانند ائتلاف فراگیر داشته باشند، به ایرناپلاس می گوید: 
شورای سیاست گذاری نهاد دائمی نبود و برای سروسامان دادن به انتخابات ها و 
اعضای حقیقی که در مناسبات مؤثر بودند، تشکیل شد. این شورا یک بار در انتخابات 
۹۴ با ترکیب خاصی تشکیل شد، بار دیگر هم برای شورای پنجم مأموریتش تمام شد. 
درواقع انتقادات به شورای سیاست گذاری هم با ترکیب لیست شورای شهر پنجم و 
حضور بالای اشخاص حقیقی در شورای سیاست گذاری شروع شد. به طوری که در 
شورای پنجم از ۲۱ نفر، بعضی از احزاب هفت سهمیه داشتند و بعضی حتی یک 

سهمیه هم نداشتند. 
رهامی همچنین ادامه می دهد: در انتخابات مجلس یازدهم، بسیازی از احزاب 
تأثیرگزار اعتراض داشتند. بنابراین شورای سیاستگذاری سوم به صورت اجماعی 
تشکیل نشد. افراد حقیقی خیلی بیشتر شد و باعث شد احزاب معترض شرکت 
نکنند. چراکه بعد از خروج ترامپ از برجام و ناموفقیت های دولت و نارضایتی هایی که 
از عملکرد دولت پیش آمد، مردم احساس می کردند وعده وعیدهای دولت پوچ بوده، 
بنابراین شورای سیاست گذاری سوم سرمایه اجتماعی خود را از دست داد. درواقع 
شورای سوم از همان ابتدا نتوانست کاری بکند و بعد هم که طرح سرا مطرح شد، 

انتقادات جدی ای به آن وارد شد.
این عضو شورای عالی اصلاح طلبان معتقد است تجربه مجلس یازدهم نشان داد 
دپو کردن اشخاص حقیقی در شورا و حضور کمرنگ احزاب، نتیجه بخش نیست و 
نتیجه آن وضعیت فعلی است. پس ما باید به شورای هماهنگی جبهه اصلاحات 
برگردیم و احزاب را تقویت کنیم. افراد حقیقی هم که می خواهند حضور داشته باشند 

یا وارد احزاب شوند و یا حزب تشکیل دهند.
رهامی همچنین خبر می دهد که در حال حاضر ۳۰ حزب اصلاح طلب موجودیت 
دارند، یعنی در فاصله مجلس یازدهم ما به نزدیک به ۱۲ حزب جدید که همگی 
به نوعی شاخه هایی از احزاب قدیمی بودند، رسیدیم. بنابراین الان تمامی افراد 
تأثیرگزار سیاسی که گفته می شود وزنه اصلاحات هستند و باید حضور داشته باشند، 

متشکل هستند.
او در ادامه می گوید: البته موضع آقای ناصری شخصی است و ایشان فکر می کنند 
صاحب اصلاحات هستند. اما مسئله شورای سیاست گذاری این بود که پاسخگو 
نبود. یعنی شورای سیاست گذاری لیست ارائه می کرد و بعد از انتخابات به خانه 
می رفت و کسی درباره کاندیدایی که به مجلس رفتند مسئولیت نداشت. درصورتی 
که این موضوع به تضییع احزاب و از دستور خارج شدن شورای هماهنگی جبهه 

اصلاحات بود که این موضوع نقض غرض بود.
این عضو شورای هماهنگی جبهه اصلاحات همچنین توضیح می دهد: حرف این 
است که مسئولیت معرفی یک فرد با حزب باشد و همه مسئولیتش را برعهده بگیرد. 
همانطور که در شورای پنجم اتفاق افتاد. بنابراین به نظر من باید به سمت شورای 
هماهنگی برگردیم. البته  احزابی مثل کارگزاران در این انتخابات که لیست دادند به 
وظیفه خود عمل کردند چون احزاب باید در انتخابات ها فعال باشند و اتفاقاً فعالیت 

آنها در چارچوب حزبی و مصوبات شورای عالی بود.
این فعال سیاسی اصلاح طلب در ادامه تصریح می کند: در مجلس دهم هم بسیاری 
از کاندیداهای احزاب ردصلاحیت شده بودند اما شورای عالی لیست داد. پنجاه 
درصد نمایندگان موجود تهران که در مجلس یازدهم تأیید صلاحیت شده بودند همان 
کسانی بودند که شورای سیاست گذاری در لیست مجلس دهم گذاشته بود. این ۱۵ 
نفر را که می توانستند در لیست بگذارند و تعداد دیگری مانند آقای مجید انصاری و 
غیره را اضافه کنند! این کار منطبق با کار تشکیلاتی بود. در آبان ۹۸، برحسب مورد 
احزاب موضع گرفتند اما شورای سیاست گذاری در آبان ۹۸ و دی ماه ۹۶ تکلیفی 

برای احزاب نکرد که بر چه خطی حرکت کنند.

غفوری فرد، عضو شاخص جبهه پیروان و نماینده ادوار مجلس می گوید: به احتمال 
خیلی خیلی زیاد در انتخابات ریاست جمهوری با رای بسیار بالایی نامزد اصولگرایان 

رای خواهد آورد.
کیاوش حافظی: حسن غفوری فرد، چهره شاخص اصولگرا که در سوابق خود از 
استانداری گرفته تا وزارت و مشاورت رئیس جمهور و نمایندگی را به ثبت رسانده معتقد 
است این عملکرد ضعیف اصلاح طلبان بود که باعث شکست سنگین شان در انتخابات 

اخیر مجلس شده است.
کاندیدای ریاست جمهوری در انتخابات سال ۸۰ معتقد است اگر میزان مشارکت در 
انتخابات دوم اسفند بالاتر از ۴۲درصد بود، با وجود آنکه احتمالا اصلاح طلبان کرسی 
های بیشتری را به دست می آوردند اما باز هم اکثریت مجلس از آن اصولگرایان می شد. 
به گفته غفوری فرد اصولگرایان حالا بیشتر از ۱۶ میلیون رایی را دارند که در انتخابات 
ریاست جمهوری ۹۶ به نام ابراهیم رئیسی در صندوق ها ریخته شد. او پیش بینی می 
کند انتخابات ریاست جمهوری ۱۴۰۰ هم به نام یک اصولگرا رقم بخورد و قالیباف هم به 

احتمال بسیار زیاد ریاست مجلس را در اختیار بگیرد.
متن گفت و گوی با حسن غفوری فرد، عضو جبهه پیروان خط امام و رهبری را در ادامه 

بخوانید؛
آقای غفوری فرد! تحلیل تان را از نتیجه انتخابات مجلس یازدهم بفرمایید، 
فکر می کنید بدنه رای اصولگرایان پای صندوق آمدند و به آنها رای دادند یا آنکه 

در غیاب رقیب اصلاح طلب بود که این نتیجه رقم خورد؟
سطح مشارکت نسبت به دوره های قبل یک مقدار پایین تر بود که فکر می کنم دلایل 
مختلفی برای آن وجود دارد. یکی هراسی است که در بین مردم درباره کرونا ایجاد کردند. 
دوم شایعاتی بود که شب انتخابات مثل فوت آقای شجریان پخش کردند که اینها بر روی 

روحیه مردم تاثیر منفی داشت. 
شایعه فوت شجریان و ترس از کرونا بر میزان مشارکت تاثیر داشت

شایعه درگذشت استاد شجریان ساعت ۱۱ شب روز انتخابات یعنی نیم ساعت مانده به 
پایان زمان رای گیری پخش شد. 

نه از شب قبل بود. این شایعه شب قبل از انتخابات پخش شد. 
یعنی پایین بودن درصد مشارکت را فقط بخاطر کرونا و شایعه درگذشت 

استاد شجریان می دانید؟ 
نه عوامل مختلفی نقش داشت، یکی از آن دلایل این شایعات بود. دیگری ترسی که 
در ارتباط با کرونا در دل مردم ایجاد کردند بود. این شایعات تاثیر بسیار منفی بر روی 
کل مردم داشت.  گروه های اصلاح طلب نیز اعلام کرده بودند ما نمی آییم یا می آییم و 
لیست نمی دهیم. در صورتی که بسیاری از این ها با حقیقت فاصله فراوان داشت. از ۳۰ 
نفر نمایندگان اصلاح طلب تهران ۲۲-۲۳ نفر تایید صلاحیت شده بودند. بنابراین اینکه 
ما هیچ کس را نداریم حرفی کاملا خلاف واقع بود. در تهران حداقل ۲۳ نفر از لیست 

قبلی آنها حضور داشتند و تایید صلاحیت شده بودند. 
برای مبارزه با کرونا همه گروههای سیاسی به مردم روحیه بدهند

آنها دائما اعلام می کردند که انتخابات تشریفاتی است. این ها اثر منفی داشت و 
متاسفانه باعث تفرقه در بین مردم شد؛ مردمی که هم در تشییع جنازه سردار قاسم 
سلیمانی و هم در ۲۲ بهمن با آن شور شرکت کرده بودند با این شایعات یک مقدار 
ترسیدند. اما اگر به روحیه ای که مردم برای ۲۲ بهمن یا حرکت خودجوش تشییع جنازه 
شهید سلیمانی داشتند صدمه وارد نمی شد، حتما آن شور برای مجلس هم وجود می 
داشت. اما این صحبت ها که "انتخابات معنی ندارد"، "ما هیچ کس را نداریم"، "رد 
صلاحیت کردند" و "انتخابات تشریفاتی است" بسیار تاثیرگذار بود، آن هم در زمانی که 
بیشتر از همیشه به وحدت احتیاج داریم. مخصوصا این موضوع کرونا الان جهانی شده 
و همه نیروها باید به مردم روحیه دهند و آنها را به فعالیت، کمک، یکپارچگی و وحدت 

تشویق کنند. 
فکر می کنید مساله کرونا را بعضی جریان های سیاسی عامدانه مطرح کرده 

بودند؟
من نمی توانم چنین چیزی بگویم اما هرکس که آن را عالمانه یا غیرعالمانه مطرح کرد 
تاثیر داشت. توجه کنید که بعد از گذشت یک ماه از شیوع کرونا، آماری که داده می شود 
حدود ۷۰ نفر است. بزرگ کردن این مسائل اگر بر روحیه مردم تاثیر منفی نداشته باشد 
قدرت بدن را کاهش می دهد. اگر فردی با شادی و نشاط با بیماری رو به رو شود قاعدتا 

بهتر می تواند با آن مقابله کند تا با روحیه ترس و ناامیدی. بنابراین این موضوع هم در 
انتخابات و هم بعد از انتخابات تاثیر داشت. 

الان که انتخابات گذشته است اما حداقل کسانی که به استقلال، یکپارچگی و تمامیت 
ارضی قائل هستند باید دست از این تزریق ترس و ناامیدی به جامعه بردارند و مردم را 
تشویق کنند و به آنها روحیه دهند. گروه های مرجع سیاسی چه اصلاح طلب و چه 
اصولگرا باید کمک کنند و مردم را در این شرایط تشویق کنند تا مردم با این مشکل که 
مشکل جهانی است فعالانه برخورد کنند تا مشکل حل شود. وگرنه انتخابات گذشته 
و نمی شود با آن کاری کرد. اما بالاخره الان مملکت باید ادامه پیدا کند و حضور مردم 
در صحنه به خصوص در این شرایط که آدم وجهه های خوبی از فداکاری هم می بیند 

تشویق و آگاه شوند و آنها آینده را بسازند. 
مشارکت در انتخابات مجلس بالای ۵۰ درصد بود اگر...

اگر عواملی که می گویید نبود میزان مشارکت چقدر فرق می کرد؟
من قبلا پیش بینی کرده بودم که مشارکت بالای ۵۰ درصد می شود.  

آقای غفوری فرد هم 7۰ درصد بالای ۵۰ است و هم ۵۱ درصد! مشخص تر 
منظورتان را بفرمایید.

انتخابات ریاست جمهوری و مجلس با هم فرق دارد. مشارکت در انتخابات ریاست 
جمهوری معمولا همیشه بالای ۷۰ درصد است چون رای دادن ساده تر است و تاثیر 
آن هم بیشتر دیده می شود. اما میانگین مشارکت در مجلس بین ۵۰ تا ۶۰ درصد بوده. 
من فکر می کنم اگر مردم با همان روحیه ای که در راهپیمایی بسیار زیبای ۲۲ بهمن 
و حرکت خودجوش بیست و چند میلیونی تشییع پیکر سردار سلیمانی داشتند در 
انتخابات حضور می داشتند و شرایط حفظ می شد، مشارکت بالای ۵۰ درصد می بود. 
اگر بالای ۵۰ درصد بود فکر می کنید نتیجه انتخابات با آنچه الان شاهد آن 

هستیم چه فرقی داشت؟
من قبلا گفته بودم که بخاطر تجربه مجلس دهم، پس از این مجلس اصولگرا خواهد 
بود. دیدیم که مردم به اصلاح طلب ها رای ندادند و سرلیست اصلاح طلبان در تهران 

۶۰ هزار رای آورد. 
اگر مشارکت بالاتر بود اصلاح طلبان در شهرستان ها شانس داشتند 

این سوال را از این جهت پرسیدم که جریان اصلاح طلب می گوید هر وقت 
مشارکت در انتخابات بالا باشد نتیجه به نفع این جریان است. اگر چیزی که شما 
می گویید رخ می داد و مشارکت بالاتر از وضعیت کنونی بود، فکر می کنید آنها 

می توانستند کرسی های بیشتری به دست بیاورند؟
احتمال آن بود. اما به نظر می آمد وحدتی که در آخرین لحظات در اصولگرایان اتفاق 
افتاد، در تهران این نتیجه ۳۰ – صفر به دست می آمد. حالا ممکن بود در شهرستان ها 
افراد بیشتری از اصلاح طلبان وارد مجلس می شدند. در تهران فاصله از ۶۰ هزار رای با 
یک میلیون و ۳۰۰ هزار رای بود که فاصله خیلی زیادی است. با حضور بیشتر اصلاح 
طلبان نتیجه بهتری نمی توانستند بگیرند. مثلا با ۱۰ درصد نمی شد این فاصله را پر 
کرد. اما در شهرستان ها این امکان وجود داشت که افراد بیشتری بیایند. من می گویم در 
هر شرایطی هر چقدر شرکت می کردند باز هم اکثریت قاطع مردم از آن اصولگرایان بود. 

بر ۱6 میلیون رأی اصولگرایان در انتخابات ۹6 افزوده شده است
در انتخابات قبلی جریان اصولگرا ۱6 میلیون رای داشت. الان آن تعداد 
رای در این انتخابات حضور داشتند؟ فکر می کنید آن ۱6 میلیون رای تغییری 

– افزایش یا کاهش – داشته است؟ 
همانطور که عرض کردم بحث ریاست جمهوری با مجلس فرق می کند. اما فکر 
می کنم آن ۱۶ میلیون رای هست و به آن اضافه هم شده است. یعنی اگر همین الان 

انتخابات ریاست جمهوری برگزار می شد نتیجه بیشتر به نفع اصولگرایان بود. 
به احتمال خیلی خیلی زیاد یک کاندیدای اصولگرا پیروز انتخابات ۱4۰۰ 

است
در واقع این اتفاق را یک فتح سنگر به سنگر می دانید و فکر می کنید که 

اصولگرایان در انتخابات ۱4۰۰ هم پیروز خواهند شد؟ 
بله. من به احتمال خیلی خیلی زیاد می گویم در انتخابات ریاست جمهوری با رای 

بسیار بالایی نامزد اصولگرایان رای خواهد آورد. 
از لیست امید آبی برای مردم گرم نشد

آقای غفوری فرد! چیزی که ما در انتخابات مجلس می دیدیم این بود که به 

جای استفاده از کلمه اصولگرا از کلمه انقلابی استفاده می شد. آیا این می تواند به 
آن معنا باشد که زمان تغییر و بازسازی جریان اصولگرا رسیده است؟ 

من فکر می کنم مجلس یازدهم به اصول  و شعارهای اولیه انقلاب بیشتر پایبند باشد و 
بیشتر به آن توجه داشته باشد. خواست مردم هم این بوده است. به هرحال مجلس دهم 
خیلی موفق نبود. برخی اصلاح طلبان هم معتقدند که اگر نگوییم مجلس دهم ضعیف 
ترین مجلس اما یکی از ضعیف ترین مجالس بوده است و از لیست امیدی که مردم به آن 

امید داشتند خیلی آبی گرم نشد.
من هم معتقدم که خوب است که در مجلس یک اقلیت قوی اصلاح طلب حضور 
داشته باشد و اینکه همه اصولگرا باشند را خیلی مفید نمی دانم. به هرحال به رای مردم 
هم باید احترام گذاشت. در این انتخابات هیچ یک از آن ۳۰ نفر دوره قبل رای نیاورد و 
سرلیست آنها کمتر از ۷۰ هزار رای آورد. الان هم اصولگرایان و هم اصلاح طلبان باید 
آن را یک بررسی و تحلیل کنند. اولا اصولگرایان باید از مردم تشکر کنند و ثانیا نسبت 
به شعارهایی که دادند تعهد داشته باشند. رسانه ها هم این را بخواهند که انتخابات 
با این همه مشکلات  تمام شده و الان وقت رفاقت است و اصلاح طلب و اصولگرا 
داخلی و خارجی در کشور وحدت داشته باشند. همه کسانی که به استقلال و تمامیت 
ارضی کشور علاقه دارند حتی اصولگرایان هم انتقاد از خود داشته باشند؛ به هرحال 

اصولگرایان هم نسبت به دوره قبل رای پایین تری آوردند. 
اگر مشارکت مردم کاهش پیدا کند نه به نفع اصلاح طلبان است و نه به نفع اصولگرایان. 
بنابراین هردو جریان باید تلاش کنند که در انتخابات آینده ریاست جمهوری مشارکت 
بالاتر و رقابت جدی تر باشد. از نظر آماری هر چقدر تعداد مشارکت کنندگان بالاتر باشد 
احتمال خطا کم تر خواهد بود. باید تلاش کنیم که مشارکت در انتخابات بعدی را به 

بالای ۷۰ درصد برسانیم. 
به احتمال زیاد قالیباف رئیس مجلس می شود

وقتی در انتخابات یک جریان سیاسی با اکثریت بسیار بالا پیروز می شود مشاهده می 
کنیم گروه هایی از درون خود آن جریان تشکیل می شود و انشقاق پیدا می کنند. به ویژه 
ما در این انتخابات شاهد جریانی تحت عنوان نواصولگرا بودیم. آیا این جریان می تواند 
در مقابل جریان اصولگرا قرار بگیرد؟ سابقا هم مشاهده شد که آقای قالیباف که ایده 
تشکیل جریان نواصولگرایی را مطرح کرده بود انتقادات تندی به جریان اصولگرا داشت. 
آقای قالیباف نفر اول لیست تهران و بالاترین رای را در کل کشور آورده است. او با 
احتمال خیلی خیلی زیاد رئیس مجلس آینده خواهد بود. در این شرایط بحث های 
قبلی که موقع انتخابات می شود با بحث اینکه فردی در جایگاه ریاست قرار بگیرد و 
وظیفه اش اداره مجلس باشد فرق میکند. رئیس جمهور شعارهایی می دهد اما وقتی 
انتخاب می شود رئیس جمهور همه کشور است نه رئیس جمهور گروهی که به آن رای 
داده اند. او حتی رئیس جمهور کسانی است که اصلا رای نداده اند. همانطور که رئیس 
جمهور، رئیس جمهور همه کسانی است که شناسنامه ایرانی دارند، رئیس مجلس هم 

رئیس مجلس آنهاست. 
اگر آقای قالیباف رئیس مجلس شود قاعدتا باید اینطور باشد. اما صحبت من فقط 

درباره ایشان نیست بلکه درباره بدنه نواصولگرایی هم صدق می کند.
اولین وظیفه برای بدنه یک جریان این است که وحدت ایجاد کنند و شعارهای تفرقه 
انگیزانه ندهند. با اصول وحدت و یکپارچگی هم مجلس را اداره کنند و هم  مشکلات 
کشور را حل کنند. همه این ها مقدمه برای حل مشکلات مردم است. الان مشکل مردم 
در این شرایط مشکلات معیشتی است. اگر همین مشکل کرونا حل نشود ضربه سختی 
به کشور خواهد زد که تا الان هم ضربه زده است؛ الان نزدیک عید است و خیلی از 
اصناف مشکل دارند. الان وقت این نیست که گروه بندی و دسته بندی ها به خصوص 
از طرف رئیس مجلس به وجود بیاید. به خصوص رئیس مجلس و هیات رئیسه مجلس 

وظیفه اداره مجلس قانونی را دارند. 
وحدت اصولگرایان دیر و زود داشت اما سوخت و سوز نداشت

در ارتباط با شورای ائتلاف جریان اصولگرا به نظر می رسید با دادن یک سری 
سهم ها توانست به تصمیم قطعی در انتخابات برسد. آیا اصولگرایان نباید فکری 

به حال لیدری این جریان کنند؟
در این انتخابات خوشبختانه از یک سال قبل برنامه ریزی و کار خیلی خوبی انجام 
شد. مقدمات یک ساختار جدید ریخته شده است که من امیدوارم اصولگرایان در آینده 
با اصلاح مشکلات و جزئیات بتوانند به فرمول جدیدی برسند. وحدت این دوره هم  دیر 
و زود داشت اما سوخت و سوز نداشت  و در آخرین لحظه وحدت بسیار خوبی ایجاد 
شد که من واقعا تبریک می گویم و از خیلی از افراد تشکر می کنم چرا که خیلی از افراد 
داوطلبانه از لیست کنار رفتند تا این وحدت انجام شود. من به همه آنها که شرکت کردند 
و آنهایی که داوطلبانه کنار رفتند تبریک می گویم. من این وحدت را یک فریضه بسیار 

زیبایی می دانم. 
اصولگرایان هیچگاه خود را از روحانیت جدا نمی کنند

طیف  که  است  روحانیت  جامعه  بحث  دارد  وجود  که  مباحثی  از  یکی 
نواصولگرا خیلی قائل به محوریت این تشکل روحانی نیست. فکر نمی کنید این 

شیخوخیت می تواند پاسخگوی اختلافات باشد؟
اصولگرایان همیشه از اول انقلاب با پرچم روحانیت بوده اند. هیچ وقت خودشان 
را از روحانیت جدا نکرده اند. در هر صورت گاهی بحث ها و زاویه هایی داشته اند اما 
توصیه امام در وصیت نامه عبادی سیاسی ایشان این است که حتما از جامعه روحانیت و 
جامعه مدرسین فاصله نگیرند. اگر هم قبلا شعارهایی بوده ان شاءالله آن را کنار خواهند 
گذاشت و با وحدت و یکپارچگی با روحانیت هماهنگ خواهند بود و این مشکل برطرف 

خواهد شد. 
برای داشتن مجلس قوی، اصلاح طلبان با اصولگرایان همکاری کنند

اینکه در جریان اصولگرا طیف های متعددی وجود دارد چه  به  با توجه 
تصوری از ترکیب این طیف ها در مجلس یازدهم دارید؟ کدام یکی از آنها نسبت به 

دیگران در اکثریت خواهد بود؟
نمی خواهم الان بین اصولگرایان فاصله بیندازم. اصولگرایان از هر گروهی که هستند 
حالا که شیرینی میوه وحدت را چشیده اند باید با وحدت کامل مجلس را اداره کنند. 
قطعا دیگر فرصتی برای این کارها نیست. شرایط کشور این اجازه را نمی دهد که حتی 
بین اصولگرایان دسته بندی و گروه بندی وجود داشته باشد. توقع من این است که 
اصلاح طلبان هم با اصولگرایان همکاری و هماهنگی داشته باشند تا یک مجلس قوی 

داشته باشیم. 

حسن غفوری فرد: 

پیروز انتخابات ۱4۰۰ یک  اصولگراست 
حضور اقلیتِ قوی اصلاح طلب به نفع مجلس است

 پس از ارائه لوایح و طرح های مختلف برای بسترسازی شفافیت 
هزینه های انتخاباتی، بالاخره در آستانه انتخابات دوم اسفند 
طرح شفافیت و نظارت بر تامین مالی فعالیت های انتخاباتی 
در مجلس تصویب شد. منتقدان بی توجهی به نظارت مردمی را 

مهم ترین خلاء این قانون می دانند. 
انتخابات مجلس شورای اسلامی با توجه به اهمیت این نهاد 
به عنوان ریل گذار حرکت کشور و انتخاب شدن تمام نمایندگان 
آن با رای مستقیم مردم از مهم ترین رخدادهای سیاسی در ایران 
است. یکی از الزامات حضور افراد شایسته در مجلس، برگزاری 
از  انتخاباتی  هزینه های  مدیریت  و  کارآمد  و  سالم  انتخاباتی 

مهم ترین عوامل در شکل گیری یک انتخابات سالم است.
کم  و  موثرترین  کارآمدترین،  انتخاباتی  هزینه های  شفافیت 
است.  انتخاباتی  هزینه های  مدیریت  برای  روش   هزینه ترین 
در  به مجلس  ها  و طرح  لوایح  برخی  ارائه  با وجود  متاسفانه 
زمینه شفافیت هزینه های انتخاباتی، هنوز قانون جامع و کاملی 
در این زمینه وجود ندارد. تصویب قانون »شفافیت و نظارت بر 
تامین مالی فعالیت های انتخاباتی در انتخابات مجلس شورای 
اسلامی« در ماه گذشته هم نتوانسته این خلاء را به طور کامل 

رفع کند و دچار کاستی های مهمی است.
رهبر معظم انقلاب اسلامی اواسط سال ۹۵ در راستای بهبود 
فرآیند انتخابات در کشور، سیاست های کلی انتخابات را ابلاغ 
کردند. لایحه  جامع انتخابات نیز که از سوی دولت تهیه  شده بود 
در بهمن  ماه سال ۹۷ در هیات وزیران تصویب و برای بررسی به 
مجلس ارسال شد. در این لایحه به موضوع مدیریت هزینه های 
انتخاباتی هر چند ناقص پرداخته شده بود اما در مجلس این 

لایحه مسکوت ماند.
فصل مشترک طرح ها و لوایح انتخاباتی در زمینه 

شفافیت
هر چند لایحه  و طرح های مختلف و موازی در مجلس طی 
سالیان اخیر در زمینه شفافیت هزینه های انتخاباتی مطرح شده 
اما این طرح ها و  لوایح عمدتا محتوای یکسانی دارند. تعیین 
منابع تامین هزینه های انتخاباتی یکی از سرفصل های مشترک 
این لوایح و طرح ها است. در این سرفصل تلاش می شود تامین 
هزینه های انتخاباتی به صورتی مقرر شود که داوطلبان نتوانند از 
هر منبعی هزینه های خود را تامین کنند و سلامت انتخابات را 

مورد تهدید قرار دهند. 

مصارف  موارد  تعیین  مشترک  سرفصل های  از  دیگر  یکی 
منابع  موظفند  نامزدها  که  معنی  این  به  است؛  انتخاباتی 
کنند.   مصرف  تعیین  شده  موارد  در  فقط  را  خود  انتخاباتی 
همچنین در این قوانین پیشنهادی تعیین سقف برای هزینه های 
انتخاباتی مورد توجه قرار گرفته است. با این استدلال که تبلیغات 
فراتر از حد متعارف، بستر تصمیم گیری های عقلانی را از بین 
می برد و ممکن است بسیاری از مردم نتوانند انتخاب درستی 

انجام دهند.
معرفی حساب بانکی به عنوان تنها محل واریز و برداشت منابع 
تامین مالی و هزینه های انتخاباتی یکی از موارد مهمی است که 
در این طرح ها و لوایح وجود دارد. ثبت سامانه  محور اطلاعات هم 
از دیگر سرفصل های متشرک متون پیشنهادی در حوزه شفافیت 
هزینه های انتخاباتی است. طبق این سرفصل همه ی احزاب و 
جبهه ها و داوطلبان شرکت در انتخابات موظفند تمام مصارف و 

مخارج انتخاباتی خود و منابع تامین این هزینه ها را اعم از نقدی 
و غیرنقدی با رعایت روش های اصول حسابداری در سامانه ثبت 
کنند تا از سوی کمیسیون ماده ۱۰ قانون نحوه فعالیت احزاب و 
گروه های سیاسی و هیئت های اجرایی و نظارت، قابل دسترس، 

حسابرسی و رسیدگی باشد.
  نقد قانون شفافیت هزینه های انتخاباتی 

شفافیت  و  نظارت  طرح  در  شده  اشاره  سرفصل های  همه 
هزینه های انتخاباتی که تبدیل به قانون شده هم رعایت شده 
است اما با این وجود نقدهای جدی به این قانون وارد شده است. 
»محمد حسین مدیحی« پژوهشگر اندیشکده شفافیت برای 
ایران در نقد قانون شفافیت و نظارت بر تامین مالی فعالیت های 
انتخاباتی در گفت وگویی بیان داشته است: رویکردهای کلی 
اتخاذ  شده در طرح مصوب مجلس برای کنترل جریان  های 
اثرگذاری کافی و ضمانت اجرایی مناسب  انتخابات  مالی در 

ندارد. مهم ترین نقد موجود در این بخش مربوط به عدم شفافیت 
هزینه های انتخاباتی می شود. در واقع، موارد موجود در طرح 
شفافیت  به  مربوط  مواد  عنوان  به  آن  ها  از  که  شده  تصویب 
هزینه های انتخاباتی یاد می شود، هیچ اشاره ای به شفافیت این 
هزینه ها ندارند. شایان ذکر است که شفافیت به معنای دسترسی 
عموم مردم به این اطلاعات به شکل ساده و قابل فهم است و 
دسترسی چند نهاد نظارتی به این اطلاعات شفافیت محسوب 

نمی شود.
همچنین در متن این مصوبات از مفهوم نظارت مردمی نیز 
غفلت شده است. این موضوع در حالی است که مدل نظارت بر 
این هزینه ها و نحوه تامین منابع آن ها در قانون، بسیار ناکارآمد 
است  چرا که با توجه به تعداد زیاد کاندیداها و تعداد زیاد ستادها 
یا محل های مصرف این هزینه ها، چند نهاد نظارتی با تعداد 
محدودی نیروی انسانی به هیچ وجه توانایی رسیدگی به این 
گستره و اعتبارسنجی اطلاعات ثبت شده توسط کاندیداها را 

ندارند. 
موضوع دیگر جرم انگاری ضعیف در این قانون است که باید 
مورد بازنگری قرارگیرد و جرم انگاری با جزئیات بیشتر به شکل 
سلسله مراتبی با توجه به جرم صورت گرفته انجام پذیرد. موضوع 
پیشگیری از جرائم و تخلفات انتخاباتی موضوع دیگری است 
که در بند هفتم سیاست های کلی انتخابات هم به آن اشاره 
شده است اما در این قانون به آن پرداخته نشده و اقدامات نظارتی 
پس از وقوع جرم و اطلاع نهادهای نظارتی صورت می گیرد و 

هیچ راهکار کارآمدی برای پیشگیری از تخلفات وجود ندارد.
این موارد برخی از نقدهایی است که به قانون شفافیت و نظارت 
بر تامین مالی فعالیت های انتخاباتی وارد شده است. همان طور 
این  اقدام دیرهنگام مجلس،  به دلیل  که پیش بینی می شد  
قانون در انتخابات اخیر مجلس عملیاتی نشد تا توان اجرایی و 
اثر بخشی آن مشخص شود. اما برخی از پژوهشگران این حوزه 
معتقدند که این قانون کارآیی چندانی ندارند، چراکه الزام برای 
شفافیت هزینه های انتخاباتی در این قانون پیش بینی نشده  
و  تخلفات  از  پیشگیری  برای  نیز  نظارت مردمی  از ظرفیت  و 
با  شده  است.  غفلت  رخ داده  تخلفات  گزارشگری  هم چنین 
توجه به محدودیت های هیات های ناظر و اجرایی در انتخابات 
و تعداد زیاد نامزدها، کنترل هزینه های انتخاباتی بدون استفاده 

از ظرفیت نظارت مردمی و شفافیت در عمل غیرممکن است.

بدون استفاده از ظرفیت نظارت مردمی و شفافیت در عمل غیرممکن است 

نظارت مردمی حلقه گمشده شفافیت هزینه های انتخاباتی



کنایه اکبر ترکان به مصباحی مقدم
مشاور سابق رئیس جمهور گفت:سیاست ورزی این است که اصلاح طلبان و اصولگرایان تلاش کنند 
نظام را تقویت کنند لذا اصلاح طلبان باید در ۱۴۰۰ باز هم در انتخابات شرکت کنند.بخشی از گفتگو 
آرمان با اکبر ترکان در واکنش به ادعای مصباحی مقدم مبنی بر افزایش سبد رأی ۱۶ میلیونی اصولگرایان 
و پیروزی در انتخابات ریاست جمهوری آینده را بخوانید؛*اصلاح طلبان می گویند در ۲۲۰ حوزه کاندیدا 
نداشته اند و کاندیدا های آن ها تایید نشده اند بنابراین در بسیاری از حوزه های انتخابیه دو اصولگرا با 
یکدیگر رقابت کردند که هر کدام از آن ها برنده میدان شود به حال آن ها فرقی ندارد این شیوه پیروزی این 
دوره جریان اصولگرا بوده است و مبارکشان باشد، آن ها راست می گویند اگر انتخابات ۱۴۰۰ هم به همین 
روش برگزار شود آن ها پیروز میدان می شوند، در واقع اگر با همین همکاری شورای نگهبان در انتخابات 

ریاست جمهوری هم شرکت کنند بازهم پیروز میدان می شوند.

مجوز دورکاری کارمندان صادر شد 
سازمان اداری و استخدامی در بخشنامه ای به دستگاه های اجرایی برای مقابله با کرونا و حفظ سلامت 
کارکنان و ارباب رجوع ابلاغ کرد که بر این اساس ارائه خدمات الکترونیکی توسط کارکنان دستگاه ها به 
شکل دورکاری بلامانع است. این بخشنامه که به تمام دستگاه اجرایی ابلاغ شد، امده است که دستگاه ها 
باید لوازم بهداشتی )ماسک، دستکش و مواد ضدعفونی کننده( برای کارکنان خود فراهم کند. تمام 
مکاتبات بین دستگاه ها و ادارات تابعه از طریق اتوماسیون اداری انجام شود و علاوه بر آن دستگاه ها باید 
امکان ثبت الکترونیکی درخواست خدمات و مکاتبات شهروندان فراهم کند و در صورت نیاز به مراجعه 
حضوری نوبت دهی الکترونیکی ظرف مدت سه روز فراهم شود.به گزارش ایرنا، همچنین مطابق این 
بخشنامه برگزاری همایش، نشست های تخصصی، برنامه های تخصصی ممنوع است و اعزام کارکنان 
برای مأموریت غیرضروری خودداری شود و ماموریت های ضروری نیز باید با تایید بالاترین مقام مجاز در 

استان انجام شود.

تست کرونای 2۳ نماینده مجلس مثبت شد
نایب رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: تاکنون تست کرونای ۲۳ نفر از نمایندگان مثبت بوده است. 
عبدالرضا مصری، نایب رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: تاکنون تست کرونای ۲۳ نفر از نمایندگان 
مثبت بوده چراکه این افراد ارتباط تنگاتنگی با مردم دارند و از طرفی ناقل ویروس های مختلفی از نقاط 
مختلف کشور هستند که ممکن است ویروس جدیدی خلق شود، بنابراین به نمایندگان و منتخبان توصیه 
می کنیم که فعلًا ارتباط خود را با مردم قطع کنند تا آسیبی متوجه آن ها نباشد. نایب رئیس مجلس شورای 
اسلامی در پایان گفت: ملاقات های مردمی با نمایندگان موقتاً لغو است و ما از نمایندگان و منتخبان تقاضا 

می کنیم که در ایام نوروز با مردم ارتباطی نداشته باشند.

نازنین زاغری به مرخصی می رود 
 سفیر کشورمان در لندن در پیامی توییتری به نقل از سخنگوی قوه قضائیه خبر داد که وضعیت سلامت 
نازنین زاغری خوب است و به او مرخصی داده خواهد شد. حمید بعیدی نژاد سفیر کشورمان در لندن 
در پیامی توییتری درباره وضعیت سلامت نازنین زاغری، شهروند دو تابعیتی انگلیسی-ایرانی که به اتهام 
جاسوسی در زندان به سر می برد نوشت: آقای اسماعیلی، سخنگوی قوه قضائیه ایران اعلام کرد که 
وضعیت سلامت خانم نازنین زاغری خوب است و سه شنبه یا چهارشنبه به او مرخصی داده خواهد شد تا 

در تهران به خانواده اش ملحق شود.

 مشاور رئیس قوه قضاییه درگذشت 
 احمد تویسرکانی رئیس سابق سازمان ثبت اسناد و املاک کشور و مشاور رئیس قوه قضائیه در گذشت.
وی در دوره ریاست آیت الله آملی لاریجانی بر قوه قضائیه به مدت ده سال رئیس سازمان ثبت اسناد و 
املاک کشور بود.تویسرکانی چند روزی در بیمارستان بستری بود اما هنوز مشخص نیست فوت وی به 
دلیل ابتلاء به بیماری کرونا و یا سابقه بیماری قلبی بوده است.اردیبهشت ماه امسال بود که تویسرکانی از 

سازمان ثبت اسناد و املاک کشور رفت.

پیام معنادار شکوری راد درباره »کرونا«
دبیر کل حزب اتحاد ملت گفت: انسانی که بر زمین و آسمان سیطره یافته است دربرابر این موجود ریز 
احساس عجز می کند.علی شکوری راد در توییتر خود نوشت: ویروس کرونا همه قدرت ها را به سخره 
گرفته است.انسانی که بر زمین و آسمان سیطره یافته است، دربرابر این موجود ریز احساس عجز می کند. 
همانگونه که نمرود باهمه اقتدارش دربرابر پشه ای عاجزشد. برای هرکس بخواهد حکم قرنطینه یا حصر 

صادر می کند و به یاد همه می آورد که چقدر عاجز و ناتوان هستند.

آخرین وضعیت استاد شجریان 
بیمارستان جم، همچون روز های گذشته در اطلاعیه ای به شرح شرایط جسمی محمدرضا شجریان 
پرداخت.در این اطلاعیه آمده است: »در راستای اطلاع رسانی به مردم هنردوست و هم میهنان عزیز، به 
استحضار می رساند وضعیت ایشان در حال حاضر از نظر قلبی، عروقی و کلیوی پایدار است. ولی نسبت به 
چند روز گذشته مختصر دچار کم خونی شده اند که در حال بررسی و درمان هستند. درکل شرایط پایداری 

دارند و جهت مراقبت بهتر و بیشتر نیازمند ادامه بستری در بخش مراقبت های ویژه هستند.«

صادرات الکل ممنوع شد 
 مهدی صادقی نیارکی، سرپرست معاونت امور صنایع وزارت صمت گفت: با توجه به محدودیت هایی 
که برای تأمین مواد اولیه مورد نیاز برای تولید مواد ضدعفونی کننده در کشور وجود دارد، صادرات الکل 
ممنوع است.وی افزود: علاوه براین، تعرفه واردات مواد اولیه مثل الکل نیز به ۵ درصدکاهش یافته تا واردات 

با حجم و سرعت بیشتری انجام شود.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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هر که درختی بكارد و يا آبراهی حفر کند که 
کسی در آن بر او پیشی نگرفته باشد و يا زمین 

مرده ای را آباد کند ، آن زمین ، به حكم خدا و 
رسولش ، از آنِ او است .
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و  زائرین  تسهیلات  ستاد  فوق العاده  جلسه ی  در 
خدمات سفر شهرداری قم، بر لزوم بازنگری در طرح ها 
و برنامه ها با توجه به شیوع بیماری های واگیردار و به 
خصوص ویروس کرونا در سطح کشور و همچنین شهر 

قم تأکید شد.
این  در  قم  شهردار  سقائیان نژاد  مرتضی  سید  دکتر 
جلسه، تلاش در جهت حفظ روحیه امید و همدلی 
جمله  از  قم  شهر  در  را  زائران  و  شهروندان  بین  در 
کرد  عنوان  ستاد  این  اجرایی  و  اصلی  سیاست های 
گفت : علاوه بر تلاش در جهت خدمت رسانی شایسته 
و  نکات  دقیق  رعایت  نوروز،  و  سال  پایانی  ایام  در 
دستورالعمل های بهداشتی توسط کارکنان بخش های 

مختلف نیز باید به صورت جدی دنبال شود.
وی شرایط ویژه شهر و استان قم به علت شیوع این 
کنترل،  برای  مختلف  بخش های  درگیری  و  بیماری 
بیماری  بیشتر  از شیوع  پیشگیری  و  آموزش  درمان، 
را یادآور شد و افزود: مجموعه شهرداری قم علاوه بر 
با این موضوع، در خصوص  مباحث خدماتی مرتبط 
با  را  اقداماتی  نیز  اطلاع رسانی  و  پیشگری  آموزش، 
هماهنگی دیگر دستگاه ها و نهادهای استان از جمله 

دانشگاه علوم پزشکی قم به انجام رسانده است.
شهردار قم توجه به مباحث فرهنگی و حفظ روحیه 
دیگر  از  نیز  را  شهروندان  مختلف  قشرهای  در  امید 
وظایف مجموعه مدیریت شهری دانست و ادامه داد: 
با توجه به در پیش بودن ایام نوروز، می بایست مباحثی 
که افزایش سطح امید در جامعه و ایجاد نشاط اجتماعی 
را در پی دارد به صورت جدی مورد توجه قرار گرفته و 

اجرایی شود.
ایام  با  سقائیان نژاد زیباسازی و فضاسازی متناسب 
نوروز و آغاز سال جدید با استفاده از اِلِمان ها و مبلمان 
جدید و مردم پسند در تمامی سطح شهر را مورد توجه 
روانی  و  روحی  شرایط  به  توجه  با  افزود:  و  داده  قرار 
شهروندان در این ایام و جلوگیری از ازدحام و تجمع افراد 
و تعطیلی مراکز فرهنگی و تفریحی، ایجاد محیطی آرام 
و زیبا در سطح شهر می تواند تأثیر به سزائی در آرامش 

روانی جامعه به دنبال داشته باشد.
رنگ آمیزی  از جمله  منظر شهری  و  به سیما  توجه 
سطوح و مبلمان شهری، کاشت بوته گل های فصلی، 
شستشوی معابر و استفاده از مفاهیم امیدزا در تبلیغات 
شهری و اجرای پویش های تبلیغاتی از دیگر مباحثی 
بود که شهردار قم در این جلسه بر اجرای آن با محوریت 
توسط مجموعه های مختلف  اجتماعی  نشاط  ایجاد 

شهرداری قم تأکید کرد.

شهردار منطقه هفت قم خبرداد

مخالفت شورای عالی شهرسازی با 
احداث خیابان استاد فقیهی 

شهردار منطقه هفت قم با اشاره به مخالفت شورای عالی شهرسازی و معماری 
با احداث خیابان استاد فقیهی به دلیل قرار گرفتن در بافت تاریخی گفت: در این 
منطقه حتی یک اثر یا خانه تاریخی وجود ندارد و این طرح مجدداً باید مورد بررسی 

قرار گیرد. 
مجید متین فر با اشاره به اینکه این کوچه تنها معبر اتصال خیابان ۱۹ دی به ۴۵ 
متری عمار یاسر است که طرح تعریض آن به چند دلیل متوقف شده است، اظهار 
کرد: موضوع اصلی در این منطقه این است که شورای عالی شهرسازی و معماری 

کشور این منطقه را در محدوده بافت تاریخی و میراثی شهر قرار داده است.
وی با اشاره به اینکه اعتراض مردم این منطقه به دلیل حذف طرح احداث 
خیابان ۲۶ متری استاد فقیهی است، ابراز کرد: این خیابان قرار بود از مقابل 
مخابرات آغاز شود و تا خیابان ۴۵ متری عمار یاسر ادامه یابد که شورای عالی 
شهرسازی و معماری  به دلیل قرار گرفتن منطقه در بافت تاریخی این طرح را 
حذف کرد. شهردار منطقه هفت قم با تاکید بر اینکه در مسیر این طرح حتی 
یک خانه تاریخی یا اثر میراث فرهنگی ثبت نشده است، بیان کرد: مشکل اصلی 
اینجاست که افرادی در تهران نشسته و بدون در نظر گرفتن و اطلاع از مشکلات 
و معضلات مردم صرفاً به این دلیل که بافت منطقه و کوچه های قرار گرفته در این 

طرح، قدیمی است طرح احداث خیابان را حذف کرده اند.
متین فر با اشاره به اعتراضات متعدد مردم در مخالفت با حذف طرح احداث 
خیابان فقیهی، افزود: نظر شهرداری نیز موافق با نظر مردم است چراکه صرفاً 
قدیمی بودن محلات دلیلی بر تاریخی بودن آن نیست و در مسیر این طرح نیز 
میراث فرهنگی ملک خاصی را ثبت نکرده و در واقع علتی ندارد که شورای عالی 

شهرسازی و معماری طرح احداث خیابان را حذف کرده است.
وی در پایان خاطرنشان کرد: حل این موضوع در صلاحیت معاونت هماهنگی 
امور عمرانی استانداری قم است که ما نیز نظرات کارشناسی خود و درخواست 

های مردمی را برای پیگیری به استانداری ارسال کردیم.
 

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم خبرداد

شناسایی واحدهای مسکونی و تجاری سبز 
مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم با بیان اینکه برنامه داریم 
واحدهای مسکونی و تجاری سبز را انتخاب کنیم، گفت: مدلی طراحی شده تا 
واحدهای مسکونی که در بحث مدیریت پسماند، مدیریت منابع آب و انرژی، در 
حوزه فضای سبز و... شرایط خوبی داشته باشند معافیت هایی را از دستگاه های 

خدمت رسان دریافت کنند.
 سیدعبدالله میرابراهیمی با بیان اینکه برنامه داریم واحدهای مسکونی و تجاری 
سبز را انتخاب کنیم، اظهار کرد: مدلی طراحی شده تا واحدهای مسکونی که در 
بحث مدیریت پسماند، مدیریت منابع آب و انرژی، در حوزه فضای سبز و… شرایط 

خوبی داشته باشند معافیت هایی را از دستگاه های خدمت رسان دریافت کنند.
مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم با تاکید بر اینکه دستورالعمل 
این کار در شورای اسلامی شهر تصویب شده و به دنبال طراحی راه های اجرایی 
هستیم افزود: در خصوص آموزش اقشار مختلف مردم نیز اقدامات قابل توجهی 
در سازمان صورت گرفته است. میرابراهیمی با اشاره به آموزش مفاهیم مدیریت 
پسماند به دانش آموزان، افزود: تفاهم نامه خوبی با اموزش و پرورش داشتیم که در 
مقطع ابتدایی سه سال پایانی با مراجعه همکاران مدیریت پسماند آموزش های 

مدیریت پسماند ارائه می شود تا در آینده شرایط بهتری داشته باشیم.
بازیافت  همیاران  عنوان  به  طرح  این  در  برتر  دانش آموزان  کرد:  اذعان  وی 
مشخص شده و تقدیری از آنها شده و در پایان سال تحصیلی جشن همیاران 
بازیافت برگزار می شود. مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم افزود: در 
مناطق دو، سه و شش بالغ بر ۱۰۰ هزار واحد مسکونی را آموزش داده ایم که عمدتا 

آموزش های تفکیک از مبدا بوده است.
 

مدیرکل نظارت و هماهنگی امور خدمات شهری شهرداری قم خبرداد 

خدمات رسانی مطلوب به شهروندان 
در روزهای پایانی سال

مدیرکل نظارت و هماهنگی امور خدمات شهری شهرداری قم از برنامه ریزی 
برای خدمات رسانی مطلوب به شهروندان در روزهای پایانی سال خبر داد.

سیدمحسن میرهادی با اشاره به تدابیر انجام شده در خصوص خدمت رسانی به 
همشهریان در روزهای پایانی سال، اظهار کرد: با توجه به اینکه در روزهای پایانی 
سال خصوصا پنج شنبه پایان سال حضور مردم در آرامستان های شهر افزایش 

می یابد شستشوی قبور خصوصا قبور شهدا را در دستور کار داریم.
استقرار  از  قم  شهرداری  شهری  خدمات  امور  هماهنگی  و  نظارت  مدیرکل 
اکیپ های آتش نشانی و آماده سازی آرامستان ها خبر داد و افزود: در خصوص 
چهارشنبه پایان سال هم برنامه ریزی داریم تا پاکسازی کامل اقلام اشتعال زا و 

ضایعات را از سطح شهر داشته باشیم.
میرهادی با اشاره به برنامه ریزی برای استقرار خودروهای آتش نشانی در نقاط 
مختلف شهر در روزهای پایانی سال، تصریح کرد: با توجه به اینکه امسال نخستین 
روز سال جدید جمعه است، چهارشنبه و پنج شنبه پایان سال و تحویل سال سه روز 

خواهد بود که باید توان ویژه ای برای خدمات رسانی به کار گرفته شود.
برای  شهری  خدمات  نیروهای  بسیج  منظور  همین  به  کرد:  بیان  وی 

خدمت رسانی شایسته به شهروندان و زائرین در دستور کار است.
 

مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم:

۱۸۰ استیج فرهنگ شهروندی در قم 
برگزار شد 

مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم با تاکید بر اینکه هر سال 
ایستگاه های نشاط در بوستان ها راه اندازی شده که در آن برنامه های فرهنگی و 
ورزشی اجرا می شود گفت: کنار این ایستگاه ها استیج های فرهنگ شهروندی 
ابوالقاسم مقیمی: اظهارداشت  داریم که برای اقشار مختلف برگزار می شود. 
: امسال حدود ۱۸۰ استیج را برای مردم قم برگزار کردیم و در ایام نوروز نیز در 
کمپ های نوروزی استیج ها برگزار می شود. وی با اشاره به برگزاری مسابقات 
متنوع برای زائرین، خاطرنشان کرد: تئاتر مرشد و بچه مرشد معروف به صورت 

پرده خوانی برای معرفی اماکن گردشگری قم نیز برگزار می شود.
تور قم گردی نوروزی پذیرای زائرین خواهد بود

 مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم گفت: تور قم گردی نیز 
به طور ویژه برای نوروز امسال برنامه ریزی شده و بازدید از محلات و اماکن مذهبی 
و گردشگری قم برگزار شده و با کمک آژانس های مسافرتی نیز تور خارج از قم هم 

برگزار می شود. 
مقیمی با اذعان به اینکه شهرداری خدمات گسترده ای را برای نوروز تدارک دیده 
است، گفت: تمام تیم مدیریت شهری آماده استقبال از زائرین و مسافرین هستند 

و تلاش بر این است که در نوروز تحول بصری نیز در شهر اتفاق بیفتد.
 وی اقدامات ویژه شهرداری در حوزه اطلاع رسانی مورد توجه قرار داد و افزود: 
چاپ و انتشار نقشه های شهر قم از سوی شهرداری صورت گرفته و بین زائرین 

توزیع می شود.
 

مدیر کل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم  خبرداد

تولید و پخش برنامه های شهروندی 
مدیر کل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم از تولید و پخش برنامه های 

مشارکتی مجموعه شهرداری قم و صدا و سیمای مرکز قم خبر داد.
 مهدی کلانترزاده با اشاره به اهمیت استفاده از ظرفیت های مختلف رسانه ای 
جهت تعامل بهتر و مناسب تر مجموعه بزرگ مدیریت شهری و شهرداری قم با 
شهروندان و مخاطبان، گفت: ارتقاء سرمایه اجتماعی در نزد شهروندان از جمله 

اهداف تولید این برنامه های مشارکتی است.
مدیر کل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم فعالیت های رسانه ای را یکی 
از مؤثرترین اقدامات برای اطلاع رسانی و آگاهی بخشی به شهروندان دانست 
اقدامات و عملکرد شهرداری قم در بسته های مختلف  افزود: اطلاع رسانی  و 
رسانه ای و استفاده از ظرفیت های مختلف این حوزه انجام می گیرد که استفاده از 
ظرفیت رسانه ملی و صدا و سیمای مرکز قم نیز به عنوان یکی از اجزاء اصلی بسته 

اطلاع رسانی شهرداری قم مورد تأکید قرار گرفته است.
 کلانترزاده در ادامه با توضیح ساختار برنامه های مشارکتی شهرداری قم و صدا 
و سیمای مرکز قم، گفت: سری جدید برنامه تلویزیونی “شهر من” با ساختاری 
جدید و بخش هایی نظیر گزارش های مردمی، دوربین سرزده، پاسخ به سوالات 
و انتقادات شهروندان، گزارش سامانه ارتباطی ۱۳۷ و تشریح اقدامات، عملکرد و 
برنامه ها با حضور مدیران شهری از روز پنجشنبه ۱۵ اسفند ماه ۱۳۹۸ رأس ساعت 
۲۱ از طریق سیمای نور مرکز قم پخش خواهد شد و بازپخش آن نیز روزهای جمعه 

ساعت ۸ صبح به روی آنتن سیمای نور مرکز قم خواهد رفت. 
وی حضور مدیران شهری در دیگر برنامه های صدا و سیمای مرکز قم از جمله 
برنامه های مخاطب محور را یادآور شد و گفت: طبق هماهنگی های انجام شده، 
حضور مدیران شهری در برنامه رادیویی-تلویزیونی بی تعارف و برنامه تلویزیونی 
گفتگوی خبری نیز انجام خواهد شد تا علاوه بر اطلاع رسانی اقدامات و برنامه های 
مدیریت شهری، شهروندان بتوانند سوالات، ابهامات و پیشنهادات خود را در 

خصوص مسائل شهری مطرح نمایند.

شهردار قم تأکید کرد

 اجرای برنامه های نوروزی با هدف افزایش نشاط اجتماعی 

فرمانده انتظامی شهرستان قم مطرح کرد

بایدها و نبایدهای پیشگیری از سرقت
فرمانده انتظامی شهرستان قم با تاکید بر لزوم توجه به رعایت موارد امنیتی برای پیشگیری از سرقت به 
ویژه در روزهای منتهی به پایان سال گفت: وقوع بسیاری از سرقت ها از جمله سرقت خودرو ناشی از بی 
توجهی به هشدارهای پلیسی است که با رعایت کردن آن می توان در کاهش سرقت ها از جمله سرقت خودرو 
پیشگیری کرد. سرهنگ مرادحسین جعفریان، با بیان توصیه هایی برای جلوگیری از وقوع سرقت، افزود: 
روشن گذاشتن و رها کردن خودرو برای لحظاتی اندک زمینه را برای وسوسه سارقان فراهم کرده پس حتی 
در ثانیه هم نبایستی خودرو را رها کرد. وی توصیه کرد: یکی دیگر از وقوع سرقت ها، پائین بودن شیشه های 
خودرو در هنگام رها کردن آن است که بایستی رانندگان و سرنشینان همواره به این مهم توجه کنند، به گونه 
ای که حتی با داشتن پارکینگ ایمن برای پارک خودرو نباستی از خودرو خود غافل شوند. فرمانده انتظامی 
شهرستان قم ابراز داشت: عدم استفاده از وسایل بازدارنده و تاخیری در افزایش وقوع سرقت ها از قبیل قفل 
پدال، قفل فرمان و سیستم های دزدگیر، به طور قطع اثرگذار است. وی با توصیه به رها نکردن کیف و وسایل 
قیمتی در داخل خودرو گفت: رانندگان عزیز بایستی همواره از قفل شدن درب خودروی خود اطمینان 
حاصل کنند و سعی کنند خودرو خود را در مناطق خلوت، پرت، فاقد نور و روشنایی کافی پارک و یا رها نکنند.

 
سرپرست پلیس راهوراستان قم: 

سرعت غیر مجاز علت ۳۴ درصد تصادفات درقم است
سرپرست پلیس راهوراستان قم با تاکید بر ضرورت رعایت سرعت مجاز در مناطق و معابر شهری گفت: 

علت ۳۴ درصد تصادفات درشهر قم، بی توجهی رانندگان به سرعت مجاز است. 
 سرهنگ علی حسن قیصری اظهار داشت: بیشترین علت تصادفات رانندگی به ویژه در روزهای اخیر 
در قم به علت سرعت غیرمجاز و تغییر مسیرهای ناگهانی بوده است. وی سرعت غیر مجاز را یکی از 
مهمترین علل و عامل تشدیدکننده تصادفات دانست و افزود: رانندگی با سرعت مجاز موجب می شود که 
اگر تصادفی نیز اتفاق بیفتد، خسارت ناشی از آن تصادف بسیار کمتر خواهد بود. سرپرست پلیس راهور 
قم با تاکید بر لزوم رعایت قوانین راهنمایی و رانندگی، از رانندگان خواست سرعت مطمئنه و مجاز در معابر 

شهری را مورد توجه قرار دهند.
ساعات کاری مرکز تعویض پلاک و ستاد ترخیص 

سرپرست پلیس راهور استان قم دربخش دیگری از سخنان خود گفت:به منظور مقابله و پیشگیری از 
شیوع بیماری کرونا در قم، ساعات کار ستاد پلیس راهور استان واقع در بلوار غدیر، دوربرگردان پردیسان، 
مرکز تعویض پلاک قم  و همچنین ستاد ترخیص خودرو واقع در ابتدای جاده سراجه از ساعت ۸ الی ۱۲ 

ظهر می باشد.
 

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان قم :

آثار تاریخی قم برای جلوگیری از گسترش 
ویروس کرونا ضدعفونی می شود

 مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان قم گفت: برای جلوگیری از شیوع بیماری 
کرونا و حفظ سلامت بازدیدکنندگان آثار و ابنیه تاریخی قم ضدعفونی می شود.

حمید یزدانی از ضدعفونی آثار تاریخی قم برای جلوگیری از گسترش ویروس کرونا خبر داد و گفت: 
این اقدامات به منظور حفظ سلامت و ایمنی بازدیدکنندگان و همچنین مدیران و کارمندان پایگاه ها و آثار 
تاریخی و باستانی می شود. وی با اشاره به ممنوعیت بازدیدهای گروهی از موزه ها و اماکن تاریخی گفت: 
در همین راستا مقرر شد همکارانی که بیماری های خاص دارند و در مقابل این بیماری آسیب پذیر هستند 

در محل کار خود حضور نداشته باشند.

در  بهشت معصومه قم  ؛

پیکر حجت الاسلام خسروشاهی خاک سپرده شد 
پیکر حجت الاسلام والمسلمین خسروشاهی، مورخ و نویسنده برجسته حوزه علمیه در بهشت معصومه 
قم، تدفین و به خاک سپرده شد. پیکر حجت الاسلام و المسلمین سید هادی خسروشاهی پس از عمری 

مجاهدت در مسیر ترویج دین مبین اسلام در آرامستان بهشت معصومه)س( به خاک سپرده شد.
مرحوم حجت الاسلام والمسلمین خسروشاهی که از چند روز قبل در قم گرفتار بیماری کرونا شده بود به 
بیمارستان منتقل و پس از تایید تست کرونا بستری شد، اما به دلیل کهولت سن صبح پنجشنبه )۸ اسفند( 
در بیمارستان مسیح دانشوری تهران درگذشت. وی در سال ۱۳۱۷ در تبریز در خانواده ای مذهبی به دنیا 
آمد؛ تاریخ سه قرن از حیات و کوشش علمی و فقهی اجداد وی که جملگی از علمای بزرگ و فقهای نامدار 

ایران و عراق در دوران خود بوده اند، این حقیقت را به خوبی روشن می سازد.

به دستور استاندارقم صورت گرفت 

لغو ماموریت ها و مرخصی های مدیران اجرایی قم 
به دستوراستاندارقم همه ماموریت ها و مرخصی های مدیران دستگاه های اجرایی قم لغوشد.

بهرام سرمست استاندار قم با تاکید بر لزوم رصد روزانه وضعیت استان در زمینه شیوع، کنترل و درمان 
بیماری کرونا، گفت: همه ماموریت ها و مرخصی های مدیران دستگاه های اجرایی استان لغو و جلسات 

بصورت ویدئو کنفرانس بصورت منظم برگزار شود.

طرح: مسعود شجاعی طباطبایی

کرونا را شكست می دهیم . 

تهذيب الأحكام

در  بستری  روند  اینکه  به  توجه  با  گفت:  قم  پزشکی  علوم  دانشگاه  مقام  قائم 
بیمارستان های قم همچنان صعودی است از مردم استان تقاضا داریم تا بهداشت 

فردی را رعایت کرده و قرنطینه خانگی را جدی بگیرند. 
دکتر علی ابرازه روز سه شنبه در گفت و گویی، افزود: سیر صعودی ابتلا به بیماری 
کرونا تا زمانی که مردم مسائل بهداشتی را رعایت نکنند، ادامه می یابد و اگر خود مردم 

به این امر توجه داشته باشند، به طور قطع شاهد سیر نزولی خواهیم بود.
بستری 840 کرونایی در قم، 85 نفر بهبودی کامل یافتند

امام  فرقانی،  کامکار،  بیمارستان های  در  نفر  داد: درحال حاضر ۸۴۰  ادامه  وی 
رضا)ع(، علی ابن ابیطالب)ع( و شهید بهشتی بستری و طی ۲۴ ساعت گذشته نیز 

۸۵ نفر با بهبودی کامل از این مراکز مرخص شده اند.
ابرازه تاکید کرد: هیچ بیماری با مشخصه کرونا به بیمارستان شهدای نیروگاه مراجعه 
نکرده است، و مادران باردار و دیگران می توانند به راحتی از خدمات این بیمارستان 

استفاده کنند.
قائم مقام دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: به منظور کاهش بار مراجعات به اورژانس 
های بیمارستانی، ۱۳ مرکز جامع خدمات سلامت در استان قم فعال شده که ۱۶ 

ساعت در شبانه روز خدمات رسانی می کنند به همین دلیل بیماران می توانند به جای 
مراجعه به اورژانس های بیمارستانی به این مراکز مراجعه کنند.

خدمات رسانی اورژانس قم با تمام ظرفیت عملیاتی و فنی
رییس اورژانس ۱۱۵ قم  نیز گفت: ۱۰ روز اول اسفند ماه جاری که همزمان با آغاز 
فعالیت ستاد کرونا ویروس در دانشگاه است ، کدهای عملیاتی این مرکز ۲۳۴۹ بار به 

صحنه اعزام شدند و ۱۰۲۷ بیمار یا مصدوم را به مراکز درمانی منتقل کردند.
دکتر شهیدی  افزود : ۲۸۵مورد از ماموریت های این بازه زمانی مرتبط با حوادث 
ترافیکی بوده که نسبت به سال گذشته در همین بازه زمانی کاهش نشان داشته 
است. وی ادامه داد :تعداد قابل توجهی از بیمارانی که به دلیل علائم بالینی اولیه 
به کرونا  ابتلا  به  افراد مشکوک  برای  تعیین شده  بررسی در مراکز درمانی  نیازمند 
ویروس بوده اند نیز توسط پرسنل و آمبولانس های اورژانس ۱۱۵ انتقال یافته اند. 
رییس اورژانس ۱۱۵ قم   اضافه کرد :شهروندان در خصوص آگاهی از ویروس کرونا با 
۱۱۵ تماس نگیرند و شماره ۱۹۰ و ۴۰۳۰ مخصوص این موضوع است. وی درپایان 
گفت : مرکز اورژانس ۱۱۵ با تمام ظرفیت عملیاتی و فنی خود در کنار شهروندان عزیز 

بوده و خواهد بود.

قائم مقام دانشگاه علوم پزشکی قم تاکید کرد :
قمی ها قرنطینه خانگی را جدی بگیرند 

روند بستری در بیمارستان ها همچنان صعودی است

عملیات استقرار بیمارستان سیار سپاه با همکاری پشتیبانی 
نیروی زمینی سپاه پاسداران و بیمارستان شهید صدوقی سپاه 
اصفهان عصر دوشنبه در مجتمع فرهنگی نور منطقه نیروگاه 

قم آغاز شد. 
سردار  حضور  با  سپاه  سیار  بیمارستان  استقرار  عملیات 
شاهچراغی فرمانده سپاه استان قم و دکتر مرتضویان رییس 
بیمارستان شهید صدوقی سپاه اصفهان در مجتمع فرهنگی 
نور قم آغاز شد. اقدام فوق در راستای درخواست دانشگاه علوم 
پزشکی استان و به منظور خدمت رسانی بیشتر به مردم در امر 
پیشگیری و کنترل ویروس کرونا و درمان آنفلوانزا صورت گرفته 

است. گفتنی است بیمارستان سیار مذکور شامل ۴۴ کانکس 
و دارای تجهیزاتی برای پذیرش ۱۸۰ بیمار است و با همکاری 
پشتیبانی نیروی زمینی سپاه پاسداران و بیمارستان شهید 
صدوقی تجهیز شده و تمامی کادر آن نیز از پرسنل تخصصی 

سپاه می باشد.
اجرای طرح تب سنجی در عوارضی اتوبان قم _تهران

مدیر روابط عمومی سپاه امام علی ابن ابیطالب )ع( گفت: 
به همت گردان  و  به در خواست دانشگاه علوم پزشکی قم 
ابیطالب )ع(، مسافرانی  ابن  فاتحین بسیج سپاه امام علی 
که قصد خروج از قم را دارند در معبر خروجی عوارضی قم 

سید حسن  می شوند.  کنترل  سنج  تب  دستگاه  با  تهران   ـ
حسینی نوده مدیر روابط عمومی سپاه امام علی ابن ابیطالب 
)ع( اظهار داشت: به در خواست دانشگاه علوم پزشکی قم و 
به همت گردان فاتحین بسیج سپاه امام علی ابن ابیطالب 
)ع(، مسافرانی که قصد خروج از قم را دارند در معبر خروجی 
کنترل می شوند. تب سنج  با دستگاه  _تهران  قم  عوارضی 
وی خاطرنشان کرد: توزیع بسته های بهداشتی، ضد عفونی 
کردن معابر و محیط های قم و استقرار بیمارستان سیار از دیگر 
اقدامات سپاه پاسداران در خصوص پیشگیری و درمان ویروس 

کرونا در قم بوده است.

با همکاری پشتیبانی نیروی زمینی سپاه پاسداران صورت گرفت

استقرار بیمارستان صحرایی  سپاه در قم

 مدیرعامل سازمان آرامستان های بهشت معصومه)س( با تاکید بر اطلاع رسانی به خانواده 
متوفیان و انجام امور مرتبط با کفن و دفن آنها با اذن و حضور ایشان، گفت: مراکز درمانی 
اطلاعات خانواده فرد متوفی را در اختیار کارشناسان دینی که امور کفن را انجام می دهند، قرار 
می دهد تا اطلا ع رسانی در این خصوص صورت گیرد.  عبدالحمید وکیلی با اشاره به استفتاء از 
محضر رهبر معظم انقلاب و نظر به اظهارات اساتید و متخصصین علوم پزشکی مبنی بر رعایت 
احتیاط در غسل و شستشوی اموات مبتلا به کرونا و نیز رعایت فاصله از جنازه های مذکور به 
جهت جلوگیری از انتشار ویروس تدابیری در سازمان آرامستان ها اندیشیده شده است، اظهار 
کرد: با توجه به محتوای استفتاء از رهبری و تدابیر اتخاذ شده و دستورالعمل های ابلاغی 
در خصوص کفن و دفن متوفیان کروناویروس، به حداقل واجبات از احکام میت که تیمم و 
حنوط و کفن روی لباس و اقامه نماز است، عمل می شود. وی بیان کرد: برای انجام این اعمال 
مقرر شده که در تمامی ساعات شبانه روز در هر کدام از مراکز درمانی که به بیماران کرونایی 

اختصاص یافته یک نفراز طلاب برادر و یک نفر از طلاب خواهر از گروه های جهادی و خانه 
طلاب جوان حضور داشته و اعمال فوق را در مورد متوفیان انجام دهد. مدیرعامل سازمان 
آرامستان های بهشت معصومه)س( با اذعان به اینکه جهت جلوگیری از انتشار ویروس مراکز 
درمانی مقدمات این امر از مکان استقرار، لباس و تجهیزات ایمنی و بهداشتی کامل را در 
اختیار کارشناسان دینی قرار می دهد، خاطرنشان کرد: با عنایت به اینکه برای تطهیر اموات 
و نماز آن مطابق با فتوای مراجع معظم تقلید نیاز به اذن ولی میت است، چنانچه دسترسی 
به اولیاء اموات مقدور بود اذن گرفته شود ولی چنانچه مقدور نبود مقرر شده که نماینده دفتر 
رهبری اذن ولی امر مسلمین را به صورت کلی برای این افراد دریافت نمایند. وی با تاکید بر 
اطلاع رسانی به خانواده متوفیان و انجام امور مرتبط با کفن و دفن آنها با اذن و حضور ایشان، 
تصریح کرد: مراکز درمانی اطلاعات خانواده فرد متوفی را در اختیار کارشناسان دینی قرار 

می دهد تا اطلا ع رسانی در این خصوص صورت گیرد.

مدیرعامل سازمان آرامستان های بهشت معصومه)س( ا:

استفتاء رهبری در کفن و دفن متوفیان کرونا رعایت می شود
حضور خانواده متوفیان در تمام مراحل کفن و دفن

 رییس اداره بهداشت و درمان نیروی زمینی ارتش از 
استقرار بیمارستان ۵۰ تختخوابی سیار نیروی زمینی 
ارتش با کادر درمانی مجرب و تجهیزات کامل در شهرک 

پردیسان قم خبر داد. 
دوم  سرتیپ  ارتش،   اطلاع رسانی  پایگاه  گزارش  به 
با  داشت:  اظهار  سه شنبه  روز  موذنی  بهزاد  پزشک 
مراتب  سلسله  اوامر  برابر  و  قم  استانداری  درخواست 
کادر  با  سیار  تختخوابی   ۵۰ بیمارستان  فرماندهی، 
پزشکی مجرب و تجهیزات کافی در شهرک پردیسان قم 

برپا خواهد شد. وی با بیان اینکه ارتش از شروع بیماری 
درمان  بهداشت،  وزارت  با  را  خود  همکاریهای  کرونا 
وآموزش پزشکی آغاز کرده، افزود: با تمام قوا و نیروی 
انسانی مجرب و تجهیزات پزشکی، کار آفندی را در مقابله 

با این ویروس انجام خواهیم داد.
موذنی تاکید کرد: مقابله ارتش با ویروس کرونا؛ جهادی، 
آفندی و حالت جنگی است و برابر فرمایشات نورانی مقام 
معظم رهبری)حفظه الله تعالی(، نشان دهنده بارز "اشدا 
علی الکفار و رحما بینهم است" و ان شاءالله این ماموریت 

را نیز با موفقیت پشت سر خواهیم گذاشت. رییس اداره 
بهداشت و درمان نزاجا در رابطه با تخصص های پزشکی 
موجود در این بیمارستان سیار نیز خاطرنشان کرد: کادر 
درمانی پزشکی عمومی، عفونی و داخلی که بیشترین 
این  در  هستند  کرونا  ویروس  با  مقابله  عرصه  در  نیاز 
بیمارستان حضور دارند. موذنی اضافه کرد: پرستاران، 
بهداشت  آزمایشگاهی،  نیروهای  بهیاران،  پزشکیاران، 
روان و محیط و نیروهای پشتیبانی کننده در کنار پزشکان 

در این بیمارستان انجام وظیفه خواهند کرد.

رییس اداره بهداشت و درمان  نزاجا خبرداد

استقرار بیمارستان ۵۰ تختخوابی سیار نیروی زمینی در قم 


